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روزنامه صبح ایرانروزنامه صبح ایران

رئیس قوه قضائیه:

اجازه نمی دهیم کسی  درکشور
قانون شکنی کند

وقتی از شفافیت صحبت می کنیم منظور چیست؟

چالش شفافیت کاندیداها
 از نمایش تا واقعیت

بعد از ردصلاحیت اصلاح طلبان برای انتخابات مجلس یازدهم، خبرهای انتخاباتی بیشتر در اردوگاه اصولگرایان جریان 
دارد و به نوعی در غیاب اصلاح طلبان، جناح راست و چپ جریان راست به وجود آمده  و با یکدیگر هم وارد رقابت شده اند 
و برای همدیگر چالش شفافیت به وجود آورده اند.  گروه ها، جناح ها و دسته های سیاسی در ایران، اساساً نسبت دقیقی با 
مفاهیم رایج در علوم سیاسی ندارند و حتی نمی توان در مقیاس کلان کشوری، میان جریان های موجود، به دلایل معمول 

در دنیا، از جمله اقتصاد-سیاسی، دیدگاه های فرهنگی و اجتماعی، سنخیت با سوسیالیسم و لیبرالیسم، نسبت با نوع

رئیس قوه قضائیه گفت: کشور ما به گستردگی کشورمان مورد 
تهدید قرار گرفته ایم اما نظام جمهوری اسلامی ایران توانست حق 
خواهی و عدالت خواهی را در منطقه ترویج دهد.  آیت الله سید 
ابراهیم رئیسی بعد از ظهر روزپنجشنبه در شورای اداری استان 
اقتصاد، کشاورزی  ایران قوی شود، در  باید  بوشهر اظهار کرد: 

و...؛ باید از کارآفرینان و سرمایه گذاران پرسید که مشکلات آنها 
چیست؟ می گویند تسهیلات را تسهیل کنید.  وی افزود: بعضی 
ها می گویند هفت خان اما در راه تولیدکننده هفتاد خان است که 
باید اعطای مجوزها برای کار تولید تسهیل شود. جایزه دادن خوب 

است اما جایزه واقعی این است که کارش تسهیل شود. 

حذف سهمیه ها در کنکور ۹۹ اعمال نمی شود
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مدیرعامل شرکت گازاستان قم گفت :با توجه به ایجاد زیرساختهای لازم و توانمندی های 
فنی ومهندسی ، هیچ مشکل و محدودیتی برای توسعه شبکه گاز در استان قم وجودندارد.
خبرنگاران  درجمع  خبری  نشست  دریک  روزچهارشنبه  عصر  نصیری  علیرضا 
اظهارداشت:همزمان با ایام دهه فجرپروژه گازرسانی به 10 روستای دهستان قاهان از 
توابع بخش خلجستان قم  به بهره برداری خواهد رسید. وی با بیان اینکه تعارضات مربوط 
به گازرسانی به 11 روستای دیگر دهستان قاهان نیز برطرف شده است افزود:تا اوایل 
سال آینده  این 11روستا نیز به شبکه سراسری گاز متصل می شوند. وی ادامه داد: پروژه 
گازرسانی به 5 روستاباقی مانده از روستاهای بالا20 خانوار استان قم نیز تا 6ماه اول سال 
آینده انجام خواهد  شدو با بهره برداری ازاین پروژه استان قم بعنوان اولین استان سبز کشور 

معرفی خواهد شد. مدیرعامل شرکت گازاستان قم تصریح کرد:درحال حاضر99/5 درصد

امام جمعه قم به حضور ملت در انتخابات ها اشاره کرد وگفت: در انتخابات ها قدرت دست 
به دست شده و ملت با آزادی تمام در عرصه انتخابات حضور یافته و این مهم از جمله 
رازهای ماندگاری است. آیت الله علیرضا اعرافی در خطبه های این هفته نماز جمعه قم که 
در مصلای قدس برگزار شد با با بیان اینکه ما در برابر دو آزمون 22 بهمن و 2 اسفند قرار 
داریم، اظهارداشت : حضور حتی یک نفر بیشتر امنیت را ارتقا داده و دشمن را مایوس کرده 
و همانگونه که رهبری فرمودند برای ایران، اسلام و انقلاب همه باید به صحنه بیایند و هیچ 
عذری پذیرفته نیست. وی با اشاره به اینکه هر رای دشمن را مایوس تر می کند، ادامه داد: 
امروز خون آشامان به دنبال شکست دادن ملت هستند و حضور و رای ملت دشمنان را نابود 
می کند. امام جمعه قم گفت: همه باید به قانون تمکین کرده و بر اساس قانون همه گروه ها و 

جناح ها در عرصه انتخابات حضور یابند؛ ملت وظیفه دارد در پرتو هدایت های رهبری

مدیرعامل شرکت گاز استان قم:

محدودیتی برای توسعه شبکه دراستان قم وجودندارد
آیت الله  اعرافی در خطبه های نماز جمعه قم :

همه گروه ها و جناح ها در عرصه انتخابات حضور یابند 

شهرآورد
 تماشایی

نصرت الله تاجیک:

مشکلات بین المللی کشور با مجلس قوی حل می شود

84

پرسپولیس 2- استقلال 2؛

نظر به اینکه شهردای قم جهت اجرای رمپ و لوپ پل 9 دی قصد تملک 
پلاک ثبتی 1711 اصلی بخش 2 قم با کد نوسازی 4-93-6-2 طبق 
کروکی را دارد.لذا به مالکین پلاک مشخص شده اعلام می گردد ظرف 
مدت یک هفته از انتشار این آگهی با در دست داشتن مدارک مالکیت 
خود به شهرداری منطقه2 مراجعه تا پس از بررسی اسناد، وفق مقررات 
موضوعه اقدام لازم در جهت توافق معمول گردد.در غیر این صورت با 
انقضای مهلت اعلام شده مراحل بعدی قانونی در جهت تملک برابر 
مقررات تعقیب و انجام خواهد شد.بدیهی است در صورت عدم مراجعه 
مالکین در مهلت مقرر فوق شهرداری به منظور جلوگیری از وقفه یا تأخیر 
در اجرای طرح وفق مقررات لایحه قانونی از جمله ماده 9 این قانون اقدام 

خواهد نمود.

مالکین محترم پلاک ثبتی1711 اصلی
 بخش 2 قم با  2-6-93-4 

  واقع در بلوار امام رضا )ع(

آگهی تملک نوبت اول

 روابط عمومی شهرداری قم 

رییس دفتر رییس جمهوری :

تخریب دولت به نفع مردم و نظام نیست 

عکس/پیام پارسایی
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زمان تنگ و رقابت سخت
 ضایعه فقدان سردار سلیمانی در پی ترور ددمنشانه ایالات متحده 
برای ایران بسیار سنگین است. جمهوری اسلامی ایران اگرچه 
توانایی های بسیاری دارد و بر کسی پوشیده نیست و در میدان 
عمل و طی سالیان گذشته بارها و بارها ثابت شده اما نمی توان 

منکر شد که جای خالی سردار سلیمانی برای ایران کاملا ملموس و محسوس است. در نبود اوست که 
شاهدیم طرف هایی که تا قبل از این ابراز اندام نمی کردند خیز برداشته اند تا جای خالی او را پر کنند 
یا گمان می کنند نبود او فرصتی است که می توانند جاه طلبی های خود را دنبال کنند. مثلا تحرکات 
اخیر ترکیه در شمال سوریه که تا کنون سابقه نداشته و به خود جرات داده است وارد خاک یک کشور 
مستقل همسایه اش شود و بی محابا وارد درگیری نظامی با ارتش سوریه شود، اتفاقی است که جز با 
نبود سردار سلیمانی نمی توان توجیه دیگری برای آن کرد. تا قبل از این ترکیه وارد روند آستانه شده 
بود و از تحرکات نظامی در خاک سوریه اجتناب می کرد و در طول این سالیانی که دولت سوریه درگیر 
تحولات داخلی و آشوب ها و اغتشاشات خود بود و مبارزه بی امانی را با تروریسم بین المللی انجام 
می داد، هیچ گاه وارد فاز نظامی با ارتش سوریه نشده بود، در برهه ای شاید مرزهای خود با سوریه را 
به آرایش نظامی درآورد اما هیچ گاه وارد رویارویی مستقیم نظامی با ارتش سوریه نشده بود، اما حالا 
گمان می کند، فرصتی پیش آمده که می تواند بلندپروازی های خود را در شمال سوریه پیش ببرد و 
تمامی توافقات خود با ایران و روسیه را نادیده بگیرد و در ادلب جنگی نظامی را با ارتش سوریه آغاز کند؛ 
در حالی که همه به خوبی می دانند کسانی که در ادلب سنگر گرفته اند، اعضای گروه جبهه النصره 
ای هستند که در فهرست گروه های تروریستی سازمان ملل قرار دارد و ترکیه از آنها حمایت می کند. 
حمایت ترکیه از این گروه نه اعتقادی بلکه انگیزه های سیاسی و جاه طلبانه دارد که باید به جای خود 

و در نوشته ای دیگر به آن پرداخته شود. 
ایران سردار سلیمانی های بسیاری دارد که به زمان خود و در فرصت مقتضی شایستگی ها و توانایی 
های خود را نشان خواهند داد. همان طور که در طول سالیان گذشته از زمان جنگ تحمیلی تا کنون 
بارها ثابت شده که قدرت ایران نزد نیروهای گم نامی است که همچون سردار سلیمانی در نقاط مختلف 
ایران و منطقه توانایی ابراز وجود و پیشبرد کلان سیاست های جمهوری اسلامی ایران را، چه در بعد 

دیپلماتیک و چه در بعد نظامی، دارند. 
در حال حاضر ضایعه از دست دادن سردار سلیمانی را در مناطقی که حوزه نفوذی جمهوری 
اسلامی ایران محسوب می شوند می توان مشاهده کرد. از جمله در عراق و همان طور که گفته شد در 
سوریه. در عراق بسیاری از رهبران عراقی احساس می کنند پدری را از دست داده اند که چراغ راه آنها 
در کوران بحران های متعدد آن کشور بود. آنها به وضوح می گویند در نبود حاج قاسم دچار سردرگمی 

در تصمیم گیری هایشان شده اند. 
بی شک این گونه نیست که جمهوری اسلامی ایران در لحظه متوقف بماند و نداند برای آینده خود 
چه کند؟! کما این که در طول سالیان گذشته که بزرگان متعددی را از دست داد، در لحظه متوقف نماند 
و با بازبینی برگه ها و سیاست های خود مجددا حرکت خود را از سر گرفت و موفقیت های متعددی را 
رقم زد. اکنون نیز اگرچه فقدان حاج قاسم وقفه ای در تحرکات منطقه ای ایران به وجود خواهد آورد، 
اما بی شک جمهوری اسلامی ایران و مقامات کشورمان نیک می دانند که فرصت ها را باید دریابند و 
درک کنند که در بازی کلان منطقه ای و بین المللی، رقبا، حتی اگر دوست و همپیمان باشند، تلاش 
می کنند هر ضایعه ای برای کشور دوست را فرصتی برای خود بدانند و از آن نهایت استفاده را ببرند. 
بازی و رقابت کلان بین المللی شوخی بردار نیست، هر کس به فکر منافع خود است و تلاش می کند 
در معادلات بین المللی بیشترین سود و بهره را از آن خود کند.  وضعیت فعلی برای ایران باید دوره 
گذاری باشد که از فرصت های موجود نهایت استفاده را ببرد و سیاستی را پیش بگیرد که کمترین هزینه 
ها را متحمل شود. شاید وقفه ای در برنامه های ایران به وجود بیاید اما باید به سرعت در سیاست ها و 
معادلات خود بازنگری کند و مجددا فضا را به دست گیرد و سیر صعودی را آغاز کند. شاید در این باره بد 
نباشد از متحدان منطقه ای خود مثل حزب الله لبنان که به خوبی تا کنون توانسته است بحران به وجود 
آمده در این کشور را مدیریت کند، بهره ببرد. در این هم شکی نیست که سرداران عرصه دیپلماسی می 
توانند پرچم دار نبرد میدان های دیپلماتیک باشند و در پر کردن بعضی از خلاءهای به وجود آمده موثر 
شوند.  آنچه در این برهه زمانی اهمیت دارد و باید آن را به خوبی درک کرد، این است که زمان تنگ 
است و سیر تحولات سریع و رقبا و دشمنان ایران مترصد فرصت ها برای گرفتن برگه های ایران در هر 

حوزه ای که بتوانند، هستند. 

تأملی در کنش انتخاباتی اصلاح طلبان در روزهای اخیر

اصلاح طلبان اشتباه می کنند

با نزدیک شدن به ایام انتخابات مجلس، بحث در محافل اصلاح طلبان حول نحوه مواجهه با این 
انتخابات به اوج رسیده است. 

آن گونه که به نظر می رسد، اقلیتی مدافع شرکت در انتخابات و ارائه لیست هستند و اکثریتی مخالف 
ارائه لیست بوده و برخی از آن ها حتی از تحریم انتخابات دفاع می کنند. با این وجود، فارغ از تصمیم 
انتخاباتی اصلاح طلبان، آنچه به نظر می رسد تداوم همان اشتباهات گذشته است که در فرایند 
تصمیم گیری ها مشهود است. نگارنده این یادداشت اگرچه خود را یک اصلاح طلب می داند، اما بیان 

اشتباهات این جریان را برای حیات آن لازم می داند. برخی از این اشتباهات به این شرح هستند:
اشتباه اول: فقدان استراتژی میان مدت و بلندمدت

مهمترین اشتباه اصلاح طلبان، فقدان استراتژی میان مدت و بلند مدت است. اکثریت آن ها در 
حالی انفعال در انتخابات را تئوریزه می کنند که در نهان به انتخابات سال ۱۴۰۰ می اندیشند و این 
در حالی است که این دو با هم نسبتی ندارند. جریانی که خواهان مشارکت جدی در انتخابات ریاست 
جمهوری است، اگر در این انتخابات منفعل باشد و نتواند با استفاده از فرصت انتخابات پیوندش با 

مردم را تقویت کند، فرصت سوزی کرده است.
آن ها به بهانه ردصلاحیت های گسترده، می گویند در انتخابات از کسی حمایت نمی کنند. اما به این 
پرسش پاسخ نمی دهند که اگر در سال ۱۴۰۰ نیز کاندیداهای مطلوبشان رد صلاحیت شدند، در قبال 

آن انتخابات چه موضعی می گیرند که با مواضع امروزشان هم خوانی داشته باشد.
پیش از این هم نوشته بودم که اصلاح طلبان اگر می خواهند در عرصه سیاسی کشور باقی بمانند، 
باید تکلیف خودشان با انتخابات در جمهوری اسلامی را روشن کرده و از حرکات زیکزاکی پرهیز کنند. 
آن ها به جای این که »چو فردا شود فکر فردا کنند« باید بگویند برنامه شان برای بعد از انتخابات مجلس 

چیست و آنگاه بر همان مبنا در مورد انتخابات تصمیم گیری کنند.
اشتباه دوم: انفعال و فقدان خلاقیت

با این استدلال که بیشتر  اشتباه اکثریت اصلاح طلبان، انفعال در قبال انتخابات است. آن ها 
کاندیداهایشان ردصلاحیت شده اند و در اکثر حوزه ها کاندیدا ندارند، عرصه انتخابات را به طور کلی 
رها کرده اند. گویی در انتخابات یا باید لیست ۳۰ نفره داد یا اساسا منفعل و بی برنامه عمل کرد و هیچ 
راه میانه ای در این بین وجود ندارد. خلاقیتی در تصمیمات این اصلاح طلبان مشاهده نمی شود. حال 
آن که متناسب با یک استراتژی میان مدت و بلند مدت )که امروز فقدان آن حس می شود(، می توان 
تصمیمات خلاقانه ای در مورد انتخابات گرفت و از انفعال خارج شد. این تصمیمات لزوما نباید با هدف 
پیروزی در انتخابات باشد؛ بلکه باید در خدمت استراتژی های این جریان قرار بگیرد. آن ها می توانند 
برنامه های سنجش پذیری که برای حضور در مجلس تهیه کرده بودند را منتشر کنند، شهرستان ها 
را جدی تر بگیرند، لیستی محدود حاوی زنان و جوان متخصص و کمتر شناخته شده ارائه کنند و یا 

مکانیزمی برای رأی اعتراضی تعیین کنند.
اشتباه سوم: سرمایه ساز دانستن عدم شرکت در انتخابات

بسیاری از اصلاح طلبان، به غلط، می اندیشند که در صورت عدم ارائه لیست در انتخابات، سرمایه 
اجتماعی آن ها تقویت شده یا حداقل حفظ می شود. حال آن که رویگردانی مردم از اصلاح طلبان، 
نسل  نیروهای  دارد. عملکرد  انتخاباتی  فرا  و دلایل  نیست  آن ها  انتخاباتی  به خاطر کنش  فقط 
گذشته اصلاح طلب و بیگانگی با جامعه و عموم مردم، فقدان سازوکارهای دموکراتیک و شفاف، 
فقدان رسانه های قدرتمند، نداشتن استراتژی و برنامه و ... سهم به مراتب مهمتری در کاهش اقبال 
عمومی به اصلاحات داشته است که با شرکت در انتخابات یا تحریم آن نیز این موضوع حل نمی شود. 
اصلاح طلبان به جای آن که افزایش سرمایه اجتماعی خود را در انفعال انتخاباتی جستجو کنند، باید 

ایرادات خود را مرتفع نمایند.
اشتباه چهارم: توقف پشت درهای بسته شورای عالی

شورای عالی سیاستگذاری اصلاح طلبان، که روز به روز ناکارآمدی خود را بیشتر نشان داده و از 
کرختی و عدم خلاقیت رنج می برد، مانعی در تصمیم گیری اصلاح طلبان شده است. حال آن که 
بدنه  جوان اصلاحات، بدون آن که نیاز به تصمیمات این شورا داشته باشد، خود می تواند فعالانه وارد 
میدان شده و متناسب با استراتژی های میان مدتی که در ذهن دارد، در ایام انتخابات کنشگری داشته 
باشد. کنشگری نه معطوف به پیروزی، بلکه معطوف به آنچه می خواهد در آینده محقق کند که برخی 
از این اقدامات در بالا اشاره شد. در کنار اشتباهات مذکور می توان موارد دیگری را نیز برشمرد. اما 
آنچه واضح است آن است که نیروی سیاسی باید نسبت به تبعات تصمیم خود مطلع باشد. شرکت 
کردن یا نکردن در انتخابات هریک تبعاتی دارد که به قدر کافی در مورد آن اندیشیده نشده است. 
یکی از تفاوت های مهم یک نیروی سیاسی با دیگران آن است که نیروی سیاسی نمی تواند بگوید من 
در انتخابات منفعل هستم و کاری به آنچه بعد از انتخابات می افتد ندارم. یک نیروی سیاسی حتی اگر 
تصمیم به انفعال می گیرد، باید بداند متناسب با آن تصمیمش چه برنامه ای برای آینده دارد. انفعال 
انتخاباتی اصلاح طلبان نمی تواند تصمیم مناسبی برای آینده باشد چرا که ظاهرا آن ها همچنان قصد 

مشارکت در آینده سیاسی کشور را دارند.
دانشجوی دکتری جامعه شناسی سیاسی

فرمانده نیروی هوایی ارتش:

تهدیدات دشمن را با آمادگی کامل پاسخ می دهیم
فرمانده نیروی هوایی ارتش گفت: این نیرو در کنار سایر نیروهای مسلح قادر است صلح و امنیت را 

در منطقه برقرار کند و با آمادگی کامل تهدیدات دشمن را پاسخ می دهد. 
امیر سرتیپ خلبان عزیز نصیرزاده در سخنان پیش از خطبه های نماز جمعه این هفته تهران به 
مناسبت ۱۹ بهمن سالروز نیروی هوایی ارتش اظهارداشت: به شما مردم قول می دهیم در کنار دیگر 

نیروهای مسلح با آمادگی کامل تهدیدات دشمن را پاسخ می دهیم.
وی با بیان این که هیچ نیازی به حضور بیگانگان در منطقه نیست، تاکید کرد: به همین میزان که 
حضور نیروهای مسلح در مقابله با تهدیدات دشمن مهم است، حضور آنها در راهپیمایی روز ۲۲ بهمن 
و پای صندوق های رای مهم و سرنوشت ساز است. فرمانده نیروی هوایی ارتش در ادامه با تشریح نقش 
نیروی هوایی در پیروزی و استمرار انقلاب اسلامی، گفت: در ۱۹ بهمن سال ۱۳۵۷ کارکنان این نیرو 
با آگاهی از خطرات و با درک صحییح از حق و باطل با لباس رسمی در مدرسه علوی حاضر شدند و با 

بنیانگذار انقلاب اسلامی بیعت کردند و به مردم پیوستند.
نصیرزاده تاکید کرد: کارکنان نیروی هوایی از خطرات این حضور آگاه بودند و تعدادی از این افراد 
دستگیر و در زندان خاش منتظر اعدام بودند که اگر انقلاب اسلامی دیرتر به پیروزی می رسید، این 

همکاران اعدام می شدند.
وی ادامه داد: نیروی هوایی به عنوان یک نیرویی که رژیم پهلوی به آن متکی بود و بیشتر با مستشاران 
نظامی آمریکا در ارتباط بود، با امام راحل بیعت کرد و این نشان داد که تصور رژیم  ستمشاهی از  این 
نیرو اشتباه بود، چرا که آنها فرزندان همین ملت بودند و پیوند ذاتی با مرجعیت دینی داشتند و از طرفی 

هم استثمار و غارت ملت را بیشتر احساس می کردند.
فرمانده نیروی هوایی ارتش گفت: بعد از انقلاب اسلامی نیروی هوایی هویت اصلی خود را به دست 
آورد و موظف شد در تمام مراحل از جمله حضور در دفاع مقدس، باز نگهداشتن شریانهای اقتصادی 
کشور و تحمیل اراده سیاسی به دشمن در  خدمت نظام اسلامی و ملت باشد. وی ادامه داد: نیروی 
هوایی نه تنها در کشور بلکه در هر کجای دنیا که مردم مستضعف و مسلمان نیاز داشته باشند و 

همچنین در پشتیبانی از محور مقاومت با تمام توان وارد شده است.

عضو کمیسیون اقتصادی مجلس: 

کارچاق کن ها در مجلس عامل شکل گیری 
فساد می شوند

عضو کمیسیون اقتصادی مجلس حضور کارچاق کن ها در مجلس را یکی از مشکلات بزرگ 
خواند و گفت: کارچاق کن ها افرادی هستند که قبلًا در دولت یا مجلس مسئولیتی داشته اند و 

واسطه گری می کنند.
محمدرضا پور ابراهیمی دردر خصوص شاهراه های فساد در مجلس دهم گفت: دفاتر نمایندگان 
در تهران و شهرستان ها از نقاطی است که امکان ایجاد فساد در آن ها وجود دارد، متأسفانه افرادی 
که در دفاتر نمایندگان کار می کنند علی رغم اینکه مورد اعتماد نمایندگان هستند گاهی از جایگاه 

خود سو استفاده کرده و بعضاً بدون اطلاع نمایندگان دست به فساد می زنند.
نماینده مردم کرمان در مجلس شورای اسلامی ادامه داد: نمایندگان به افرادی که برای حل 
مشکلاتشان به آنها مراجعه می کنند بعضاً اعتماد می کنند و برای افرادی که نمی شناسند توصیه 
نامه هایی می نویسند. به عنوان مثال افرادی با عنوان تولید کننده به کمیسیون اقتصادی مراجعه 
می کردند تا مشکلات آن ها برای دریافت وام و مجوزها حل شود، برخی از نمایندگان بدون شناخت 
کافی برای افراد توصیه نامه می دهند و بعد از مدتی متوجه مشکلات پرونده تخلفات آنها می شوند 

اما دیگر کار از کار گذشته است.
عضو کمیسیون اقتصادی مجلس گفت: روش ما در کمیسیون اقتصاد این بود که افرادی 
که برای حل مشکلاتشان به کمیسیون مراجعه می کردند باید از نماینده شهرستانشان تاییدیه 
می آوردند و نماینده شهرستان برای کمیسیون در راستای حل مشکل این افراد نامه می نوشت و 
ما نامه را برای حل مشکل فردی که از سوی نماینده تأیید شده بود برای وزارتخانه مربوطه پاراف 

می کردیم.
وی ادامه داد: اگر هم احساس می کردیم نماینده تأیید کننده دارای مشکل خاصی است 
با احتیاط با موضوع برخورد می کردیم. پور ابراهیمی حضور کارچاق کن ها در مجلس را یکی از 
مشکلات بزرگ خواند و گفت: کارچاق کن ها افرادی هستند که قبلًا در دولت یا مجلس مسئولیتی 
داشته اند و واسطه برخی کارها در مجلس می شوند. باید دستگاه های نظارتی و حراست مجلس 

نظارت دقیقی بر افرادی که در مجلس حضور می یابند داشته باشد.
عضو کمیسیون اقتصادی مجلس اظهار داشت: بده بستان هایی که بین دولت و نمایندگان وجود 
دارد نیز بعضاً زمینه ساز شکل گیری فساد است. به عنوان مثال نمایندگانی که استیضاح یک وزیر 
را امضا می کنند، با گرفتن وعده وعید امضای خود را پس می گیرند و انصراف می دهند. شاید این 
وعده وعید ها برای حل مشکلات حوزه انتخابیه آن ها باشد اما فساد و سو استفاده است چون 

حقی را ناحق کرده اند.
وی ادامه داد: در برخی موارد نیز بین نماینده دولت و برخی نمایندگان حامی دولت تبادل های 

غیر شرعی و غیر قانونی شکل می گیرد و زمینه های فساد شکل می گیرد.
پور ابراهیمی گفت: وابستگان و اقوام نزدیک برخی نمایندگان نیز عامل شکل گیری فساد 
هستند. به عنوان مثال پسر یکی از نمایندگان از جایگاه پدر سو استفاده کرده و فساد گسترده 

ای را رقم زده بود.
 

الهه کولایی:

 نخبگان ما درک دقیقی از واقعیات جامعه ندارند
 استاد علوم سیاسی دانشگاه تهران به رهبری ۴ جنبش معاصر ایران توسط نخبگان پرداخت و 
گفت: پس از مجلس ششم، فهمیدم مشکل کشور ما نخبگان هستند که درک درستی از جامعه 

ندارند؛ به همین دلیل جنبش های ما رو به افول است. 
»الهه کولایی«  عضو هیات علمی دانشگاه تهران روز پنجشنبه در مجمع عمومی انجمن اسلامی 

مدرسین دانشگاه به سخنرانی در موضوع جایگاه دانشگاهیان در نظام  تصمیم گیری پرداخت.
عضو شورای مرکزی انجمن اسلامی مدرسین دانشگاه ها در ابتدای سخنان خود با طرح این 
سوال که  به عنوان دانشگاهیان در مسیر اجرایی و عملیاتی کردن آرمان ها انقلاب اسلامی چه باید 
بکنیم، گفت: واقعیت این است که نیت خیر کارگزاران نظام سیاسی و فعالان سیاسی و اجتماعی 
کشور ما به تنها نمی تواند تاثیر مثبت ایجاد کند و باید در ظرف واقعیت ها قرار بگیرد تا نتیجه بخش 

و تحول ساز باشد.
کولایی افزود: تاریخ کشور ما تاریخ  رفت و آمدها و نفوذهای پیاپی خارجی بوده است. در حدی که 
کشور ما را "چهارراه حوادث" توصیف می کنند. این مساله به دلیل اهمیت و ارزش بالای موقعیت 

جغرافیای و اجتماعی کشور ماست.
وی افزود: به دلیل انزوای دانشگاه ها و نخبگان علمی در حوزه سیاست شاهد بودیم که مردم 
ایران نتوانسته اند از امکانات و موقعیت ویژه کشورمان بهره ببرند. زمانی که موضوعی مانند انتقال 
آب خزر مطرح می شود کدام مطالعه علمی پشتوانه این تصمیم و سیاست است و منافع مردم ایران 

چطور در این بررسی ها و مطالعات علمی دیده شده است؟
استاد علوم سیاسی دانشگاه تهران با اشاره به وقوع چهار جنبش درخشان در قرن بیستم در 
ایران گفت: نخبگان علمی و اجتماعی این جنبش ها را هدایت می کردند. اما این نخبگان چقدر 
درک درستی از جامعه دارند. من بعد از پایان مجلس ششم، فهمیدم مشکل کشور ما نخبگان 

هستند که درک درستی از جامعه ندارند و به همین دلیل جنبش های ما رو به افول است.
کولایی ادامه داد: تشکل ها و احزاب سیاسی و اجتماعی ما چقدر برای شناخت دقیق تر برای 
کادرها و نیروهای خود جلسات آموزشی برگزار می کنند و از متخصصان دعوت به عمل می آوردند. 

ما برای تقویت درک نخبگان ما از واقعیات جامعه باید بیشتر تلاش کنیم.

علی مطهری: 

نباید با سخت گیری های بیجا مانع حضور 
مردم در انتخابات شویم 

 نماینده مردم تهران در مجلس، تاکید کرد که نباید خودمان را در جایگاه خدا قرار دهیم و نیات 
و افعال مردم را بررسی کنیم و در ادامه گفت: نباید با سخت گیری های بیجا مانع حضور مردم 
در انتخابات شویم. باید اجازه دهیم مردم خودشان تصمیم بگیرند و نگران فریب خودن آنها هم 

نباشیم. 
علی مطهری ، نگاه بازتر شورای نگهبان به مساله تایید صلاحیت نامزد های انتخاباتی مجلس را 

ضروری خواند و گفت: نباید با سخت گیری های بیجا مانع حضور مردم در انتخابات شویم.
وی افزود : باید به اشخاصی که فساد مالی یا اخلاقی ثابت شده و مهمی ندارند و در عین حال 
قانون اساسی را قبول دارند اجازه بدهیم نامزد انتخابات شوند و بقیه کار را به مردم واگذار کنیم تا 

رشد اجتماعی پیدا کنند.
فرزند شهید مطهری تاکید کرد: شورای نگهبان برای رد کردن یک نامزد باید عدم صلاحیت او را 
احراز کند، یعنی اگر مدرکی دال بر فساد مالی یا اخلاقی مهم از کسی دارد او را رد کند. ولی الان 
برعکس عمل می کنند؛ می گویند ما مدرکی دال بر صلاحیت او نیافتیم یا زمان کافی نداشتیم و 

شناختی از او پیدا نکردیم، پس صلاحیت او احراز نشد.
مطهری توضیح داد: این مساله باعث می شود که حق افراد زیادی پایمال شود. اظهارنظرها نیز 
نباید ملاک تایید یا رد صلاحیت باشد. در غیر این صورت آزادی بیان مخدوش می شود، همین 
طور که الان مخدوش شده است. این نماینده مجلس افزود: همین که کسی شرایط عمومی را 
داراست و قانون اساسی را قبول دارد و فساد مالی یا اخلاقی مهمی هم نداشته است باید بتواند 

کاندیدا شود. نباید نگران فریب خوردن مردم بود چون مردم به کسی که نشناسند رأی نمی دهند.
نماینده مردم تهران در مجلس همچنین گفت: نباید خودمان را در جایگاه خدا قرار دهیم و همه 
افعال و نیات مردم را بررسی کنیم و گزینش اصلی را در شورای نگهبان انجام دهیم. به نظر من 
این روشی که در پیش گرفته اند درست نیست و با برخی از اعضای شورای نگهبان هم در این باره 

صحبت کرده ام.

آیت الله امامی کاشانی:

مردم پای صندوق های رأی دشمن را مبهوت کنند
امام جمعه موقت تهران با بیان اینکه مجلس مولود ۲۲ بهمن و فداکاری هاست بنابراین باید به 
مجلس و پای صندوق آمدن اهمیت داد، گفت: عظمت ایران به این است که مردم پای صندوق 

بیایند و دشمن مبهوت شود.
آیت الله محمد امامی کاشانی ظهر دیروز درخطبه های نماز  جمعه این هفته تهران تاکید کرد: 
۲۲ بهمن همه عظمت و نعمت است و آن چنان ارزش دارد که هرکسی در خانه اش بنشیند و به 
راهپیمایی نیاید به انسانیت، تاریخ انسانیت و به تحولی که در تاریخ انجام شده است و نگذاشت 
گردنکشان به هدف برسند جفا کرده است. ۲۲ بهمن چنان قیمت دارد که باید گفت ارزش او را 

هیچکس در زیر آسمان نمی تواند آن را جز شخص امام زمان )عج( محاسبه کند.
وی ادامه داد: چهلم سپهبد شهید سلیمانی هم مصادف با ۲۲ بهمن است. ایشان هم کسی 
بودند که از همین سفره ایمان و عمل صالح برداشتند و به این نقطه از عظمت رسیدند. نظامیان 
آمریکا می گفتند اگر ارتش آمریکا همچون سردار سلیمانی داشت، ارتش امریکا ارزش بالایی 
می یافت. امام جمعه موقت تهران گفت: امنیت ما مدیون سردار سلیمانی است تا جایی که آیت الله 
سیستانی و رهبر انقلاب وقتی تلگراف تسلیت می زدند به این جمله اشاره می کردند که او در 

خدماتی که به عراق در مقابل داعش کرد، خدماتی بی نظیر بود.
امامی کاشانی گفت: مجلس مولود ۲۲ بهمن و فداکاری هاست بنابراین باید به مجلس و پای 
صندوق آمدن اهمیت داد. دشمن به این جمعیت نگاه می کند که مردم با هرسلیقه ای که داشتند 
همه پای صندوق آمدند. احترام به روز رأی گیری و حضور پای صندوق ها از آثار توجه به ۲۲ بهمن 
است. وی افزود: عظمت ایران به این است که جمعیت ها حرکت کنند و دشمن مبهوت شود. البته 
امروز دشمن جز اینکه در لجن های خودش دست و پا می زند، کاری بلد نیست. همین طرح معامله 

قرن طرحی است که جز اینکه لجن آنها را متعفن کند چیزی نیست.
 

وزیر آموزش و پرورش: 

تغییرات کتاب های درسی در دستور کار است
وزیر آموزش وپرورش گفت: تولید کتب درسی فرآیند و پیچیدگی های خاصی دارد که این 
پیچیدگی ها فرآیند تولید را کند می کند اما تمام احکام و دستورهای ارائه شده برای تغییرات درکتب 

درسی در دستورکار است.
محسن حاجی میرزایی وزیر آموزش و پرورش که  روزپنجشنبه مهمان جلسه شورای عالی استان ها 
بود در جمع خبرنگاران  با اشاره به آخرین اصلاحات در کتب آموزشی مدارس اظهارداشت: تولید 
کتب درسی فرآیند و پیچیدگی های خاصی دارد که این پیچیدگی ها فرآیند تولید را کند می کند اما 
تمام احکام و دستورهای ارائه شده برای تغییرات در کتب درسی در دستور کار است و در شروع 
سال تحصیلی آینده اعمال می شود. وزیر آموزش و پرورش با اشاره به اهمیت مهارت آموزی دانش 
آموزان گفت: مهارت آموزی برای آموزش و پرورش اهمیت بالایی دارد و در حال حاضر ۳۵ درصد از 
دانش آموزان در دوره متوسطه در رشته کاردانش مشغول به فعالیت هستند و هر کدام یک مهارت 
را آموزش می بینند اما باید گفت که هدف گذاری در این حوزه این است که این میزان به ۵۰ درصد 
افزایش پیدا کند و دانش آموزان در این حوزه باید پس از پایان تحصیلات یک مهارت را آموزش دیده 
باشند. او با اشاره به سیاست های آموزش و پرورش در حوزه کاهش تنوع مدارس گفت: ۱۱ درصد 
مدارس کشور غیردولتی و ۸۹ درصد دولتی است و در برخی از عشایر مدارسی وجود دارد که این 

مدارس با آهنگی متوسط در حال تغییر است.

»محمد جواد ظریف« وزیر خارجه ایران روز پنجشنبه در گفت و گو با شبکه خبری 
المیادین لبنان گفت که اقدام تروریستی ترامپ در ترور شهید سلیمانی  پایان حضور 

آمریکا در منطقه را رقم زده است. 
به گزارش المیادین، ظریف در بخشی از این مصاحبه گفت: دولتی که آنقدر شجاعت 
ندارد که در برابر یک فرمانده بجنگد و باید این فرمانده را از طریق یک اقدام تروریستی 

بزدلانه شهید کند.
وی افزود: شما باید با یک فرمانده نظامی در میدان نبرد بجنگید نه به صورت یک 

اقدام بزدلانه عمل کنید.
وزیر خارجه ایران اضافه کرد: من فکر می کنم آمریکا در چند هفته گذشته اقداماتی 

کرده که ماهیت خود را در منطقه به ما بهتر نشان داده است.
ظریف در ادامه گفت: نخست این که آن ها آنقدر بزدل هستند که نمی توانند با یک 
رهبر نظامی در میدان جنگ برخورد بکنند و دوم این که به تمام کشورهای عرب منطقه 

ما نشان داد که در دعوای اعراب و رژیم صهیونیستی آمریکا میانجی نیست.
وی با بیانی اینکه آمریکا از رژیم صهیونیستی صهیونیست  تر است، گفت: آقای ترامپ 
معامله قرنی که پیشنهاد کرد در واقع از هر چه صهیونیست ها در هر زمان خواستار آن 
بودند،  بیشتر است و این دو واقعیت است که من فکر می کنم آثار خون پاک شهید 
سلیمانی است و برای همین هم هست که می گویم شهید سلیمانی از ژنرال سلیمانی 

احتمالا در منطقه ما مؤثرتر است.
وزیر خارجه ایران در ادامه گفت: اقدامی که آقای ترامپ انجام داد اقدام تروریستی 
دولتی است. وی اکنون هم متهم به تروریسم اقتصادی علیه مردم ایران است و هم 

تروریسم فرهنگی.
ظریف اضافه کرد: ترامپ تهدید کرده است که مناطق فرهنگی ما را می زند و هم متهم 
است به تروریسم دولتی. جمهوری اسلامی از راه مراجع مختلف این سه اتهام ترامپ 
را دنبال خواهد کرد. فعلا در افکار مراجع عمومی آقای ترامپ به این سه گناه بزرگ و 
این سه جنایت شناخته شده است. به یاری خدا در سایر مراجع هم همین را پیگیری 

خواهیم کرد.
وی در بخشی دیگری از مصاحبه اش در خصوص پیگیری  های حقوقی اقدامات 
آمریکا علیه ایران گفت: محدودیت  های قانونی در صحنه بین المللی وجود دارد اما ما 
از هر امکانی برای پیگیری این موضوع استفاده خواهیم کرد. از جمله محاکم داخلی. 
من فردا با حقوقدانان بین المللی جلسه دارم. با حقوقدانان بین المللی در این زمینه با 
محاکم داخلی جمهوری اسلامی ایران که حتما صلاحیت دارند برای رسیدگی به قتل 
تروریستی یک فرمانده ایرانی همکاری خواهیم کرد و در حوزه های دیگر هم دنبال 

خواهیم کرد ان شاء الله به بهترین وسیله.
ظریف همچنین درباره نقش شهید سلیمانی در افغانستان گفت: اگر شهید سلیمانی 

نبود حکومت در افغانستان در سال ۲۰۰۱ تشکیل نمی شد.
وی در این باره گفت: تلاش شهید سلیمانی بود که در میدان به مذاکرات بن کمک 

کرد و اجازه داد که نتیجه بگیریم.
وزیر خارجه ایران همچنین گفت: در بسیاری از تحولات عراق نه تنها سردار سلیمانی 
رهبر مبارزه با داعش بود، بلکه نقشی بسیار مهم در تفاهم و رسیدن به هماهنگی میان 

دولت مردان عراقی داشت.
ظریف با یادآوری این موضوع که زمانی که اربیل در حال سقوط بود هیچ کسی جز 
شهید سلیمانی به آنجا نرفت و در اربیل همراه با دولت اقلیم و در کنار دولت اقلیم در 
مقابل داعش ایستادگی نکرد، گفت: کسانی که شهید سلیمانی را به طائفه گرائی متهم 
می کنند چطور می توانند حضور ایشان در کنار کُردهای عراقی برای مبارزه با داعش را 
توجیه کنند و چطور می توانند حضور ایشان را در کنار مقاومت فلسطین را توجیه کنند؟  
وی افزود: در عراق و سوریه نقش بارز شهید سلیمانی باعث شد که داعش شکست 
بخورد. البته خود شهید سلیمانی هم همیشه به این نکته اذعان داشت که این مقاومت 

و در واقع شجاعت مردم عراق و مردم سوریه بود که داعش را شکست داد.

محمدجوادظریف: 
ترور شهید سلیمانی پایان حضور آمریکا در منطقه را رقم زده است

برخی  که  این  اظهار  با  جمهوری  رییس  دفتر  رییس 
دیواری کوتاه تر از دیوار دولت نیافته اند و همواره دولت را 
تخریب می کنند، گفت : تخریب دولت اقدامی اخلاقی 
و به نفع مردم و نظام نیست و نباید مردم را ناامید کرد.  
اداری  شورای  جلسه  در  پنشنبه  عصر  واعظی  محمود 
ها  انصافی  بی  برخی  شاهد  که  این  اظهار  با  مازندران 
در آستانه انتخابات مجلس شورای اسلامی علیه دولت 
هستیم ، افزود : با توجه به شرایط سخت امروز در داخل 
و خارج کشور برخی به بهانه  انتخابات مجلس خودشان 
را در قالب فرد ، شخصیت  و جناح سیاسی برای انتخابات 
ریاست جمهوری سال ۱۴۰۰ معرفی می کنند و در واقع 
انتخابات مجلس را سکوی انتخابات ریاست جمهوری می 
بینند. وی گفت : برخی از این افراد برای حفظ منافع و 
گرفتن قدرت سیاسی همه را فدا می کنند و این یک تهدید 
جدی برای آینده نظام است. رییس دفتر رییس جمهوری 
افزود : به کسانی که در دولت و بیرون از دولت هستند 
تاکید می کنم که امیدوار کردن مردم کلید اداره کشور 
است تا مشکلات داخلی و خارجی کشور حل شود. اگر 
مردم نا امید باشند ، هر چه تواتمند و دارای ابزار باشیم، 

نمی توانیم کارآمد باشیم.
عملکرد دولت دیده نمی شود

واعظی با اظهار این که عملکرد دولت به درستی دیده 
نمی شود ، گفت : مشاهدات عینی و گزارش های مختلف 

نشان می دهد که با وجود تحریم حداکثری و فشار های 
مختلف اقتصادی طرح های بزرگی در حال انجام است 
و نمونه آن افتتاح طرح های بزرگ اقتصادی در دهه فجر 
به آن معنا ندارد که مرتب  ، ولی دولت رسانه ای  است 
مردم را در جریان این دستاوردها قرار دهد. وی افزود: باید 
حتما اقداماتی که در سراسر کشور توسط دولت و یا بخش 
خصوصی با بستر سازی و حمایت مادی، معنوی و حقوقی 

سه قوه انجام می شود، برای مردم بازگو شود.
دولت  که  این  اظهار  با  جمهوری  رییس  دفتر  رییس 
تدبیر و امید دوازدهم همان دولت یازدهم است، گفت : 
سیاست ها همان است و حتی ضعف های دولت قبلی را 
در این دولت شناسایی کردیم و درصدد رفع آن هستیم و 
رئیس جمهوری نیز دستور ارزیابی دقیقی از وزرای دولت 
یازدهم داده بود و جا به جایی ها را انجام دادیم و ماموریت 
تغییر کرده است و این بدان معنا است که دولت تدبیر و 
امید همواره در صدد تحقق اهداف و وعده هایش بوده 

است.
وی افزود : در دولت یازدهم تجهیز کارگاه شد ، مقررات 
جدیدی وضع شده بود و از سوی دیگر مشکلات خارجی 
را به عنوان تحریم در قالب برجام رفع کردیم ، اما بدانید ما 
میراث دولت قبلی را داشتیم و همه تحریم ها و قطعنامه 
های سازمان ملل و شورای حکام مربوط به دولت نهم و 

دهم بوده است.

انسجام  ایجاد  را  یازدهم   دولت  تلاش  نتیجه  واعظی 
داخلی و همکاری، بها دادن به بخش خصوصی ، تمرکز بر 
معیشت مردم دانست و گفت : تورم بالای کشور را در دولت 
یازدهم کاهش دادیم و سه سال تورم تک رقمی را تجربه 
کردیم و در واقع هدف گذاری های دولت تدبیر و امید را  
محقق کردیم و امروز هم دولت دوازدهم همان دولت است 
، منتهی اتفاقی که افتاده است این که یک دولت دیوانه 
در آمریکا روی کار آمده و نمی توان  روی حرف های آن 
حساب کرد چرا که پایبند به مقررات بین المللی نیست 
چین،  با  حتی  جهان  کشورهای  بیشتر  با  مشکلاتی  و 

مکزیک و اروپایی ها دارد.
وی با تاکید بر این که دولت ترامپ در آمریکا  تنها برای 
ایران مساله نیست بلکه یک مشکل جهانی است ، افزود: 
رژیم صهیونیستی همواره دشمن جدی برجام بوده است 
و هزینه ای که ملت ، نطام و دولت می پردازد برای  استقلال 

می پردازد تا آمریکا امیال خودش را به ایران دیکته نکند.
جنگ  که  این  بیان  با  جمهوری  رییس  دفتر  رییس 
این  بر  و  ایستادگی دارد  و  ، مشکلات  تلفات  اقتصادی 
اساس تلاش می شود آنچه مربوط به داخل کشور است 
راهی جزء مقاومت نباشد، گفت: تحریم نمی تواند انسجام  
داخلی را برهم بزند. اگر شرایط امروز کشور را خوب باور 
کنیم و با مردم در میان بگذاریم، پاسخ تحریم ها بهتر از 

گذشته داده می شود.

رییس دفتر رییس جمهوری :

تخریب دولت به نفع مردم و نظام نیست 

سید علی موسوی خلخالی*

*محمود رهبری

دبیرکل حزب اتحاد ملت ایران اسلامی درباره بیانیه شورای عالی سیاست گذاری 
جبهه اصلاح طلبان مبنی بر عدم ارائه لیست انتخاباتی در تهران، گفت: اینگونه نیست 
که تصمیم گرفته باشیم در انتخابات پیش رو لیست ندهیم، بلکه لیست ندادن به 

اصلاح طلبان تحمیل شده است 
»علی شکوری راد«  روز پنجشنبه درباره تصمیم شورای عالی سیاست گذاری جبهه 
اصلاح طلبان برای ارائه نکردن لیست انتخاباتی برای انتخابات یازدهمین دوره مجلس 
انتخابات است و  ایرنا گفت: برای ما اصل شرکت در  به خبرنگار  شورای اسلامی 
معتقدیم مسیر اصلاحات از صندوق رای عبور می کند و برای صندوق رای اعتبار و 
ارزش زیادی قائل هستیم و حتی در شرایطی که این صندوق نتواند اصالت ها و اعتبار 
اصلی خودش را داشته باشد، هر مقدار که بهره ای از اصالت و اعتبار داشته باشد، باز 

برای ما فرصت است و می خواهیم از این فرصت استفاده کنیم.
دبیرکل حزب اتحاد ملت درباره دلایل عدم اراده لیست انتخاباتی در تهران گفت: 
متاسفانه به دلیل مسائلی که در کشور پیش آمده به ویژه حوادث آبان ماه، سرخوردگی 
بزرگی در جامعه شکل گرفته است و این مساله موجب شده تا بخش زیادی از مردم 
نسبت به انتخابات بی اعتنا شوند. علاوه بر آن سرخوردگی، عملکرد شورای نگهبان 
هم در رد صلاحیت گسترده چهره های شاخص اصلاح طلب، مزید بر علت گردید 
و موجب شد که دست ما برای شرکت در انتخابات، خیلی بسته باشد. به عبارتی باید 
صراحتا بگویم اینگونه نیست که ما تصمیم گرفته باشیم در انتخابات پیش رو لیست 

ندهیم، بلکه لیست ندادن بر ما اصلاح طلبان تحمیل شده است.
شکوری راد در ادامه به تضعیف جایگاه مجلس اشاره کرد و گفت: علاوه بر عدم 
حضور چهره های اصلاح طلب در جریان انتخابات، شرایط کشور هم به گونه ای پیش 
رفته است که امیدی برای آنکه بتوان مردمی که از کنش اصلاح طلبانه سرخورده و 
مایوس هستند را دوباره به پای صندوق رای آورد کم رنگ شده است؛  چون نامزدهای 
مورد نظر آن ها در صحنه نیستند و مجلسی که می خواهد در آینده شکل بگیرد، مگر 
چه دردی را از آن ها دوا می کند؟ وی خاطر نشان کرد: کار احزاب امر به معروف و 
نهی از منکر است و یکی از شروط اساسی امر به معروف و نهی از منکر هم احتمال 
تاثیرگذاری است. اما متاسفانه در شرایط امروز کشور، عملا این تاثیر را از دست داده ایم 
و بنابراین تکلیف هم از ما ساقط شده است و به این دلیل است که ما اعلام می کنیم که 

احساس تکلیف برای صدور لیست نکرده ایم.
نماینده سابق مجلس شورای اسلامی در مورد ارائه لیست توسط اصلاح طلبان در 
سایر نقاط کشور هم گفت: شورای عالی سیاست گذاری اصلاح طلبان و همچنین 
حزب اتحاد ملت به استان ها و حوزه های انتخابیه در شهرستان ها اعلام کرده است 
که در هر حوزه انتخابیه ای که نامزد اصلاح طلبی وجود دارد و امید دارند آن نامزد 
در مجلس بعدی کنش اصلاح طلبانه داشته باشد،  در انتخابات از او حمایت کنند. 
بنابراین ارزیابی در استان ها به عهده خود شعب احزاب در استان ها یا شورای عالی 

سیاست گذاری در استان ها است.

علی شکوری راد:

 لیست ندادن به اصلاح طلبان تحمیل شده است

جانشین فرمانده سپاه پاسداران انقلاب اسلامی گفت:  ۴۱ 
سال است که آمریکا در برابر انقلاب اسلامی ایستاده اما حتی 

یک پیروزی هم در این رابطه بدست نیاورده است. 
سردار علی فدوی روز چهارشنبه در همایش گرامیداشت دهه 
مبارک فجر در مدرسه معصومیه قم افزود: آمریکا نه تنها در برابر 
ملت ایران بلکه در مقابل سایر دلدادگان به آرمان های انقلاب 

اسلامی نیز نمی تواند فرصتی برای پیروزی داشته باشد.
وی بیان کرد:  این درحالی است که انقلاب اسلامی و جبهه 
است،   داشته  پیروزی  هزاران  سال ها  این  طول  در  مقاومت 
نمونه ای از آن امروز در یمن قابل مشاهده است،  یمنی ها اکنون 
نه در برابر عربستان و امارات که حرفی برای گفتن ندارند، بلکه 
در مقابل آمریکا،  اسرائیل و مزدوران وابسته به آن ها ایستادی 

می کنند و می جنگند.
الگو  ایران  از  اسلامی  انقلاب  دلدادگان  داد:  ادامه  وی 
می گیرند که در دوران جنگ تحمیلی نه در برابر عراق بلکه در 

مقابل ۵۳ کشور که از صدام حمایت می کردند، ایستادگی کرد 
و به پیروزی رسید.

فدوی گفت: در حالی که ۴۱ سال از پیروزی انقلاب اسلامی 
سپری می شود،  راهپیمایی ۲۲ بهمن هر سال باشکوه تر برگزار 
می شود و این درشرایطی است که دشمنان ما می گفتند این 

انقلاب ۴۰ سالگی خود را نخواهد دید.
این  از  بیشتر  آمریکایی  مقامات  چه  هر  کرد:  بیان  وی 
صحبت ها به زبان آورند،  عزم ملت ما برای نشان دادن عظمت 
و پشتیبانی خود از انقلاب اسلامی بیشتر می شود و امسال نیز 
راهپیمایی ۲۲ بهمن در نهایت شکوه و شرکت حداکثری مردم 

برگزار خواهد شد.
آمریکایی ها مفهوم قدرت معنویت،  مکتب  ادامه داد:   وی 
تشیع و شهادت و همچنین عنایت معصومین)ع(  را متوجه 
نمی شوند،  به همین دلیل است که در حساب های مادی خود 
به این نتیجه می رسند که می توانند با انقلاب اسلامی مقابله 

کنند اما در عمل هیچ کاری از دستشان برنمی آید.
حضور حداکثری مردم اولویت انتخابات است

فدوی در بخش دیگری از سخنان خود با اشاره به این که 
پشتیبانی مردم از انقلاب اسلامی در طول این ۴۱ سال بی 
نظیر بوده است،  گفت: اصل در انتخابات حضور حداکثری 
مردم و رای به نامزدهایی است که توسط شورای محترم نگهبان 

تایید صلاحیت شده اند.
وی بیان کرد: دشمنان همواره به دنبال تصویرسازی منفی 
از انقلاب اسلامی هستند و شرکت پرشور مردم این توطئه را 
خنثی می کند. وی ادامه داد: تا دوم اسفندماه زمان زیادی 
نمانده است و دشمن با استفاده از همه ابزار رسانه ای خود به 

دنبال فتنه گری است که باید مراقب بود و با آن مقابله کرد.
جانشین فرمانده کل سپاه گفت: نیم ساعت حضور در پای 
صندوق های رای،  نتایج چندین ساله درپی دارد،  بنابراین باید 

مراقب بود و در جریان انتخابات با هوشیاری عمل کرد.

جانشین فرمانده سپاه:

آمریکا در تقابل با انقلاب اسلامی به یک پیروزی هم نمی رسد

با تمامی کدها و فرکانس های  امروز   فرمانده هوا فضای سپاه پاسداران گفت: ما 
گلوبال هاوک آشنایی پیدا کرده ایم. یعنی نه اینکه در فاصله صد کیلومتری بتوانیم آن را 
رهگیری کنیم بلکه از همین تهران قادر هستیم تا فاصله چند هزار کیلومتری این پهپاد 

را بی اثر کنیم.
تصاویر لاشه  هواپیمای بدون سرنشین و فوق پیشرفته  جاسوسی و متجاوز  آمریکایی  که 
در خرداد ماه سال جاری پس از نقض حریم هوایی ایران به دست رزمندگان یگان پهپادی 
نیروی هوافضای سپاه پاسداران انقلاب اسلامی با سامانه بومی »سوم خرداد« منهدم شد، 

برای نخستین بار از رسانه ملی به تصویر کشیده شد.
سردار حاجی زاده فرمانده هوا فضای سپاه پاسداران در محل این رونمایی با اشاره به 
جزئیاتی از ساقط کردن این پهپاد فوق پیشرفته گفت: این پهپاد بزرگترین هواپیمای 
جاسوسی بدون سرنشین جهان است. این پهپاد مشخصات منحصر به فردی دارد. به طور 
مثال بواسطه ابن که در ارتفاع خیلی بالا پرواز می کند قادر است بدون محدودیت همه 
مسیرها را بدون تحت تاثیر قرار دادن روت های هوایی پرواز کند و قادر است از آمریکا پرواز 

کند و به خلیج فارس بیاید. 
تمامی تجهیزات  از  بزرگ است  این که بسیار  بدلیل  پیشرفته  پهپاد  این  افزود:  وی 

جاسوسی در داخل آن استفاده شده است. 
سردار حاحی زاده با اشاره به پهپادهای آمریکایی که تاکنون توسط سپاه هدف قرار 

گرفتند گفت: بزرگترین کلکسین دار پهپادها در جهان هستیم. ترایتون را کم داشتیم که 
آن هم به پهپادهای قبلی اضافه شد و از این پس نیز اگر تجاوزی به خاک ایران داشته 

باشند قطعا آنها را هدف قرار می دهیم. 
باید  با ارزش است ولی  پهپاد بسیار  این  فرمانده هوافضای سپاه خاطرنشان کرد: 
آمریکایی ها خط قرمزی برای این پهپاد در رابطه با ایران بکشند. چرا که ما امروز با تمامی 
کدها و فرکانس های آن آشنایی پیدا کرده ایم. یعنی نه اینکه در فاصله صد کیلومتری 
بتوانیم آن را رهگیری کنیم بلکه از همین تهران قادر هستیم تا فاصله چند هزار کیلومتری 
این پهپاد را بی اثر کنیم. وی ادامه داد: آمریکایی ها در جریان حمله به عین الاسد یک 

سیلی کوچک در حوزه جنگ الکترونیک از ما خوردند.
سردار حاجی زاده تاکید کرد: تمامی این تجهیزاتی که اینجا می بینید هرکدامشان  برای 
ما یک گنج است و اطلاعاتی ارزشمندی را در اختیار ما قرار داده است.  و از این اطلاعات 

استفاده خواهیم کرد. 
فرمانده هوافضای سپاه پاسداران همچنین با اشاره به خبرهای جدیدی از حمله به 
پایگاه عین الاسد گفت: ناگفته ها زیاد است و یک جلسه مستقل می خواهد تا ایرانی 

های عزیز از این حمله بیشتر مطلع شوند. ناگفته ها و مطالب زیاد است.
سردار حاجی زاده تصریح کرد: احتمال دارد که تا مدتی دیگر در رسانه ها بگویند که چند 

تن از نظامی های آمریکایی دچار مرگ خفیف مغزی شده اند. 

روایت سردار حاجی زاده از ناگفته های حمله عین الاسد 

به تمام کدها و فرکانس های گلوبال هاوک آشنایی پیدا کرده ایم
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یک فوق تخصص سرطان شناسی :

بخشی از عوارض شیمی درمانی قابل 
پیشگیری است

یک فوق تخصص سرطان شناسی معتقد است که بخشی از عوارض شیمی 
درمانی برای بیماران مبتلا به سرطان قابل پیشگیری است و در بسیاری از مواقع 

می توان از این عوارض اجتناب کرد. 
پیشگیری از عوارض شیمی درمانی برای بیماران مبتلا به سرطان بیان کرد: در 
سال های اخیر میزان فرم های تهاجمی سرطان ها در جهان بیشتر دیده می شود. 
در  پیشرفت ها  با  و همچنین  زندگی  به  امید  افزایش  و  افزایش سن جمعیت  با 
رشته های عفونی و قلب و عروق، میزان سرطان ها در حال افزایش است. در واقع 

ابزار تشخیصی بهتر شده و بیماران تشخیص داده می شوند.
وی ادامه داد: جوامع بشری نسبت به گذشته درباره سرطان ها حساس تر شده اند 
و سطح سواد سلامت مردم افزایش پیدا کرده و در نتیجه بیشتر سرطان ها تشخیص 
داده می شوند. البته سبک زندگی مردم و محیط زندگی نسبت به گذشته تغییر یافته 

و این باعث شده که فرم های تهاجمی سرطان هم بیشتر شود.
این عضو هیات علمی دانشگاه علوم پزشکی آزاد اسلامی تهران گفت: بخش 
مهمی از درمان های مربوط به سرطان ها، شیمی درمانی است و این درمان ها هم 
عوارضی دارند. با این حال می توان بسیاری از عوارض شیمی درمانی را پیشگیری 
کرد و از طرفی بسیاری از این عوارض قابل درمان است و حتی از بسیاری از عوارض 

می توان اجتناب کرد.
بیماران سوالات زیادی درباره شیمی درمانی دارند

جنابیان اظهار کرد: بر اساس تجربه ای که در سال های طولانی درمان بیماران 
مبتلا به سرطان داشتیم، سوالات زیادی از طرف بیماران درباره عوارض شیمی 
درمانی مطرح می شود. مواردی مانند اینکه عوارض شیمی درمانی می تواند روی 
سیستم ایمنی بیمار بگذارد و گلبول های سفید او را کم کند و عوارض گوارشی و 
حتی عوارض ظاهری که برای این بیماران رخ می دهد از طرف بیماران مبتلا به 

سرطان ها مطرح می شود.
وی افزود: برای پاسخگویی به نیاز بیماران مبتلا به سرطان درباره عوارض شیمی 

درمانی، به تازگی کتابی منتشر کردیم و به بسیاری از این سوالات پاسخ دادیم.
این عضو کمیته علمی انجمن خون و سرطان ایران ادامه داد: شیمی درمانی فقط 
مربوط به بیماران مبتلا به سرطان نیست و هر دارویی که توسط هر بیمار مصرف 

می شود، نوعی از شیمی درمانی است.
دسته بندی عوارض شیمی درمانی

این فوق تخصص سرطان شناسی گفت: عوارض شیمی درمانی قابل دسته بندی 
هستند. برخی عوارض در مورد اکثر داروها رخ می دهد. این عوارض شامل تهوع، 
استفراغ، اسهال، یبوست، بی اشتهایی، عوارض پوستی و ریزش مو، پر رنگ شدن 
پوست، حساسیت به نور، عوارض خونی، خستگی، عوارض کلیوی و کبدی و موارد 

دیگر هستند.
وی ادامه داد: بیماری که مبتلا به سرطان است معمولا فقط یک توده در بخشی 
از بدن او قرار ندارد و مشکلات دیگری هم دارد. با این حال بخش مهمی از عوارض 

شیمی درمانی را می توان توسط خود بیمار مدیریت و کنترل کرد.
بیماران مبتلا به سرطان در معرض عفونت ها قرار می گیرند

جنابیان بیان کرد: کسی که مبتلا به سرطان است، سیستم بدنی او ضعیف 
پایین  می شود و از طرفی وقتی شیمی درمانی می شود، گلبول سفید او هم 
می آید و در نتیجه در معرض عفونت ها قرار می گیرد. بسیاری از این عفونت ها 
را می توان با دستورهای پیشگیرانه کنترل کرد. به طور مثال با دهان شویه کردن 
مرتب، تغذیه سالم و خانگی، نوشیدن کافی آب، بهداشت ظاهری و پوست از 
جمله این موارد است. از طرفی با دستورهای تغذیه ای می توان وضعیت هر بیمار 

را کنترل کرد.
سطح کیفی شیمی درمانی در ایران

این عضو هیات علمی دانشگاه علوم پزشکی آزاد اسلامی تهران گفت: سطح 
کیفی شیمی درمانی در ایران از جهاتی نسبت به کشورهای اطراف بالاتر است و 
درمان های استاندارد درباره سرطان در ایران قابل انجام است. با این حال درمان های 
جدید سرطان مثل ایمنی درمانی ها هنوز در ایران انجام نمی شود و از این نظر عقب 

هستیم. دلیل این موضوع هم مسائل اقتصادی است.
بخشی از داروهای مبتلایان به سرطان در کشور تولید می شود

جنابیان درباره داروهای مورد مصرف برای مبتلایان به سرطان اظهار کرد: بخشی 
از داروهایی که برای مبتلایان به سرطان در ایران استفاده می شود، تولید داخل 
است. بخشی از این داروها از ابتدا تا انتها در ایران تولید می شوند و درباره بخشی 
دیگر فقط تولید نهایی دارو در ایران انجام می شود. بعضی از این داروها بسیار با 

کیفیت است و بخشی از آنها به مطالعه بیشتری نیاز دارند.
به گزارش ایرنا، رضا ملک زاده معاون تحقیقات و فناوری وزارت بهداشت و مدیر 
برنامه ملی مدیریت سرطان نیز به مناسبت روز جهانی مبارزه با سرطان اعلام کرد که 
بروز سرطان در مردان و زنان ایرانی به ترتیب ۱۶۳ و ۱۴۰ در هر ۱۰۰ هزار نفر است 

که کمتر از متوسط جهانی )۲۱۹ و ۱۸۳ به ترتیب برای مردان و زنان( است.
چهارم فوریه مصادف با ۱۵ بهمن روز جهانی مبارزه با سرطان است که سالانه 
با هدف افزایش آگاهی مردم نسبت به سرطان، نحوه پیشگیری و برخورد با آن 
اجرا می شود و بخشی از برنامه جهانی برای هماهنگی محققان، متخصصان 
سلامت، بیماران، دولت مردان، صنعتگران و بهورزان در مبارزه با سرطان است. 
البته در ایران هشتم تا پانزدهم بهمن ماه هفته مبارزه با سرطان نام گذاری شده 

است.
شعار کمپینی که از سال ۲۰۱۹ تا ۲۰۲۱ برگزار می شود »من هستم و خواهم 
بود« تعیین شده است. این شعار از تعهد شخصی حمایت می کند و نشانگر تاثیر 

حرکت های فردی بر آینده بیماران مبتلا به سرطان است.
آخرین گزارش ثبت سرطان در ایران نشان می دهد سالانه شاهد بروز ۱۱۸ هزار 
مورد جدید سرطان هستیم که ۵۳ درصد در مردان و ۴۷ درصد در زنان است. 
شایع ترین سرطان ها در مردان، معده، پوست، پروستات، روده بزرگ و مثانه و در زنان، 
پستان، روده بزرگ، تیرویید، پوست و معده و در هر دو جنس نیز پستان، پروستات، 

روده بزرگ، پوست و معده است.

سلامت 

سروتونین، دوپامین و اندورفین سه هورمونی هستند که در احساس شادی و حال 
خوب انسان نقش دارند. 

احساس شادی و خوشحالی تنها یکی از مواردی است که هورمون ها مسئول آن 
هستند و بسیاری از کارهایی که روزانه در زندگی خود انجام می دهید بر شرایط هورمون 

ها تاثیرگذار هستند.
به نقل از "اکتیو تایمز"، سوخت و ساز، واکنش به آسیب دیدگی، سطوح استرس، و 
تولید مثل از جمله مواردی هستند که دستگاه غدد درون ریز تنظیم آنها را بر عهده دارد. 
اساسا، هورمون ها پیام رسان هایی هستند که بسیاری از عملکردهای بدن را کنترل می 

کنند. در واقع، آنها در تنظیم سلامت جسمانی و روانی ما نقش دارند.
دستگاه های مختلف بدن با یکدیگر همکاری می کنند تا امکان ارائه عملکرد مطلوب 
فراهم شود. با این وجود، برخی موارد را می توان برای کمک به این روند مد نظر قرار داد.
سروتونین، دوپامین و اندورفین سه هورمونی هستند که در احساس شادی و حال 
خوب انسان نقش دارند. در ادامه با برخی مواد غذایی، عادات و فعالیت هایی که می 
توانند به طور طبیعی سطوح این هورمون ها در بدن را افزایش دهند بیشتر آشنا می 

شویم.
مصرف مغزدانه ها

سروتونین هورمونی است که در تنظیم خلق و خو، درک، حافظه و توجه نقش دارد. 
از آنجایی که سیستم غدد درون ریز ارتباط نزدیکی با سیستم گوارش دارد، مصرف 
غذاهایی که ممکن است به تولید این هورمون کمک کنند، روشی خوب و طبیعی 
برای کمک به افزایش سطوح آن در بدن است. مغز برای تفکر باید تنفس کند. این در 
شرایطی است که استرس اکسیداتیو تنفس را برای مغز دشوار می سازد. با افزایش سن، 
آسیب ناشی از فعالیت رادیکال های آزاد موجب استرس اکسیداتیو در سلول های بدن 
ما می شود. مصرف غذاهای سرشار از آنتی اکسیدان ها می تواند به مقابله با رادیکال 
های آزاد کمک کند. به عنوان مثال، ویتامین E که به میزان زیاد در مغزدانه ها یافت می 
شود از سلول های بدن ما در برابر این استرس اکسیداتیو محافظت کرده و از این رو 

عملکرد مغز را تقویت می کند.
مصرف ماهی سالمون

چربی ها در رژیم غذایی شما به تامین انرژی مورد نیاز بدن کمک می کنند. اسیدهای 
چرب امگا-۳ موجود در ماهی نشان داده اند که به کاهش التهاب و خطر افسردگی 
کمک می کنند. دریافت این مواد مغذی از رژیم غذایی اهمیت دارد زیرا امگا-۳ یک 
اسید چرب ضروری در نظر گرفته می شود، به این معنی که بدن توانایی تولید آن را 
ندارد. برخی پژوهش ها ارتباط بین مصرف ماهی و سطوح پایین تر افسردگی را نشان 
داده اند. برخی پژوهشگران فکر می کنند که اسیدهای چرب امگا-۳ به افزایش سطوح 

دوپامین و سروتونین و در نتیجه، کاهش خطر افسردگی کمک می کنند.
مصرف بلوبری

افزایش جریان خون به مغز از فعالیت غدد درون ریز پشتیبانی کرده و گردش دوپامین 
و سروتونین در بدن را تسهیل می کند. میوه هایی مانند بلوبری سرشار از آنتی اکسیدان 

ها، کربوهیدرات ها و فیبر هستند. همانند مغزدانه ها، آنتی اکسیدان های موجود در 
بلوبری از آسیب رادیکال های آزاد پیشگیری کرده و همچنین التهاب را کاهش می 
دهند. فلاونوئیدها، ترکیبات گیاهی با فواید سلامت قابل توجه، موجود در بلوبری نیز به 

نظر می رسد با گیرنده های سروتونین و دوپامین در تعامل هستند.
مصرف شکلات تلخ

آیا به دنبال بهانه ای برای خوردن شکلات هستید؟ بهبود خلق و خود و تقویت شادی 
می تواند دلیل خوبی باشد. کافئین موجود در شکلات تلخ به مسدود کردن آدنوزین، 
ماده ای در مغز که موجب خواب آلودگی می شود، کمک می کند. در نتیجه، ممکن 
است سطوح بالاتر انرژی و تمرکز بیشتر را تجربه کنید. همچنین، شکلات تلخ سرشار 
از آنتی اکسیدان ها است، از این رو، ممکن است آثار تقویت کننده خلق و خو مشابه با 

بلوبری را ارائه کند.
مصرف آووکادو

چربی های تک غیر اشباع از چربی های سالم موجود در آووکادو هستند. بدن انسان 
برای حفظ سلامت خود و ارائه عملکرد درست به چربی ها نیاز دارد زیرا آنها به تامین 
انرژی مورد نیاز بدن کمک می کنند. چربی های تک غیر اشباع موجب گرفتگی در 
رگ های خونی نمی شوند، از این رو امکان جریان راحت و آزاد خون در دستگاه گردش 
خون را فراهم کرده و بر همین اساس، دوپامین و سروتونین نیز راحت تر در سراسر بدن به 
گردش در می آیند. گردش خون بهتر به معنای جریان بهتر خون به سمت مغز نیز است 

که امکان تولید هرچه بیشتر این هورمون ها را فراهم می کند.
استفاده از اسطوخودوس

آروماتراپی یا رایحه درمانی می تواند به ترشح دوپامین و سروتونین در بدن کمک 
کند. گیرنده های بو در بینی پیام هایی را به سیستم های عصبی و لیمبیک ارسال می 
کنند که بخش هایی از مغز مرتبط با احساسات هستند. اسطوخودوس توانایی خود 
در کاهش استرس و اضطراب و تقویت احساس خوب و شادی در انسان را نشان داده 

است.
استفاده از وانیل

همانند اسطوخودوس، وانیل رایحه ای آرامش بخش دارد که می تواند به کاهش 
استرس و اضطراب کمک کند. از آنجایی که افسردگی با کاهش سطوح سروتونین پیوند 
خورده است، استفاده از وانیل برای افزایش سطوح سروتونین هدف مطالعات علمی 
مختلف بوده است. نتایج مطالعات با حضور سوژه های حیوانی و انسانی نشان داده 

اند که وانیل موجب فعالیت ضد افسردگی و تقویت احساس خوب در مغز می شود.
استفاده از مرکبات

مغز برای ارائه عملکرد درست به جریان پایدار خون نیاز دارد. خون اکسیژن و مواد 
مغذی مورد نیاز برای عملکرد سالم مغز، مانند ارسال پیام های درست به گیرنده های 
درست را تامین می کند. میوه های خانواده مرکبات سرشار از آنتی اکسیدان ها هستند 
و اثر رقیق کنندگی خون دارند، در شرایطی که مصرف آنها از تشکیل پلاک در رگ های 
خونی نیز پیشگیری می کنند. این شرایط خطر گردش خون ضعیف یا لخته شدن خون 

را کاهش داده و مغز خون مورد نیاز برای حفظ انرژی و احساس شادی شما را دریافت 
خواهد کرد. مصرف میوه کامل مانند پرتقال، گریپ فروت و نارنگی یا تهیه دم نوش 
لیمو ترش روش هایی ساده برای افزودن مرکبات به روتین روزانه و بهره مندی از فواید 

آنها هستند.
وقت گذرانی در فضای باز

افسردگی فصلی شرایطی است که افراد بسیاری را طی فصل زمستان تحت تاثیر قرار 
می دهد. کوتاه تر شدن طول روزها و سرمای هوا می توانند تمایل افراد برای حضور 
در فضای باز را کاهش دهند. برخی نظریه ها بیان می کنند که بی تعادلی در ساعت 
بیولوژیکی موجب نوسانات هورمونی در بدن انسان شده و به اختلال خلقی فصلی 
منجر می شود. قرار گرفتن در معرض نور خورشید می تواند به تقویت سطوح سروتونین 
در بدن کمک کند، از این رو، فعالیت هایی مانند پیاده روی، دوچرخه سواری یا حتی 

نشستن در برابر آفتاب می تواند به بهبود شرایط خلقی شما کمک کند.
استفاده از یک لامپ خورشیدی

لامپ های خورشیدی یا جعبه های نور درمانی برای شبیه سازی نور طبیعی خورشید 
تولید و مورد استفاده قرار می گیرند. همانند بیرون رفتن و لذت بردن از نور خورشید در 
فضای باز، استفاده از یک جعبه نور نیز ممکن است به تقویت سطوح ملاتونین که به 

تنظیم خواب کمک می کند و سروتونین که اضطراب را کاهش می دهد، کمک کند.
ورزش

تمرینات ورزشی منظم و متمرکز می تواند به ترشح اندورفین در بدن و کاهش احساس 
پریشانی و درد کمک کند. البته، نیازی نیست تا فعالیت های ورزشی حرفه ای داشته 
باشید و مواردی مانند پیاده روی سریع و دوچرخه سواری نیز می توانند به بهبود خلق 

و خوی شما کمک کنند.
مدیتیشن

مطالعات نشان داده اند که پیوندی بین مدیتیشن و افزایش سطوح دوپامین در بدن 
وجود دارد. مدیتیشن می تواند اثری آرامش بخش بر ذهن پریشان شما داشته باشد. 
برای چند دقیقه چشم های خود را بسته و عمیق نفس بکشید. چند دقیقه مدیتیشن و 

کسب آرامش می تواند به تسکین اعصاب و کاهش علائم افسردگی کمک کند.
قدرشناسی و سپاسگزاری

به هر دلیلی که باشد، سپاسگزاری و قدرشناسی می تواند احساسی مثبت را در انسان 
شکل دهد. زمانی که لبخند می زنید، دوپامین، سروتونین و اندورفین در بدن ترشح 

می شوند.
تلاش برای تحقق یک هدف

شکل گیری احساسات مثبت با تحقق و دستیابی به یک هدف نیز پیوند خورده اند. 
یک حس غرور و خوشحالی با تحقق هدف همراه است که لبخند را بر لبان شما می 
آورد و این شرایط ترشح سه هورمون شادی دوپامین، سروتونین و اندورفین در بدن را 

موجب می شود.
انجام کاری جدید

به  رفتن  از  افزایش شادی کمک کند.  به  تواند  زندگی می  انجام کاری جدید در 
رستورانی جدید تا انجام ورزش یا یادگیری زبانی جدید، تجربیات جدید می توانند به 
بهبود خلق و خوی شما کمک کنند زیرا تلاش برای انجام کاری جدید یا تحقق آن با 

احساس رضایت همراه است و این به ترشح دوپامین بیشتر منجر می شود.
یادآوری خاطره ای شاد

زمانی که غمگین یا ناراحت هستید تماشای عکس های قدیمی یا وقت گذراندن با 
یک شیء نوستالژیک مانند هدیه ای که سال ها قبل برای تولد خود دریافت کرده اید 
می تواند احساس خوبی در شما ایجاد کند. یادآوری خاطرات شاد به ترشح هورمون 

های تقویت کننده احساس خوب در جریان خون و بهود خلق و خو کمک می کند.
درمان با چای

چای لیمو دارای آثاری مشابه با نوشیدنی های حاوی میوه های مرکبات و ارائه دهنده 
فواید آنتی اکسیدانی است. از سوی دیگر، چای زردچوبه التهاب را کاهش می دهد و 

چای بابونه می تواند آرامش بخش بوده و بی خوابی را تسکین دهد.
دریافت ماساژ

شل شدن عضلات می تواند به افزایش جریان خون کمک کند. دریافت ماساژ می 
تواند به تحقق این هدف و کسب آرامش و تقویت احساس شادی به واسطه کاهش 
خستگی و استرس کمک کند. سطوح سروتونین و دوپامین در بدن به واسطه ماساژ 
افزایش می یابند و در مقابل سطوح هورمون کروتیزول که یکی از هورمون های استرس 

محسوب می شود، کاهش خواهد یافت.
خواب

خواب کافی و با کیفیت بالا برای تقویت تمرکز، واکنش سریع و عملکرد سالم مغز 
ضروری است. کاهش و رفع خستگی به واسطه خواب با کیفیت بالا به مغز در تنظیم 

دستگاه غدد درون ریز و کاهش علائم افسردگی و اضطراب کمک می کند.
در آغوش گرفتن

بغل کردن به ترشح دوپامین در بدن کمک می کند. آیا تاکنون کسی را بغل کرده و 
احساس عصبانیت در شما شکل گرفته است؟ احتمال وقوع چنین اتفاقی کم است 
زیرا در آغوش گرفتن فردی دیگر به احساس راحتی و آرامش ناشی از ترشح دوپامین 

در بدن منجر می شود.

تولید هورمون شادی را در بدن خود تقویت کنید! 

یک متخصص تغذیه و رژیم درمانی گفت: رفلاکس، بیماری است که به علت برگشت اسید 
از معده به مری ایجاد می شود. 

پیام فرح بخش، متخصص تغذیه و رژیم درمانی درباره ترش کردن معده یا سوزش سر دل، 
اظهار کرد: افراد زمانی که دچار سوزش سر دل می شوند در ناحیه مری این سوزش می تواند 
به صورت طولانی مدت همراه فرد باشد؛ هر ماده غذایی که باعث شل شدن اسفنگتر بشود؛ 

ترش کرده معده را به همراه دارد.
مواردی که باعث ترش کردن معده می شوند

او تصریح کرد: یکی از اصلی ترین علت ها این است که افراد غذای سنگین، حجیم و 
پرچرب مصرف می کنند؛ همچنین افراد باید در نظر داشته باشند که معده حجم معینی را 
می پذیرد پس اگر افراد در وعده غذایی خود افراط کنند و غذای بیش از حد و سنگین را وارد 

معده خود کنند، دچار رفلاکس یا ترش کردن معده می شوند.
این متخصص تغذیه و رژیم درمانی گفت: افرادی که معده شان ترش می کند یا سوزش سر 
معده دارند اولین توصیه ای که به آن ها می شود این است که حجم غذای مصرفی خود را کم 
کنند و دفعات مصرف غذا را بیشتر کنند، بدین معنا که علاوه بر وعده غذای اصلی، ۳ وعده 
میان وعده نیز در برنامه غذایی خود داشته باشند. فرح بخش ادامه داد: افراد حتی الامکان 
از خورد غذا های چرب اجتناب کنند، همچنین باید به این موضوع توجه کنند که ترش 
کردن معده در افرادی که تمایل به خوردن غذا های چرب دارند، بالا می رود. او بیان کرد: 
مورد دیگری که باعث ترش کردن معده می شود استفاده از موادغذایی مانند شکلات، نعناء 
یا عرق نعناء است که باعث شل شدن دریچه معده می شود و در نتیجه منجر به بازگشت 
اسید به معده می شود که در این وضعیت به فرد احساس ترش کردن دست می دهد. او 
اظهار کرد: افرادی که مبتلا به بیماری رفلاکس هستند باید توجه داشته باشند که از 
نوشیدن مایعات هنگام مصرف غذا پرهیز کنند؛ همچنین مایعاتی مانند آب، نوشابه، دوغ 
یا دلستر را نیم ساعت قبل و نیم ساعت بعد از غذا مصرف نکنند، همچنین بهتر است افراد 

کلًا نوشیدنی های گازدار را مصرف نکنند و این نوشدنی مضر را از برنامه غذایی خود حذف 
کنند؛ زیرا تولید گاز در معده باعث افزایش رفلاکس یا برگشت اسید به معده می شود.

او ادامه داد: افراد بعد از خوردن غذا تا یک ساعت دراز نکشند و موقع خواب دو عدد بالش 
زیر سرشان قرار دهند تا از برگشت اسید به معده جلوگیری کنند. این متخصص تغذیه و 
رژیم درمانی گفت: افراد هنگام غذا خوردن، از لباس تنگ استفاده نکنند. زیرا زمانی که 
لباس افراد تنگ باشد فشار زیادی به معده وارد می شود که این خود باعث رفلاکس معده 
می شود. او ادامه داد: افرادی که علاقه زیادی به غذا های تند و ترش دارند باید بدانند این 
نوع غذا ها باعث اسیدی شدن معده می شود، لذا از مصرف غذا های تند و ترش بپرهیزند، 
زیرا باعث تشدید رفلاکس معده می شود.  فرح بخش در پایان توصیه کرد: افراد در کنار غذا 
از ترشیجات استفاده نکنند؛ همچنین غذا را به آهستگی میل کنند و مدت غذا خوردن را 

طولانی کنند، زیرا این کار باعث می شود حجم غذا به یکباره وارد معده نشود.

یک متخصص تغذیه و رژیم درمانی مطرح کرد

روش های جلوگیری از ترش کردن معده 

نارسایی قلب به معنای بی کفایتی قلب در پمپ کردن خون 
است، اما به معنای ایست کار قلب یا حمله قلبی نیست؛ البته 
افرادی که نارسایی قلب دارند، اغلب سابقه حمله قلبی در گذشته 

داشته اند. 
نارسایی قلب را نارسایی احتقانی قلب نیز می نامند. احتقان به 
معنی تجمع مایعات در بدن به علت کاهش توانایی پمپاژ خون 
توسط قلب است. علایم نارسایی قلبی در طول هفته ها و ماه ها 
متعاقب ضعیف تر شدن قلب و توانایی کمتر آن برای پمپ کردن 
خون براساس نیازهای بدن ایجاد می شوند. نارسایی قلب اغلب 

منجر به بزرگ شدن قلب می شود.
نارسایی قلبی ممکن است در اثر اختلال سمت راست یا سمت 
چپ و یا هر دو سمت قلب رخ دهد. معمولا نارسایی قلبی در 
سمت چپ قلب رخ می دهد. سمت چپ قلب قدرتمندتر بوده 
و خون را به سراسر بدن پمپ می کند.  دهلیز چپ قلب، خون 
را از ریه ها تحویل گرفته و آن را به بطن چپ می فرستد و از آنجا 
خون وارد گردش خون عمومی بدن می شود. اگر بطن چپ قلب، 
ضعیف شود و نتواند خون دریافتی را کاملا به جلو پمپ کند، خون 

به سمت عقب و به داخل ریه ها پس می زند.
وقتی که بطن چپ نتواند به درستی منقبض شود، نارسایی 
سیستولی قلب روی می دهد. در نارسایی سیستولی، با هرضربان 
قلب مقادیرکافی خون به سراسر بدن پمپ نمی شود. وقتیکه 
دیواره های عضلانی قلب سفت می شوند و نمی توانند به حد 
کافی شل شوند، نارسایی دیاستولی رخ می دهد. در نارسایی 
دیاستولی، قلب سفت شده و نمی تواند در بین انقباضات از خون 
کافی پر شود. در هر دو حالت، خون وارده شده به سمت چپ 

قلب به سمت عقب یعنی به داخل بافت ریه پس می زند. وقتی 
که تجمع خون در رگ های کوچک ریه ها به نقطه بحرانی رسید، 
خون به داخل کیسه های هوایی نشت کرده و احتقان ریوی ایجاد 

می شود. این تجمع خون،  تنفس را دشوار می کند.
همچنین نارسایی قلبی ممکن است سمت راست قلب را متاثر 
کند. نارسایی سمت راست قلب به دلیل بیماری ریوی یا در نتیجه 
نارسایی سمت چپ قلب اتفاق می افتد. سمت راست قلب، خون 
برگشتی از بدن را دریافت می کند و آن را به داخل ریه ها پمپ 

می کند تا اکسیژنه شود. ممکن است سمت راست قلب توسط 
فشار برگشتی ناشی از نقص بطن چپ آسیب ببیند. وقتیکه 
توانایی سمت راست قلب برای پمپاژ خون، کاهش می یابد، خون 
به سمت عقب یعنی به داخل سیاهرگ ها برمی گردد و باعث تورم 
بافت ها و اعضای بدن می شود. سیاهرگ های گردن نیز ممکن 
است متورم شوند. اندام های شکمی بویژه کبد و حفره شکمی که 
شامل روده ها می باشد نیز ممکن است بزرگ و حساس شوند که 

باعث می شوند شما احساس تهوع یا پری شکمی داشته باشید

علت نارسایی قلب چیست؟ 
نارسایی قلب علل مختلفی دارد. بعضی اوقات علت دقیقی 
برای آن یافت نمی شود. شایع ترین علل نارسایی قلب در زیر ذکر 

شده است:
- بیماری عروق کرونر: در این بیماری به دلیل انسداد نسبی یا 
کامل رگ یا رگ های کرونر قلب،  خون رسانی به قلب به صورت 
جزئی یا کامل مختل شده و در نتیجه قسمتی از قلب غیر فعال 

می شود.
- مشکلات عضله قلب - فشار خون بالا - مشکلات دریچه های 
قلب - ضربان غیرطبیعی قلب - استفاده از مواد سمی -  بیماری 

مادرزادی قلبی - دیابت - بیماری های غده تیروئید
علایم نارسایی قلب چیست؟ 

خود  از  کمی  علایم  قلب،  نارسایی  به  مبتلا  افراد  از  بعضی 
نشان می دهند. در زیر علائمی که ممکن است در افراد مبتلا به 

نارسایی قلب دیده شود، ذکر شده است:
یا  پله ها  از  رفتن  بالا  راه رفتن،  زمان  نفس، خصوصا  تنگی   -

فعالیت - تنگی نفس هنگام درازکشیدن - کاهش اشتها
از خواب  بیدار شدن  باعث  که  ناگهانی شبانه  نفس  تنگی   -
می شود - خستگی یا ضعف عمومی شامل کاهش توانایی در 
ورزش کردن - تورم پا - تورم شکم یا احساس پری در شکم - 
ضربان قلب سریع یا نامنظم  - افزایش وزن ناگهانی - سرفه و 

خس خس سینه به طور مزمن - تهوع
بنابر اعلام پایگاه جامع فرهنگسازی و آموزش سلامت وزارت 
بهداشت، در صورت بروز هر یک از این علایم به پزشک مراجعه 

کنید، خصوصاً اگر سابقه بیماری قلبی دارید.

علل و علائم "نارسایی قلبی" را بشناسید
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آیت الله  اعرافی در خطبه های نماز جمعه قم :

همه گروه ها و جناح ها در عرصه انتخابات 
حضور یابند 

امام جمعه قم به حضور ملت در انتخابات ها اشاره کرد وگفت: در انتخابات ها قدرت دست 
به دست شده و ملت با آزادی تمام در عرصه انتخابات حضور یافته و این مهم از جمله رازهای 

ماندگاری است.
آیت الله علیرضا اعرافی در خطبه های این هفته نماز جمعه قم که در مصلای قدس برگزار 
شد با با بیان اینکه ما در برابر دو آزمون ۲۲ بهمن و ۲ اسفند قرار داریم، اظهارداشت : حضور 
حتی یک نفر بیشتر امنیت را ارتقا داده و دشمن را مایوس کرده و همانگونه که رهبری فرمودند 

برای ایران، اسلام و انقلاب همه باید به صحنه بیایند و هیچ عذری پذیرفته نیست.
وی با اشاره به اینکه هر رای دشمن را مایوس تر می کند، ادامه داد: امروز خون آشامان به 

دنبال شکست دادن ملت هستند و حضور و رای ملت دشمنان را نابود می کند.
امام جمعه قم گفت: همه باید به قانون تمکین کرده و بر اساس قانون همه گروه ها و جناح ها 
در عرصه انتخابات حضور یابند؛ ملت وظیفه دارد در پرتو هدایت های رهبری بهترین ها را برای 
شکل گیری یک مجلس امین، سالم، قوی، خدمتگزار و دور از آسیب های مختلف انتخاب 

کنند.
وی با اشاره به طرح موضوع معامله قرن از سوی ترامپ گفت: معامله قرن ذبح فلسطین 
جلوی چشمان امت اسلام است، ترامپ تروریست و تروریست های صهیونیست بدانند معامله 
قرن به لطف خدا و همت مقاومت و ایران مقتدر نه تنها نقش بر آب می شود بلکه دستمایه ای 

برای مبارزات قوی تر و شکست صهیونیست ها و آمریکایی ها خواهد شد.
اعرافی تاکید کرد: محور مقاومت و ایران قهرمان داغ مذاکره خفت آمیز و گفت وگو با شما 
ظالمان را بر دل شما خواهد گذاشت و سرنوشت شما برخلاف برخی تصورات مبنی بر 
مذاکره با تروریست های عالم، انتقام سخت و پرچم های یا لثارات الحسین خواهد بود و باید 

بساط خود را از منطقه جمع کنید.
وی تصریح کرد: ملت در روز ۲۲ بهمن حرکتی خروشان خواهند داشت و این حضور زمینه 
ای برای حرکت به انتقام سخت است؛ پایان انتقام سخت خروج آمریکایی ها از منطقه ختم 

خواهد شد.
وی با اشاره به اینکه ملت ایران پرچمدار احیای اسلام و ارزش های اسلامی در این عصر 
هستند، اظهار کرد: آزمون بزرگتر جوانان غیور و نسل های انقلاب اسلامی آن بود که به خرداد 

۴۲ و بهمن ۵۷ بسنده نکرده و ۴۰ سال این راه طولانی و سخت را پیمودند.
وی با اشاره به اینکه ملت راه امام و رهبری را شناختند و در آن حرکت کردند، افزود: نه تنها 
در ایران این راه پرمخاطره استمرار یافت بلکه نور انقلاب اسلامی در منطقه تابید و گفتمان 

انقلاب، گفتمانی منطقه ای و جهانی است.
امام جمعه قم با اشاره به اینکه در طول مسیر خطا و اشتباه وجود داشته است، گفت: ملت 

امام و رهبری را شناخت و راه را درست تشخیص داد و از همه مشکلات به درستی گذشت.
امام جمعه قم به پیشرفت های کشور در حوزه های انرژی هسته ای، هواوفضا، ارتباطات 
و مخابرات و... اشاره و تصریح کرد: ایران بر اساس شاخص های بین المللی در عرصه های 
مختلف در رتبه های ممتازی قرار دارد و در عرصه صنایع موشکی و دفاعی به قدرت بازدارنده 

دست یافته است.
وی با تاکید بر اینکه ایران به اقرار دشمنان دارای قدرت بازدارنده، نظام مقتدر و حوزه نفوذ 
بین المللی است، یادآور شد: اینها به برکت حضور و ایستادگی ملت در عرصه های مختلف 
محقق شده است البته نمی گوییم مسؤولان ما اشتباه و خطا نداشته و شکست هایی متحمل 

شده ایم ولی حجم دستاوردها در برابر کاستی ها بسیار بزرگ است.

مدیرکل راه و شهرسازی استان قم:

۱۴۶۰ کیلومتر راه بعد از پیروزی انقلاب درقم 
احداث شد

 مدیرکل راه و شهرسازی قم گفت: طول راه های این استان یک هزار و ۸۰۴ کیلومتر 
می باشد که ۸۱ درصد آن پس از پیروزی انقلاب اسلامی و در ۴۱ سال گذشته احداث 

شده است. 
حسن صبوری گفت: تا سال ۱۳۵۷ طول راه های این استان ۳۴۲ کیلومتر بود که پس از 
توسعه احداث راه ها بعد از انقلاب اسلامی، این رقم با افزایش بیش از پنج برابری به یک هزار 

و ۸۰۴ کیلومتر رسیده است.
وی اضافه کرد:درطول بیش از چهار دهه از پیروزی انقلاب اسلامی، محورهای راه فرعی و 
روستایی زیادی در قم احداث شده که می توان به محورهای قنوات به طول هشت کیلومتر، 
محور جعفریه به طول ۳۵ کیلومتر و محور نیزار به طول ۴۰ کیلومتر که ۲۰ کیلومتر چهار خطه 

و هفت دستگاه پل برای آن احداث شده است، اشاره کرد.
به گفته وی، درحال حاضر طول کل راه های روستایی برخوردار از آسفالت در قم، ۶۶۰ 

کیلومتر، راه بین مزارع به طول ۳۲۵ کیلومتر و راه شوسه به طول ۶۵ کیلومتر است.
صبوری بیان کرد: نگهداری مستمر و حذف نقاط حادثه خیز روستایی به صورت سالیانه 
و روکش آسفالت سالانه حداقل ۴۰ تا ۵۰ کیلومتر از راهها تا قبل از تفکیکِ راهداری از راه 
و شهرسازی تا سال ۹۵ صورت گرفته است. صبوری با اشاره به افزایش بیش از ۹ برابری 
روستاهای دارای جاده آسفالته، اضافه کرد: تا قبل از پیروزی انقلاب اسلامی، تنها راه ۲۶ 
روستای قم آسفالت بوده است. مدیرکل راه و شهرسازی قم گفت: طول راه های روستایی این 
استان، ۶۶۰ کیلومتر است که ۸۱ درصد آن در ۴۱ سال گذشته و پس از پیروزی انقلاب 
اسلامی احداث شده است. وی درخصوص اقدامات انجام شده در بخش مسکن تصریح 
کرد: تعداد واحد مسکونی که درسال ۵۷ درقم وجود د اشت ۵۰هزار واحد بود ولی امروز 
بیش از ۳۷۷ هزار واحد مسکونی وجود دارد. وی با بیان اینکه فضای سبز شهری قم در سال 
۱۳۹۸ بیش از ۵ میلیون مترمربع است، گفت: در سال ۱۳۵۷، سرانه فضای سبز قم سه دهم 

مترمربع بوده ولی امروز این آمار به حدود ۴ مترمربع رسیده است.

معاون بهره برداری شرکت گاز استان اصفهان خبرداد

بهره برداری از پروژه گازرسانی به شهرک 
کارگاهی نهضت آباد

همزمان با چهل و یکمین سالگرد ایام الله فجر ۲۰ انشعاب گاز در شهرک کارگاهی نهضت 
آباد واقع در شهر نجف آباد به بهره برداری رسید.

معاون بهره برداری شرکت گاز استان اصفهان، در مراسم بهره برداری از این پروژه که با 
حضور معاون استاندار، فرماندار شهرستان نجف آباد و جمعی از مسولان محلی و صنعتگران 
شهرک صنعتی نهضت آباد  برگزار شد،گفت: در این پروژه بیش از ۴ هزار و ۸۰۰ متر شبکه 

تغذیه و توزیع گاز و نصب ۲۰ انشعاب با هزینه ای بالغ بر ۴ میلیارد ریال اجرایی شده است.
حسین بندگانی، افزود: به برکت انقلاب هم اکنون نعمت گاز طبیعی در ۱۰۹ شهر و ۱۰۶۰ 
روستا توزیع شده و بیش از یک میلیون ۸۷۰ مشترک در سطح استان معادل ۹۹.۶ درصد 
جمعیت استان از گاز طبیعی بهره مند هستند و سالانه حدود ۲۱ میلیارد متر مکعب گاز 
مصرف می کنند. وی، گفت: قبل از انقلاب، تنها ۱۰۰کیلومتر شبکه گاز و یک هزار و ۵۰۰ 
مشترک در کل استان اصفهان گازدار بودند ولی امروز ۲۶ هزار کیلومتر شبکه، یک هزار و 
۱۰۰ علمک، یک هزار و ۱۱۱کیلومتر خط انتقال، ۵۸شهرک صنعتی، ۸هزار و ۶۰۰ واحد 

صنعتی و گازرسانی به ۱۵۹ جایگاه CNG در سطح استان اجرایی شده است.
معاون بهره برداری شرکت گاز استان اصفهان، بیان داشت: برای این حجم گازرسانی تلاش 
های زیاد با صرف هزینه های هنگفتی صورت گرفته لذا مشترکین عزیز استان در همه بخش 
ها، شهری و روستایی، خانگی، صنعتی و عمومی باید قدردان این سرمایه عظیم و ارزشمند 

باشند و این نعمت را به درستی و بارعایت اصول ایمنی و شرایط استاندارد مصرف نمایند.
بندگانی، اضافه کرد: در شهرستان نجف آباد که یکی از شهرستان های سبز استان است و 
همه شش شهر و ۱۲ روستای آن گاز دار هستند، در حال حاضر بیش از ۱۲۰ هزار مشترک 

وجود دارد و این حجم از خدمات به برکت انقلاب فراهم شده است.
وی، گفت: گاز طبیعی علاوه بر ایجاد رفاه عمومی، اشتغال زایی و افزایش سطح تولید در 
جامعه تاثیر بسزایی در حذف سوخت های فسیلی و مازوت در چرخه صنعت داشته و این 
مهم باعث کاهش میزان وسیعی از حجم آلودگی محیط زیست شده است بنابراین هر قدر که 

بتوانیم در مصرف آن صرفه جویی کنیم امکان توسعه گاز در بخش صنعت بیشتر می شود .

همزمان با دهه فجر صورت گرفت؛

افتتاح فاز اول طرح حفاظتی سامانه آبرسانی 
اصفهان بزرگ

باحضور مدیران کل امنیتی و پدافند غیر عامل استانداری فازاول طرح حفاظتی سامانه 
ابرسانی اصفهان بزرگ به بهره برداری رسید.

مدیرعامل شرکت اب وفاضلاب استان اصفهان  در ایین افتتاح این پروژه گفت:بیش از ۴ 
میلیارد تومان به جهت اجرای  طرحهای  حفاظتی امنیتی در یکی از   بزرگترین و حساس 

ترین سامانه ها ابرسانی کشور هزینه شد.
مهندس هاشم امینی با بیان اینکه از سال۹۵ تا کنون مباحث امنیتی و حفاظتی تاسیسات 
ابرسانی استان در دستور کار قرارگرفت اعلام کرد: ارتقا امنیت تصفیه خانه اب اصفهان یکی 

از اولویت های ابفا در این زمینه بوده است
وی با اشاره به اینکه درسال ۹۵ ضریب امنیتی تصفیه خانه اب اصفهان ارتقاءیافته است 
عنوان کرد:در سالهای اخیر در راستای افزایش ضریب امنیتی و حفاظتی تصفیه خانه اب 
اصفهان ،ایجاد زیرساخت فیبر نوری با قابلیت توسعه جهت طرح های اینده، نصب فاز اول 
سامانه هوشمند نظارت تصویری،افزایش نیروی های حفاظت فیزیکی از جمله برخی از 

اقدامات در این زمینه بوده است.
مدیرعامل شرکت اب و فاضلاب استان اصفهان با بیان اینکه بیش از ۲۰ طرح مطالعاتی 
امنیتی و پدافند غیر عامل در خصوص سامانه ابرسانی اصفهان بزرگ در دستور کار قرار دارد 
خاطر نشان ساخت: علاوه بر انجام طرحهای مطالعاتی ، اقدامات فنی در قالب ایجاد گشت 
کنترل خطوط انتقال ابرسانی اصفهان بزرگ،احداث ۱۰ باب شیزخانه جهت کنترل و جلو 
گیری از وقوع حوادث و تهدیدات،مانیتورینگ، پایش وکنترل تاسیسات ابرسانی ،ایمنی 

اب،خرید و نصب دیزل ژنراتوراز دیگر تدابیر جهت خدمت رسانی پایدار به مردم می باشد.
مدیرعامل شرکت اب و فاضلاب استان اصفهان مانیتورینگ،پایش و کنترل تاسیسات 
ابرسانی را بسیار حائز اهمیت در توزیع عادلانه اب در استان خواند و تصریح کرد: در چند 
سال اخیر بیش از ۳۰میلیارد تومان به منظور  مانیتورینگ تاسیسات ابرسانی استان هزینه 
شده ،با اجرای این پروژه  به رغم کمبود۴ متر مکعب اب توزیع عادلانه ااز باغبهادران تا انارک 

را به صورت گرفت .

اجتماعی

 هیفاء پردل :
محله تاریخی »چهارمردان« قم نه تنها در دل خود 
تاریخی و تمدن و فرهنگی غنی را یدک می کشد بلکه این 
محله و کوچه پس کوچه های آن هنوز بوی انقلاب دارد.

نام شهر قم از گذشته تاکنون با انقلاب اسلامی گره 
خورده و عجین شده است؛ شهری که هسته نخست 
بود  اسلامی  انقلاب  خاستگاه  و  انقلاب  شکل گیری 
به دلیل شرایط خاص و ویژه ای که این شهر داشت و با 
توجه به وجود روحانیون و مراجع تقلید و هم چنین روحیه 
انقلابی قمی ها، رژیم طاغوت حساسیت خاصی به مردم 

این شهر داشت.
هنوز با گذشت ۴۱ سال بوی انقلاب در محله های 
مختلف قم به ویژه محله تاریخی به نام »چهارمردان« 
بیشتر حس می شود و با قدم در کوچه های این محله 

خاطرات آن روزها را حس خواهیم کرد.
ایام الله مبارک دهه فجر بهانه ای شد که به این محله 
زیبا، تاریخی و انقلابی رفته تا از نزدیک با نسل انقلابی 
این منطقه که برای شکل گیری انقلاب اسلامی مبارزه 
از  آن ها  پای خاطرات شیرین  و  کردند گفت وگو کرده 
روزهای انقلاب بنشینیم؛ محله ای که نه تنها در کارنامه 
خود جهاد و شهادت و انقلاب دیده می شود بلکه باید 
گفت چهارمردان محله ای است تاریخی که با گذشت 
سالیان متمادی هنوز اصالت و فرهنگ خود را حفظ 

کرده است.
باید اضافه کرد محله چهارمردان قم به دلیل ارادت 
به انقلاب و حضرت امام )ره(، مقام معظم رهبری در 
ابتدای انقلاب نامی را برای اهالی این خیابان می گذارند 
آن هم »حزب الله چهارمردان جماران« از همه مهم تر 
این محله افتخار دارد که گروهی از جوانان آن محافظین 
حضرت امام بوده و نخستین رأی معمار انقلاب در این 
محله تاریخی در مسجد معروف چهارمردان به صندوق 

انداخته شد.
محله تاریخی چهارمردان یا همان »انقلاب« کنونی 
گذشت  با  که  کرده  تربیت  را  انقلابیونی  خود  دل  در 

۴۱ سال هنوز آثار مبارزات را در جای جای این محله را 
می توان حس کرد؛ در ابتدای خیابان انقلاب و یا همان 

چهارمردان مسجد بزرگی به همین نام وجود دارد.
مبارزات  ساماندهی  در  اساسی  نقش  مسجد  این 
از  یکی  محله  این  قدیمی های  از  یکی  دارد؛  انقلابی 
را  بر شاه«  »ابوالفضل مرگ  نام  به  را  انقلابی  مبارزین 
معرفی می کند زیرا این فرد این شعار را مهم ترین شعار 

خود می داند.
ترس رژیم از مبارزان قمی

نامش ابوالفضل است و در زمان انقلاب ۲۰ سال سن 
داشت، در اوج نوجوانی به حضرت امام خمینی )ره( 

علاقه بسیاری داشته است.
وی در گفت وگویی می گوید: به قدری شعار »مرگ بر 
شاه« در زندگی ما عجین بود که در کنار هر جمله ای این 
شعار را می گفتم و بعدها از سوی هم محله ای هایم به نام 
»ابوالفضل مرگ بر شاه« معروف شدم؛ مبارزات انقلابی 
از دل همین خیابان در قم شکل گرفت شاید هم طعم 
پیروزی انقلاب بهمن ماه ۵۷ را قمی ها زودتر چشیدند 
چون در شهر قم زودتر از تهران انقلاب جشن پیروزی 
را گرفت. »ابوالفضل عباسی« که اکنون ۶۵ سال از عمر 
انقلابی خود را پشت سر گذاشته درباره شرایط آن روزها 
بیان می کند: بیشتر مبارزات انقلابی و راهپیمایی هایی 
که ضد رژیم شاه بود در همین خیابان برگزار می شد و 
دسته دسته مردم به این خیابان آمده و به مبارزات خود 
علیه رژیم می پرداختند؛ زن و مرد، پیرو جوان همه و همه 

هدف ما تنها انقلاب علیه طاغوت زمان بود.
این مبارز انقلابی می فزاید: شاه با مشاورین خود و 
سران آمریکایی مشورت می کرد و به این نتیجه رسید 
که در ابتدا باید شورش قمی ها را سرکوب و ساکت کند 
همیشه از قم ترس داشت لذا خشن ترین نیروی ساواکی 

را به شهر قم اعزام کرد.
تشکیل گروهی به نام »حزب اللهی های چهارمردان«

نرسیده به کوچه معروف و تاریخی سیدان مغازه ای 
است که صاحب آن یکی از انقلابی های این محله است 

باب گفت وگو را با او باز می کنم که می گوید: چهارمردان 
کانون و هسته اصلی انقلاب اسلامی بود لذا باعث ترس 
و وحشت شاه از قم به همین دلیل بود و وقتی مبارزان 
قمی در این خیابان اقدام به راهپیمایی و شعار و اعلامیه 
پخش کردن می کردند وقتی با ساواکی ها روبرو می شدند 

خانه ها در این محله باز بود و در آن پناه می برند.
دارد  نام »حاج حسین« شهرت  به  در محله  که  وی 
در ادامه بیان می کند: حلقه محافظین حضرت امام 
)ره( از بچه های همین خیابان و محله بود و از آنجا که 
به همین  بود  قم  مبارزات در شهر  کانون  این خیابان 
دلیل بچه های انقلابی چهارمردان را به نام »حزب الله 
چهارمردان جماران« نامیدند و این محله افتخار دارد 
انقلاب  پیروزی  از  بعد  )ره(  خمینی  امام  حضرت  که 

نخستین رأی خود را در این محله به صندوق انداختند.
مبارزات محله ای که تیتر یک اخبار جهان شد

مبارزات انقلابی شهر قم به ویژه محله چهارمردان آن به 
قدری سر زبان ها افتاد که به تیتر یک روزنامه مهم فیگارو 
و هم چنین جزو خبرهای دست یک شبکه خبری بی 
بی سی بود از این رو مشاوران آمریکایی رژیم شاه به این 
نتیجه رسیده بودند که اگر انقلابی های شهر قم را ساکت 

کنند بر انقلاب اسلامی مسلط خواهند شد.
عباسی موحدی از اهالی چهار مردان است که ۶۰ 
سال ساکن این محله است؛ وی خبرنگار مهر می گوید: 
این محله مرکزیت مبارزات انقلاب شهر قم بود، در این 
مبارزات نباید از مبارزات دختران و مادران در روزهای 
زمینه  این  در  اساسی  نقش  آن ها  بود؛  غافل  انقلاب 

داشتند و خانه ها را برای فرار مبارزان مهیا می کردند.
را که  )ره(  امام خمینی  دارم  به خاطر  به گفته وی، 
دستگیر کردند زنان قم همه با هم و همگام با مردان در 
حرم حضرت معصومه )س( تحصن کردند و شعار »یا 
مرگ یا خمینی« سر می دادند و خواهان آزادی حاج آقا 
روح الله بود؛ هم چنین خاطره دیگری که دارم روز آمدن 
حضرت امام به قم بود به چهارراه غفاری رفته و خودم را 
جلوی جمعیت انداخته و جلوی ماشین امام را گرفتم و 

این لحظه را هرگز از یاد نمی برم.
این مبارز انقلابی که آن روزها ۱۸ سال سن داشت 
می افزاید: نسل جدید بعضاً با یک ناآرامی و مشکلات 
خود را می بازند البته باید به جرئت گفت نسل جدید 
مشکلات  از  ولی  است  انقلابی  گذشته  نسل  مانند 
هراسان هستند، امدادهای غیبی را ندیده اند، خاطرات 
صحرای طبس و شکنجه مبارزان انقلابی را ندیده اند؛ 

آن ها هم باید صبور باشند.
وی اظهار می کند: هنوز صدای شلیک گلوله گاردی ها 
استوار  و صدای  نداشتند  بزرگ رحم  و  به کوچک  که 
مردان و زنان انقلابی در این خیابان را حس می کنم؛ 
را  باید مشکلات  و  نیامده  به دست  انقلاب آسان  این 
تحمل کرد، مسئولان هم باید خود را مدیون ملت بدانند 
و فاصله خود را با ملت کم کنند. محله چهارمردان و یا 
همان خیابان انقلاب را پشت سر می گذارم و به خاطرات 
این نسل انقلابی فکر می کنم، در ذهن به این نتیجه 
می رسم که روزنامه اروپایی فیگارو چه تیتر خوبی را برای 
تپنده  قلب  بود »چهارمردان  انتخاب کرده  این محله 
انقلاب« بله واقعاً چهارمردان هنوز بعد از ۴۱ سال قلب و 
کانون پر راز و رمز انقلاب و بعد از انقلاب است چه خوب 
بود مسئولان این خیابان را مسیر فرهنگی و تاریخی برای 

گردشگران معرفی می کردند.

مبارزات محله ای که تیتر یک اخبار جهان شد

مدیرکل امورمالیاتی استان قم  تاکید کردخیابان چهارمردان؛ پاتوق انقلابیون

مشاغل پزشکی مکلف به نصب پایانه 
فروشگاهی تا پایان بهمن هستند

مدیرکل امورمالیاتی استان قم گفت :همه صاحبان مشاغل پزشکی، پیراپزشکی، داروسازی 
و دامپزشکی مکلفند نسبت به نصب، راه اندازی و استفاده از پایانه فروشگاهی مرتبط، تا پایان 

بهمن ماه سال جاری اقدام نمایند. 
به گزارش روابط عمومی اداره کل امور مالیاتی استان قم، در راستای تعامل و همکاری جامعه 
پزشکان و سازمان مالیاتی کشور برای تسهیل در اجرای فرآیندهای مربوط به ثبت کارتخوان 
پزشکان در سامانه مالیاتی، رئیس و اعضای نظام پزشکی استان قم با علیزاده مدیرکل امور 

مالیاتی دیدار و گفتگو نمودند.
مدیرکل امورمالیاتی استان قم در این جلسه گفت: به موجب بند )ی( تبصره )۶( قانون 
مالیات های مستقیم، همه صاحبان  قانون  و تبصره )۲( ماده )۱۶۹(  بودجه سال ۱۳۹۸ 
مشاغل پزشکی، پیراپزشکی، داروسازی و دامپزشکی که مجوز فعالیت آن ها ازسوی وزارت 
بهداشت، درمان و آموزش پزشکی، سازمان نظام پزشکی ایران و یا سازمان نظام دامپزشکی و 
سازمان دامپزشکی ایران صادر می شود، مکلفند نسبت به نصب، راه اندازی و استفاده از پایانه 

فروشگاهی مرتبط، تا پایان بهمن ماه سال جاری اقدام نمایند. 
نام  ثبت  سامانه  وارد  الکترونیکی،  سامانه  این  به  مراجعه  هنگام  مودیان  افزود:  علیزاده 
الکترونیک طرح جامع مالیاتی )کد اقتصادی( شده و در قسمت سایر خدمات با انتخاب گزینه 
»ثبت مشخصات صندوق فروش و حافظه مالیاتی« می توانند مشخصات پایانه فروشگاهی خود 

را ثبت کنند.
دکتر عادلی رئیس سازمان نظام پزشکی نیز ضمن تبریک انتصاب وخیر مقدم به علیزاده به 
عنوان مدیرکل جدید امور مالیاتی استان قم اظهار داشت: نظام پزشکی استان قم برای ثبت 
کارتخوان از سوی پزشکان عملکرد قابل قبولی داشته است وی ضمن تشکر از جامعه پزشکی 
بابت تمکین به قانون در کشور، استان قم را دارای بهترین مؤدیان، طی آمار سازمان امور مالیاتی 
کشور دانست و افزود: جامعه پزشکی یکی از سرمایه های انسانی ارزشمند این مملکت می 
باشند، لذا لازم است رسیدگی به درآمدهای پزشکان در استان به صورت کارشناسی ، تخصصی 
و عادلانه صورت پذیرد. وی گفت: با توجه به اظهارات سازمان بازرسی خوشبختانه فرار مالیاتی 
در جامعه پزشکی نداریم. دکتر عادلی در پایان خواستار مساعدت ، تعامل و همکاری اداره کل 
امور مالیاتی با پزشکان در خصوص درمانگاه های دیالیز استان قم که بیشترین خدمات مورد 

نیاز مردم با حداقل سود دهی درشیفت های روزانه و شبانه را ارائه می دهند، گردید. 

مدیر درمان تامین اجتماعی استان قم:

سقوط از ارتفاع بیشترین علت حادثه 
درمشاغل ساختمانی است

مدیر درمان تامین اجتماعی استان قم گفت:بیش از ۳۹ درصد حوادث ناشی از کار در 
مشاغل ساختمانی است که سقوط از ارتفاع بیشترین علت در سال گذشته بوده است

دکتر داود علیمحمدی در مراسم گرامیداشت دهه مبارک فجر در محل بازسازی شده جدید 
کمیسیون های پزشکی واقع در پلی کلینیک ۲۲ بهمن اظهارداشت:آموزش نقش بسیار مهمی 
در افزایش ایمنی در مشاغل به عهده دارد و با برگزاری دوره های متعدد از سوی انجمن های 
صنفی از جمله انجمن صنفی کارگران ساختمانی امیدواریم حوادث ناشی از کار برای کارگران 

شاغل در بخش ساختمان کاهش یابد.
مدیر درمان استان قم در ادامه با اشاره به اهمیت فعالیت کمیسیون های پزشکی و شورای 
پزشکی برای بررسی از کار افتادگی و استراحت های پزشکی مراجعین گفت:در سال جاری 
تلاش کردیم با جذب بودجه ای نزدیک به ۲۴۰ میلیون تومان فضای مناسب برای مراجعین 
وکارکنان این بخش تهیه نماییم که خوشبختانه در آستانه دهه مبارک فجر، باز سازی فضای 

جدید آماده بهره برداری مراجعین  و کارکنان قرار گرفت.
وی درباه قوانین از کارافتادگی و استراحت های پزشکی گفت:همه تلاش همکارانم در این 
بخش برای پاسخ به درخواست کنندگان از کارافتادگی و استراحت های پزشکی  بر اساس 
کتاب قوانین و مقررات مربوطه می باشد و مهمترین عامل موثر در تعیین دقیق از کارافتادگی و 

استراحت های پزشکی بر اساس مستندات درمانی می باشد.  
دکتر علیمحمدی اظهار داشت : درسال گذشته ۴۲۳۰ پرونده در شورای پزشکی  وبا تشکیل 
جلسات متعدد با حضور پزشکان متخصص مورد بررسی قرار گرفته است که بر اساس گزارش 
آماری سازمان تامین اجتماعی در قم ،برای ۳۵۹ نفر  رای از کار افتاده کلی و جزئی  صادر 
شده است. وی در پایان خاطر نشان کرد:بر اساس گزارش آماری پرونده های بررسی شده از 
درخواست های از کار افتادگی ، در شش ماهه نخست امسال نیز برای ۱۳۴ نفر از مراجعین رای 

از کار افتادگی کلی و جزئی صادر شده است.

مدیرکل گمرکات استان قم:

تحریم نتوانست رشد تولید و صادرات قم را 
متوقف کند

مدیرکل گمرکات استان قم گفت: آمارها نشان می دهد تحریم های ظالمانه و فشارهای شدید 
اقتصادی، نتوانسته روند رو به رشد تولید و صادرات کالا از واحدهای صنعتی قم را متوقف سازد. 
محمد خلیلی بیان کرد:  صادرات ۱۰۰ هزار تن کالا از گمرکات قم به بازارهای بین المللی به 
ارزش ۱۲۰ میلیون دلار که از ابتدای سال جاری تا پایان دی ماه صورت گرفته،  نشان می دهد 
صنعتگران این استان توانسته اند با فشار تحریم ها مقابله و روند فعالیت خود را حفظ و گسترش 

دهند.
وی با اشاره به این که صادرکنندگان استان همچنان به دنبال گسترش فعالیت خود در 
بازارهای بین المللی هستند،  افزود: بسیاری از واحدهای تولیدی در شهرک های صنعتی قم 
باوجود فشارهای اقتصادی دشمن،  سطح تولید و اشتغال خوبی دارند و کالاهای تولیدی خود 

را به بازارهای منطقه و جهان صادر می کنند.
وی ادامه داد: اقدامات دولت درجلوگیری از واردات کالاهای غیرضروری به کشور نیز دراین 
شرایط اقتصادی به کمک صنعتگران داخلی آمد و موجب شد آنان بتوانند با آرامش بیشتری 

برای پاسخ گویی به نیاز داخل،  سطح تولیدات خود را افزایش دهند.
آغاز  اقتصادی  عرصه های  در  قاچاق  و  فساد  با  مبارزه  برای  که  روندی  گفت:   خلیلی 
شده، عامل مهمی برای رونق یافتن تولید ملی است و به همین دلیل تعداد قابل توجهی از 
تولیدکنندگان استان با سوددهی مناسب در بازارهای داخلی،  فرصت صادرات کالاهای خود 
را نیز پیداکرده اند. وی بیان کرد: تولیدکنندگان و صادرکنندگان استان باید توجه داشته باشند 
که اهمیت دادن به کیفیت کالا،  نوع بسته بندی و ثبات قیمت در حفظ و گسترش بازار فروش 
محصولات آنان به خصوص در بخش صادرات، بسیار اهمیت دارد و موجب موفقیت آنان در 
شرایط رقابتی می شود. وی ادامه داد: راهبرد نظام حمایت از تولیدکنندگان و صادرکنندگان 
است و به همین دلیل گمرکات استان قم تلاش می کند با حرکت به سمت هوشمند سازی 
فرآیندهای ترخیص کالا،  مدت زمان نگهداری کالا در گمرکات را به خصوص در بخش صادرات 

به کمتر از سه ساعت کاهش دهد.

معاون توسعه و پشتیبانی اوقاف استان قم:

کمک یک میلیاردی اوقاف قم به سیل زدگان سیستان 
معاون توسعه و پشتیبانی اوقاف استان قم گفت: از محل موقوفات مربوط به تامین دارو و 
درمان نیازمندان، مبلغ یک میلیارد ریال برای کمک به سیل زدگان استان سیستان و بلوچستان 
اختصاص یافت. حسن امینی خواه اظهار کرد: با توجه به وقوع سیل در استان سیستان و 
بلوچستان و لزوم هم افزایی اقشار مختلف مردم و دستگاه ها و نهادهای عمومی برای کمک به 
آسیب دیدگان در این خطه از کشور، اداره کل اوقاف قم اقدام به تخصیص کمک یک میلیارد 

ریالی برای تامین بخشی از دارو و وسایل پزشکی به منظور کمک به هم وطنان سیستانی کرد.
وی افزد: این کمک از محل موقوفاتی صورت گرفته که نیت آنها، تامین دارو و درمان نیازمندان 
بوده است. معاون توسعه و پشتیبانی اداره کل اوقاف و امور خیریه استان قم خاطرنشان کرد: 
این اداره کل پیش از این هم در زمان وقوع حوادث طبیعی، مبالغ و کالاهایی را به صورت 
نقدی و غیر نقدی از محل موقوفات عام و خاص برای کمک به آسیب دیدگان ارسال کرده است.
سیل زدگان  به  قم  اوقاف  کل  اداره  کمک  به  می توان  موارد  این  جمله  از  داد:  ادامه  وی 
استان های شمالی  و جنوبی کشورمان در ابتدای سال جاری و زلزله زدگان کرمانشاه اشاره کرد.

 
رئیس اتاق بازرگانی استان قم مطرح کرد

صادرات ۱۸۳ میلیون دلاری قم
 به کشورهای مختلف 

رئیس اتاق بازرگانی استان قم گفت:از ابتدای سال تا پایان دی ماه،۱۸۳ میلیون دلار کالا از 
قم به کشور های مختلف صادر شد. 

خاکی  در برنامه گفت و گویی با اشاره به صفر شدن تعرفه تجاری ۸۰۰ قلم کالا بین ایران 
و کشور های عضو مجمع اقتصادی اوراسیا از ۵ آبان امسال گفت: صفر شدن تعرفه تجاری، 
فرصت بسیار مناسبی برای جمهوری اسلامی ایران و استان قم است تا بتوانند صادارت خود 
را به صورت چشمگیری افزایش دهد. او افزود: استان قم در ۱۰ ماه گذشته، ۱۸۷ میلیون 
دلار صادرات به کشور های مختلف داشته است. خاکی تصریح کرد: برای تقویت حوزه صادرات 
استان حل مشکلات حوزه حمل و نقل کشور و استان بسیار ضروری است که از آن جمله 

می توان نبود پرواز چارتری و کمبود کِشنده های یخچال دار را مورد توجه قرار داد.
رئیس اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی استان با اشاره به ظرفیت های استان قم و نیاز 
کشور های اوراسیا گفت: محصولات کشاورزی مانند پسته و کشمش، محصولات پتروشیمی، 
صنایع تبدیلی غذایی و معدنی و خدمات فنی و مهندسی از جمله مواردی است که قم می تواند 

در صادرات آن ها فعال شود.

استاندارقم با اشاره به ضرورت بهره برداری از طرح های تولیدی در زمان بندی تعیین شده، 
گفت: فاصله بین کلنگ تا قیچی طرح های تولیدی قم باید کوتاه شود. 

بهرام سرمست روز پنجشنبه درحاشیه افتتاح طرح های جهاد کشاورزی در بخش جعفریه 
درگفت و گو با خبرنگاران، بیان کرد: افتتاح به موقع طرح های اشتغالزایی از رویکردهای 
اصلی استان است و دستگاه های اجرایی موظف هستند تا مجوزهای لازم را درکوتاه ترین 

زمان به سرمایه گذاران صادر کنند.
وی ادامه داد: امروز به عنوان یک نمونه در کوتاه کردن زمان بین کلنگ تا قیچی طرح های 
تولیدی قم، پروانه گلخانه ای که کلنگ آن امروز به زمین زده شد درکمتر از یک ساعت صادر 

شده بود.
وی تصریح کرد: امروز با حضور در بخش جعفرآباد ضمن افتتاح یک مزرعه ۱۵۳ هکتاری 
مجهز به سیستم های نوین آبیاری، کلنگ احداث ۲۰ هکتار گلخانه در این بخش به زمین 

زده شد.
سرمست در ادامه بیان کرد: استان قم با توجه به شرایط اقلیمی و کم آبی حاکم بر آن به 

دنبال توسعه و گسترش کشت گلخانه ای است.
وی گفت:  استقبال بهره برداران و کشاورزان استان از طرح های احداث گلخانه کاملا 

مطلوب و مثبت ارزیابی می شود.
وی بیان داشت: توسعه کشت گلخانه ای مصداق کاملی از تغییر اصلاح الگوی کشت 

درسطح استان کم آب قم می باشد.
استاندار قم عنوان کرد: مجموعه مدیریت استان از طرح های سرمایه گذاری برای احداث 

گلخانه استقبال و از آن حمایت می کند.
وی گفت:  کشاورزان استان قم از تجهیز مزارع خود به سیستم های نوین آبیاری استقبال 

قابل توجهی در یک سال و نیم گذشته داشته اند.
بخش جعفرآباد قطب دامپروری و کشاورزی قم است

استاندار قم همچنین  روز پنجشنبه درآیین افتتاح طرح های بخش کشاورزی قم در 
بخش جعفریه به مناسبت دهه مبارک فجر گفت: بخش جعفرآباد قطب اصلی دامپروری و 

کشاورزی قم می باشد و از کشت گلخانه ای در این بخش حمایت خواهد شد. 
بهرام سرمست وی اظهار داشت:  احداث ۵۰ هکتار گلخانه دربخش جعفرآباد قم از 

رویکردهای تولیدی استان در بازده زمانی کوتاه می باشد.
سرمست تصریح کرد: کشاورزان درسلامت، امنیت غذایی و رونق تولید نقش اساسی 

دارند و باید در سیاست گذاری نسبت به اولویت بخشی کشاورزی توجه ویژه شود.
مدیران روستاها را از یاد نبرند

استاندارقم اظهار داشت: باید در مقایسه بین بخش صنعت و خدمات به سهم بخش 
کشاورزی به صورت کامل توجه شود.

وی تاکید کرد: من یک کشاورز زاده هستم و به این اصالت و ریشه خود هم افتخار می کنم 
مدیران ما نباید به یقه سفیدی خود عادت کنند.

استاندار قم گفت: ریشه تمام ما به روستا باز می گردد و اینکه ما بخواهیم به آبادی و رونق 
روستاها بی توجه باشیم مساله نادرستی است.

وی خاطرنشان کرد: آبادی شهرها نباید به بهای نابودی روستاها منجر شود، نقشی که 
روستاها در تولید و مصرف دارند بسیار حائز اهمیت است.

استاندار قم افزود: زمانی شهرها به معنای واقعی خود آباد و در مسیر توسعه قرار می گیرند 
که روستاها پیشرفت و رنگ آبادانی را ببینند.

رییس سازمان جهاد کشاورزی استان قم  :
توسعه گلخانه رویکرد اصلی کشاورزی در بخش جعفریه قم است

 رییس سازمان جهاد کشاورزی قم  نیز دراین مراسم با تاکید بر سیاست کلان استان در 
توسعه کشت گلخانه ای، گفت: توسعه گلخانه از رویکردهای اصلی این سازمان در بخش 

جعفریه است. 
عباس پورمیدانی روز پنجشنبه در آیین افتتاح طرح های جهاد کشاورزی قم به مناسبت 
دهه مبارک فجر، در بخش جعفریه قم ادامه داد: در مرحله نخست ۵۰ هکتار گلخانه در این 
بخش احداث می شود که تاکنون برای ۳۰ هکتار آن روند اداری و صدور پروانه انجام شده 

است.
وی بیان کرد: ۳۹ میلیارد تومان از سرمایه گذاری های انجام شده در طرح های جدید 

بخش کشاورزی توسط بخش خصوصی بوده است.
وی افزود: استقبال کشاورزان و بخش خصوصی استان از سرمایه گذاری های جدید در این 

بخش بسیار چشمگیر است.
پورمیدانی ظرفیت کشاورزی بخش جعفریه را موردتوجه قرار داد و بیان کرد: این بخش 

قطب کشاورزی استان قم به شمار می آید.
وی تصریح کرد: ۸۸ میلیون مترمکعب حجم آب استفاده شده در حوزه کشاورزی در بخش 
جعفریه است که با توسعه سیستم های نوین آبیاری از هدررفت این میزان آب جلوگیری 

خواهد شد.
6 هزار هکتار سیستم آبیاری نوین در جعفریه اجراشده است

وی تاکید کرد: از ۱۲ هزار هکتار اراضی قابل کشت بخش جعفریه در ۶ هزار هکتار 
سیستم های نوین آبیاری اجراشده است.

پورمیدانی عنوان کرد: هیچ مشکلی در توزیع و تامین نهاده های دامی و طیور در استان قم 
وجود ندارد و روند توزیع و تامین این نهاده ها توسط سامانه های هوشمند صورت می گیرد.

وی گفت: جداسازی میدان دام و منطقه دامشهر از طرح های پیش روی سازمان جهاد 
کشاورزی قم برای ساماندهی و پاسخگویی به مطالبه دامداران استان است.

رییس سازمان جهاد کشاورزی قم تصریح کرد: یک حلقه چاه جدید برای تامین آب ۷۰۰ 
واحد دام پروری در منطقه دامشهر خریداری شده و در اختیار این منطقه قرار می گیرد.

پورمیدانی تصریح کرد: رونده مزایده کشتارگاه جاهد طی شده و در روزهای آینده به بخش 
خصوصی واگذار می شود،  کشتارگاه جاهد به محلی راهبردی برای ذخیره سازی و کشتار 

دام در سطح کشور تبدیل خواهد شد.

استاندار قم:
فاصله بین کلنگ تا قیچی طرح های تولیدی قم کوتاه شود

گفت:  قم  تجارت  و  معدن  صنعت،  سازمان  رییس   
رویکرد عملیاتی تامین کالاهای واسطه ای و حلقه های 
میانی تولید برای خنثی سازی تحریم مواد اولیه و تکمیل 

زنجیره تولید درسطح استان دنبال می گردد. 
محمود سیجانی روز چهارشنبه درآیین افتتاح پروژه 
مناسبت دهه فجر در شهرک صنعتی  به  قم  صنعتی 
شکوهیه بیان کرد: نهضت داخلی سازی قطعات و مواد 
اولیه صنعتی بر مبنای همین هدف درسطح قم پیگیری 

می شود.
وی ادامه داد: با اجرای سیاست توسعه تولید و تعمیق 
ساخت داخل در طرح های جدید صنعتی قم از واردات 

کالاهای مشابه خارجی جلوگیری خواهد شد.
وی اضافه کرد: بسیاری از طرح های جدید صنعتی 

قم عملا درمسیر تامین مواد اولیه و بسته بندی کالاهای 
راه  مصرفی  لوازم  سازی  داخلی  مبنای  بر  تولیدی 
اندازی شده است. سیجانی افزود: تکمیل زنجیره های 
تولید مهمترین اولویت استان قم در حمایت از سرمایه 

گذاری های جدید می باشد.
وی گفت: مجموعه مدیریت صنعتی قم از شرکت های 
دانش بنیان و تولیدکنندگان بخش خصوصی که توانایی 
ساخت کالاهای وارداتی را داشته باشند حمایت می کند.
صنایع پلیمری قم در تامین اولیه مشکل دارند

وی همچنین خاطرنشان کرد: قم یکی از استان های 
برتر کشور درصنایع پایین دست پلیمری است اما با این 

وجود در تامین مواد اولیه با مشکل روبه رو است.
سیجانی ابراز کرد: برای حل مشکل مواد اولیه صنایع 

وابسته به صنعت پتروشیمی باید دراختصاص سهمیه 
به واحدهای پلیمری تفویض اختیار از مرکز به استان 

داده شود.
بر  قم  در  جدید  سرمایه گذاری های  کرد:  عنوان  وی 
مبنای اسناد بالادستی و سند توسعه استان انجام می 
گیرد. رییس سازمان صنعت، معدن و تجارت قم ابراز 
کرد: قم قطب تولید موتورسیکلت در کشور است چند 
طرح جدید صنعتی برای تکمیل زنجیره تولید در این 

زمینه راه اندازی می شود.
۱۱ طرح صنعتی قم با اعتبار ۱۲۵۰ میلیارد ریال و 
اشتغال آفرینی ۳۵۸ تن روزچهارشنبه  با حضور مشاور 
و  معدن  صنعت،  وزارت   ، وزارتی  دفتر  مدیرکل  و  وزیر 

تجارت و استاندارقم به بهره برداری رسید.

رییس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم:

صنعت قم درمسیر تکمیل زنجیره تولید حرکت می کند



5 5 شنبه -نوزدهم بهمن ماه 1398-    سال بیست  و دوم -   شماره 4978 اقتصادی

وزیر امور اقتصادی و دارایی:

 تمایل به سرمایه گذاری در ایران افزایش 
یافته است

وزیر امور اقتصادی و دارایی گفت: تمایل سرمایه گذاران خارجی برای حضور در 
بازار ایران در ۱۰ ماهه سال جاری نسبت به مدت مشابه سال گذشته ۵۰ درصد 

افزایش یافته است. 
فرهاد دژپسند روز پنجشنبه در حاشیه جلسه اعضای شورای گف وگوی دولت 
و بخش خصوصی در همدان در جمع خبرنگاران بیان کرد: سهم سرمایه گذاری 
خارجی در کشورمان از ابتدای سالجاری تا پایان دی ماه به ۴.۵ میلیارد دلار رسیده 

است.
وی تاکید کرد: این رقم شاید نسبت به سرمایه گذاری مورد نیاز در کشور کم 
باشد اما با توجه به شدت فشار از ناحیه دشمن، نسبت به مدت مشابه سال گذشته 

افزایش و ترکیب سرمایه گذاری نیز رشد داشته است.
وزیر امور اقتصادی و دارایی با بیان اینکه با وجود تحریم بخش قابل توجهی از 
مشکلات را پشت سر گذاشته ایم اضافه کرد: امروز دولت با پرداخت مکرر تسهیلات 
با عناوین مختلف درصدد فراهم کردن زمینه ورود بخش خصوصی به اقتصاد است.
دژپسند اظهار داشت: برای روان کردن سرمایه گذاری بخش خصوصی در حوزه 
اقتصاد، در نشست اخیر هیات دولت، سهم بخش خصوصی به عنوان آورده یا 
نسبت مالکانه از ۲۵ درصد به ۱۵ درصد کاهش یافت. وی ادامه داد: همچنین برای 
کاهش بیشتر سهم مالکانه به شورای پول و اعتبار اختیار داده شد که متناسب با 
برنامه اقدام کند چرا که این رویه باعث می شود که سرمایه گذاران نسبت مالکانه 

کمتری بیاورند و بیشتر ترغیب به سرمایه گذاری داشته باشند.
وزیر امور اقتصادی و دارایی گفت: درباره خصوصی سازی کارهای خوبی صورت 
گرفته است و سهم دولت از جمله شرکت های بورسی، سه شرکت پالایشگاهی، بیمه 

و هپکو در بورس در حال واگذاری است.
دژپسند افزود: بورس در بازار سرمایه کشور تکیه گاه ۲ گروه عمده فعال اقتصادی 
شده یعنی تکیه گاهی امن و پربازده برای کسانی شده است که نقدینگی دارند و 

دنبال جایی برای سرمایه گذاری هستند.
وی ادامه داد: همچنین بنگاه های تولیدی اگر مشکل تامین مالی دارند می 

توانند از طریق افزایش سرمایه و عرضه اولیه، سرمایه مورد نیاز را تامین کنند.

وزیر صنعت:
 مالیات برای تولیدکنندگان واقعی افزایش نمی یابد

 وزیر صنعت، معدن و تجارت با اشاره به سیاست حمایتی دولت از تولیدکنندگان 
گفت: مالیات برای تولیدکنندگان واقعی افزایش پیدا نخواهد کرد. 

رضا رحمانی در حاشیه دیدار از گروه تولیدی ظریف مصور بروجن تاکید کرد: 
قانون و بحث افزایش مالیات مربوط به فعالان اقتصادی با سابقه فرار مالیاتی است.

در  بروز آسیب هایی  و  ایجاد  باعث  بانکی  افزود: کاهش سود سپرده های  وی 
سیستم و چرخه اقتصادی می شود.

رحمانی تصریح کرد: ورود سرمایه های مردم به بازار سکه، ارز، طلا و خودرو از 
مهمترین این آسیب ها به شمار می رود.  وی یادآور شد: حذف بورس در عرضه کالا 

باعث افزایش دلال بازی و آسیب به تولیدکنندگان و مصرف کنندگان خواهد شد.
وزیر صنعت، معدن و تجارت اظهار داشت: برای جلوگیری از نوسانات قیمت 
خودرو و افزایش ناگهانی آن، دادستانی باید به سایت های فروش خودرو از سوی 

برخی شرکت هایی که موجودی هم نداشته و پیش فروش کرده اند، ورود کند.
وی همچنین گفت: وضعیت درآمدهای نفتی در کشور ناچیز و کم است.

به گزارش ایرنا، وزیر صنعت، معدن و تجارت و معاونان در سفر ۲ روزه به چهارمحال 
و بختیاری از بخش های مختلف صنعتی و تولیدی استان دیدن کرد.

از ابتدای امسال تاکنون ۴۵۰ فقره جواز تاسیس با سرمایه گذاری ۱۷ هزار میلیارد 
ریال در چهارمحال و بختیاری صادر شد که این رقم در مقایسه با مدت مشابه سال 
گذشته ۵۴ درصد رشد داشته است. هم اینک ۹۰۰ واحد صنعتی با سرمایه گذاری 
۳۳ هزار میلیارد ریال و اشتغال ۲۰ هزار نفر، ۱۹۱ معدن با سرمایه گذاری یک 
هزار و ۹۵۰ میلیارد ریال و اشتغال یک هزار و ۶۰۰ نفر و ۴۲ هزار واحد صنفی در 

چهارمحال و بختیاری فعال است.

وزیر راه و شهرسازی: 

۷۲۴ کیلومتر به راه های اصلی کشور
 افزوده شد

 وزیر راه و شهرسازی گفت: از ابتدای سال ۹۸ تا کنون ۷۲۴ کیلومتر بزرگراه و راه 
اصلی به شبکه راه های کشور افزوده شد. 

آغاز  آیین  در  پنجشنبه  فارس،  استان  به  ادامه سفر خود  در  محمد اسلامی، 
عملیات اجرایی ۳۱ کیلومتر از بزرگراه لار – جهرم  که برای ساخت آن ۸۰۰ میلیارد 
ریال اعتبار در نظر گرفته شده، افزود: بی شک به این میزان راه های ساخته شده در 

فرصت باقی مانده تا پایان سال ۹۸ افزوده خواهد شد.
او ادامه داد: با وجود تمام مشکلاتی که دشمن برای کشورمان ایجاد کرده و به رغم 
همه محدودیت های اعتباری و تنگناهایی که دولت با آن مواجه است، اما در تمام 

نقاط کشور کارگاه های راهسازی فعال است.
وزیر راه و شهرسازی اظهار داشت: با مشارکت پیمانکاران، مشاوران و مجموعه 
همکاران این وزارتخانه، یک نهضت بزرگ راهسازی در کشور ایجاد شده و امیدواریم 
نتیجه تمام این کوشش ها برای مردم رفاه، آسایش و پیشرفت به دنبال داشته باشد.

اسلامی، محور لار - بندرعباس و جهرم - شیراز را یکی از محورهای شریانی ایران و 
نیاز مبرم بخش حمل و نقل کشور دانست و اظهار داشت: امیدوارم مابقی مسیر نیز 

به زودی به مناقصه گذاشته شده و عملیات اجرایی آن آغاز شود.
وزیر راه و شهرسازی بیان کرد: با هدف جلوگیری از بروز حوادث جاده ای در 
مسیر کنونی جهرم - لار - بندرعباس، سازمان راهداری و حمل و نقل جاده ای 
اقدام به نصب دوربین های جدید کنترل تخلف و ارتقای ایمنی محور با نصب علائم 
و تابلوهای راهنمایی و هشداردهنده کرده تا شاهد کاهش هرچه بیشتر حوادث 
جاده ای باشیم. اسلامی، از شهروندان نیز تقاضا کرد با رعایت قوانین و مقررات 
راهنمایی و رانندگی از بروز حوادث و تصادفات جاده ای جلوگیری کنند تا با تبدیل 

محور یاد شده به بزرگراه از شمار تلفات انسانی کاسته شود.

معاون وزیر کار:

برنامه توسعه اشتغال روستا تدوین می شود
 معاون توسعه کارآفرینی وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی از تدوین برنامه ملی 
توسعه اشتغال روستایی خبر داد و گفت که تاکنون متولی محوری برای اجرای این 

برنامه وجود ندارد. 
»عیسی منصوری«  روز پنجشنبه در دیدار اصحاب رسانه با استاندار خراسان 
رضوی در ادامه بازدید از طرحهای اشتغال روستایی این استان اظهارداشت: در 
برنامه ملی توسعه اشتغال روستایی یکی از مولفه ها اتصال روستا به شهر است در 

حالیکه این بحث در گذشته وجود نداشت.  
معاون وزیر کار با اشاره به طرح های توسعه اشتغال روستایی در استان خراسان 
رضوی گفت: یکی از طرح های اشتغال روستایی تولید مبتنی بر قرارداد است که 
در سه شرکت این استان اجرا شده و برای نمونه در بخش زعفران هشت دلال حذف 
شده است.   وی تاکید کرد: در ارتباط بین خریدار و تولیدکننده، شرکتها مسوولیت 
آموزش و مدیریت را برعهده دارند.   وی اظهارداشت: ٢۵٠ میلیارد تومان از منابع 
ملی برای پرداخت تسهیلات مبتنی بر قرارداد پرداخت شده است و تلاش کردیم از 
پرداخت تسهیلات به بخش های کوچک خودداری کنیم و در مقابل تولیدکننده را 

به شرکتهای معتبر و بزرگ متصل کنیم.  
منصوری گفت: شناسایی رسته های پر ارزش و با اشتغال به ٢٢ رسته رسیده است 
و پتانسیل اجرای این طرح در استان خراسان رضوی وجود دارد و و تنها نیازمند 

همکاری بانک های عامل و دستگاه های اجرایی است.
در ادامه این مراسم علیرضا رزم حسینی استاندار خراسان رضوی گفت: نظام 
اداری نیازمند جراحی است و باید چسبندگی به دولت از بین برود و چنانچه به 
این سمت حرکت کنیم و گردش نقدینگی را به بخش خصوصی منتقل کنیم موفق 
خواهیم بود.   وی تاکید کرد : باید به سمت واگذاری کارها به بخش خصوصی 
حرکت کنیم و دولت به عنوان حامی و پشتیبان باشد و نهضت گام دوم انقلاب نیز 

تاکید دارد که شیوه اداره کشور باید متفاوت از دوره های قبل باشد .

پس از ۹ سال از اجرای قانون هدفمند کردن یارانه ها، رقم یارانه های نقدی تغییر کرد؛ 
عددی که گفته می شود در نهایت به نفع اقشار پردرآمد جامعه تمام خواهد شد.

با گذشت حدود ۹ سال از اجرای قانون هدفمند کردن یارانه ها، مجلس دست به تغییر 
عدد یارانه نقدی زد؛ این اتفاق در جریان بررسی لایحه بودجه سال ۹۹ در کمیسیون 
تلفیق افتاد؛ به طوری که بنا به اعلام کمیسیون تلفیق مجلس، قرار است ۲۷ هزار تومان 
به مبلغ ۴۵هزار و ۵۰۰ تومان یارانه نقدی به عنوان سبد حمایت معیشتی اضافه و در 

مجموع ۷۲ هزار و ۵۰۰ تومان برای هر نفر واریز شود.
سخنگوی کمیسیون تلفیق لایحه بودجه کل کشور در سال ۹۹، هفتم بهمن ماه 
امسال در تشریح جزییات این مصوبه مجلس گفت؛ بر اساس مصوبه کمیسیون در سال 
آینده ۲۸ هزار تومان به مبلغ یارانه در سال ۹۹ اضافه خواهد شد و از ابتدای فروردین 

سال آینده رقم یارانه نقدی از ۴۵ هزار و ۵۰۰ تومان به ۷۲ هزار تومان افزایش می یابد.
به گفته هادی قوامی، بر اساس مصوبه کمیسیون تلفیق از مبلغ ۳۱ هزار میلیارد 
تومانی که در لایحه بودجه برای اجرای طرح حمایت معیشتی خانوارها در نظر گرفته 
شده بود، ۲۰ درصد برای افراد تحت پوشش کمیته امداد و بهزیستی که ۷ میلیون نفر 
هستند اختصاص می یابد و ۲۸ هزار میلیارد تومان باقی مانده بین ۷۸ میلیون یارانه بگیر 
به صورت یکسان توزیع خواهد شد. با این مصوبه کمیسیون تلفیق ۱۸ میلیون نفری که 
یارانه معیشت نمی گرفتند از این به بعد این یارانه را متناسب با اعضای خانوار دریافت 
می کنند و مبلغ یارانه مددجویان بهزیستی و کمیته امداد نیز به ۱۲۲ هزار تومان افزایش 

پیدا خواهد کرد.
به گفته ی قوامی، در سال آینده تنها یک یارانه که ترکیبی از یارانه نقدی و یارانه 

معیشتی بنزین است، پرداخت می کنند.
واکنش وزیر به یارانه 72 هزار تومانی

به نظر می رشد دولت با این مصوبه موافقت چندانی ندارد؛ به طوری که تازه ترین 
اظهارات وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی، از این حکایت دارد که پرداخت یارانه ۷۲ هزار 

تومانی در برنامه های دولت نبوده است.
محمد شریعتمداری هشتم بهمن ماه امسال در حاشیه دومین جشنواره حمایت از 
تولید ملی )حاتم( در جمع خبرنگاران عنوان کرد: نمایندگان مجلس شورای اسلامی 
در قالب بودجه ممکن است تغییراتی اعمال کنند، اما هنوز تکلیف اجرایی به دولت 

نرسیده است.
وی با بیان اینکه پرداخت یارانه ۷۲ هزارتومانی در برنامه های دولت نبوده است، تصریح 
کرد: به نظر من برای ایجاد یک شرایط مطلوب باید از هرگونه تشویش در ذهن مردم 

جلوگیری کنیم.
به اعتقاد او، لازم است شرایطی فراهم شود تا کسانی که درآمد ثابت، پایین و متوسط 

دارند، مطمئن باشند که پرداخت یارانه و کمک معیشتی، برنامه باثباتی است که 
می توانند روی آن حساب باز کنند و تا حد امکان دستخوش تغییرات نشود.

سرانه پرداخت یارانه ها کم شد
در این میان، سخنگوی ستاد بودجه سال ۹۹ اعلام کرد: با اجرای تصمیم جدید 
کمیسیون تلفیق، مجموع سرانه یارانه پرداختی به افراد کمتر خواهد شد. به گفته مژگان 
خانلو، در جلسه مورخ هفتم بهمن ماه کمیسیون تلفیق مجلس شورای اسلامی و در 
ضمن بررسی تبصره ۱۴ لایحه بودجه سال ۱۳۹۹ کل کشور، با تصمیم نمایندگان مقرر 
شد یارانه نقدی موضوع ماده ۷ قانون هدفمند کردن یارانه ها مصوب سال ۱۳۸۸ و 
یارانه طرح حمایت معیشتی خانوارها ناشی از اجرای طرح مدیریت سوخت، به تمامی 

مشمولین دریافت یارانه نقدی )یعنی ۷۸ میلیون نفر( پرداخت شود.
وی توضیح داد: در لایحه پیشنهادی دولت به جهت تفاوت جامعه هدف طرح های 
مذکور و تفاوت مبانی پرداخت براساس فرد و خانوار و با عنایت به اقدامات انجام شده 
توسط وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی در خصوص برآورد شاخص های بهره مندی 
خانوارها از طرح حمایت معیشتی خانوارها و شناسایی مشمولین طرح و با هدف 
پرداخت هدفمند منابع حاصله به خانوارهای مشمول و همچنین مدیریت زمانبندی 
پرداخت ها در فواصل مشخصی از همدیگر در یک ماه، اعتبارات طرح های مذکور به 

صورت جداگانه پیش بینی شده بود.
به گفته این مقام مسئول، با تصمیم یادشده که با مخالفت نمایندگان دولت در 
کمیسیون تلفیق نیز مواجه بود، حدود ۱۸ میلیون نفر که بر اساس شاخص های 
محاسباتی وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی مشمول دریافت یارانه حمایت معیشتی 
خانوارها نیستند، در فهرست دریافت کنندگان قرار می گیرند. بنابراین با توجه به رشد 
۲۰ درصد یارانه خانوارهای تحت پوشش کمیته امداد و بهزیستی، تصمیم یادشده به 

منزله تعدیل سرجمع یارانه پرداختی به هر فرد در مقایسه با سال جاری خواهد بود.
با عنوان  انعکاس خبر مذکور  بر این اساس،  تاکید کرد:  سخنگوی ستاد بودجه 
»افزایش یارانه نقدی در سال ۱۳۹۹ به رقم ۷۲ هزار تومان در ماه به ازای هر نفر« باید به 
این صورت تصحیح شود که مجموع پرداخت یارانه از محل اجرای قانون هدفمند کردن 
یارانه ها، اعم از نقدی و حمایت معیشتی خانوارها، در سال ۱۳۹۹ حدود ۷۲ هزار تومان 
به ازای هر فرد خواهد بود که به جهت افزایش مشمولین نسبت به سال جاری، سرانه 

پرداختی یارانه کمتر از سال جاری خواهد شد.
یارانه 72 هزار تومانی به نفع کیست؟ 

سخنگوی ستاد شناسایی مشمولان طرح حمایت معیشتی معتقد است که طرح 
ادغام یارانه نقدی و معیشتی به نفع دهک های ثروتمند تمام می شود. 

گزارش ها حاکی از آن است که در صورت یکی شدن یارانه نقدی و کمک معیشتی 

و تبدیل آن به یارانه ۷۲ هزار تومانی، ۶۰ میلیون نفری که اکنون هر دو یارانه را دریافت 
می کنند، با کاهش رقم دریافتی مواجه می شود؛ در حالی که ۱۸ میلیون نفری که 
کمک معیشتی به آنان تعلق نمی گیرد و فقط یارانه ۴۵ هزار و ۵۰۰ تومانی دریافت 

می کنند، منتفع خواهند شد.
در حال حاضر دو گروه هستند که دولت در هر ماه به حساب آنها مبلغی به عنوان 
یارانه واریز می کند؛ گروه اول حدود ۷۸ میلیون نفر هستند که یارانه نقدی ۴۵ هزار و 
۵۰۰ تومانی می گیرند که سال هاست آن را دریافت می کنند و با وجود تکالیفی که برای 
غربالگری و حذف پردرآمدها وجود داشته، دولت به هر دلیلی نتوانسته تاکنون آن را به 

طور کامل اجرایی کند.
دسته دوم گروهی هستند که به آنها از آبان ماه امسال کمک معیشتی از محل منابع 
ناشی از افزایش قیمت بنزین پرداخت می شود و در مجموع حدود ۶۰ میلیون نفر 
می شوند که دولت، آنها را از بین یارانه بگیران گزینش کرده است. به عبارتی این افراد 
شامل ۱۸ میلیون نفری که در سه دهک بالای درآمدی قرار دارند و اصطلاحا پردرآمد 

شناخته می شوند را شامل نمی شود.
این در حالی است که با مصوبه اخیر مجلس مبنی بر یکی شدن یارانه نقدی و کمک 
معیشتی و پرداخت رقم ۷۲ هزار تومان به همه ۷۸ میلیون نفر، مجددا پرداخت یارانه به 

آنها نیز باید در دستور کار دولت قرار گیرد.
برخلاف یارانه نقدی که شامل مبلغ ثابت ۴۵ هزار و ۵۰۰ تومان برای هر نفر می شود، 
واریز کمک های معیشتی به تناسب افراد خانوار است؛ به نحوی که برای خانوارهای 
تک نفره ۵۵ هزار تومان، دو نفره ۱۰۳ هزار تومان، سه نفره ۱۳۸ هزار تومان، چهارنفره 

۱۷۲ هزار تومان و پنج نفره و بیشتر ۲۰۵ هزار تومان در نظر گرفته شده است.
ثروتمندان دوباره نفع بردند

حسن میرزایی، سخنگوی ستاد شناسایی مشمولان طرح حمایت معیشتی درباره 
وضعیت پرداخت یارانه ها توضیح داد: در طرح حمایت معیشتی تصمیم بر این شد که 
کمک ها به صورت نقدی باشد و به اقشار نیازمند پرداخت شود. منظور از نیازمندان این 
است که وقتی از محل افزایش بهای بنزین یارانه  می دهیم، اولویت با کسانی است که 

خودرو و وضعیت مالی مناسبی ندارند.
وی گفت: در حال حاضر ۱۱ میلیون و ۹۰۰ هزار خانواده ایرانی خودرو ندارند و اگر 
از بعد شاخص های مختلف بررسی شود، شاهد خواهیم بود که واقعا نیازمند هستند و 
باید مشمول دریافت طرح حمایت معیشتی شوند. بنابراین بنا بر این بود که ۶۰ میلیون 
ایرانی که جزو سه دهک بالای درآمدی نیستند، طرح معیشتی دریافت کنند. این افراد 

شناسایی شدند و در لیست قرار گرفتند.
میرزایی بیان کرد: نمایندگان مجلس شورای اسلامی با یک استناد نادرست و در 
واکنش به مراجعه افرادی که مشمول طرح معیشتی نشدند، بحث پرداخت یارانه ۷۲ 
هزار تومانی را مطرح کردند. حدود ۳۰ درصد از معترضین به عدم دریافت طرح حمایت 
معیشتی که به نمایندگان مراجعه کرده بودند را بررسی کردیم و دیدیم که یارانه دریافت 
کردند، یک سری نیز خودمان رسیدگی کردیم و سرجمع مبلغ را برایشان واریز کردیم و 
برخی نیز براساس شاخص های اعلامی وضعیت مالی مناسبی داشتند و اصلا نباید 

طرح حمایت معیشتی دریافت می کردند.
سخنگوی ستاد شناسایی مشمولان حمایت معیشتی تاکید کرد: صرف خوداظهاری 
نمی توان گفت که مشمول طرح حمایت معیشتی هستند و اما مبلغ واریز نشده است. 
برای نمونه در مواردی شاهد بودیم که فردی ۲ تا ۲ ماشین به صورت وکالتی فروخته 
است؛ در حالی که در سیستم به نام فرد ثبت بوده است. بنا به استنادهای خوداظهاری 
افراد نمایندگان مجلس اعلام کردند که وزارت رفاه نقص داشته و ادغام دو یارانه در 

کمیسیون تلفیق تصویب شد.
حسینی ادامه داد: سوال من اینجاست ما که بارها از اعضای کمیسیون های تلفیق و 
اقتصادی مجلس خواستیم که به وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی بیایند و توضیحات 
لازم ارائه شود، اما هیچ کدام نیامدند. حتی از مرکز پژوهش های مجلس به عنوان بازوی 
پژوهشی و دیوان محاسبات به عنوان بازوی نظارتی است و خواسته ایم که نماینده ای 

را در وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی مستقر کند، ولی هیچ کدام همکاری نکردند.
وی تصریح کرد: ترکیب یارانه نقدی و معیشتی برای یک خانوار ۵ نفره در شرایط 
کنونی ۴۳۲ هزار تومان است؛ در حالیکه بعد از اجرای این طرح ادغام  ۳۶۰ هزار تومان 
می شود و در واقع ۷۰ هزار تومان کم می شود و براین اساس امر هدفمند کردن نقص 

شده است.

وقتی یارانه ۷۲ هزار تومانی، یارانه نیازمندان را می خورد

پرداخت یارانه ها کم می شود؟

یک کارشناس با بیان این که چشم انداز رکود مطلق را برای بازار 
مسکن متصور نیستم گفت: رونق از نوع کاذب، هم اکنون در بخش 
مسکن وجود دارد و در این شرایط شکاف بین متقاضیان واقعی و 

متقاضیان مصرفی بیشتر می شود. 
ابوالحسن میرعمادی اظهار کرد: به لحاظ رکود اقتصادی، قدرت 
خرید طبقه ای که نیازمند مسکن است افزایش پیدا نکرده اما 
معاملات از سوی سرمایه گذاران انجام می شود. معتقدم در سال 
آینده نیز بخش مسکن وارد رکود مطلق نمی شود بلکه خرید و 
فروش سفته بازانه ادامه می یابد و شکاف بین توان متقاضیان واقعی 

و سفته بازان افزایش پیدا می کند.
وی افزود: بسیاری از افراد، بخش مسکن را برای سرمایه گذاری 
مناسب می بینند؛ چرا که بازار ارز دچار ثبات شده و ریسک خرید 
مسکن، کمتر از خرید دلار است. از سوی دیگر به دلیل کنار ماندن 

تقاضای مصرفی از بازار مسکن، رونق فعلی کاذب است.
این کارشناس بازار مسکن با بیان این که طی دهه های گذشته، 
گفت:  است  بوده  دستمزدها  رشد  از  فراتر  مسکن،  بخش  تورم 
طبیعی است که سال به سال این فاصله عمیق تر می شود و در 

مقطعی به اعداد عجیب و غریب می رسد.
میرعمادی با بیان این که عرضه در بخش  بزرگ متراژ و تقاضا برای 
واحدهای کوچک متراژ است، تصریح کرد:  با توجه به سود پایین 
املاک کوچک، طرف عرضه تمایلی به تولید این واحدها ندارد. لذا 

طبقه متوسط و پایین از مسکن مورد نیاز خود محروم می شود. در 
این وضعیت عمده جوانان اگر از طرف خانواده ها حمایت نشوند 
که  است  حالی  در  این  کنند.  تهیه  مناسب  مسکن  نمی توانند 
مکانیزم بازار مسکن باید در  دست دولت ها باشد و دولت باید از 

طبقات ضعیف و متوسط حمایت کند.
وی تاکید کرد: با توجه به میانگین قیمت مسکن شهر تهران در 

دی ماه یعنی ۱۳ میلیون و ۸۱۰ هزار تومان در هر متر مربع، یک 
واحد ۱۰۰ متری یک میلیارد و ۳۸۰ میلیون تومان قیمت دارد. 
حتی گروه های پردرآمد نیز در میان مدت قادر به تامین چنین 
مبالغی نیستند. بنابراین در سال آینده و حتی سال های بعد از آن 

بازار مسکن در دست عده ای معدود قرار می گیرد.
این استاد دانشگاه با بیان این که معتقدم قیمت مسکن کاهش 

پیدا نخواهد کرد، افزود: در این شرایط نوع معاملات و رفع نیازها در 
بازار مسکن تغییر می کند. یک گروه مصرفی وجود دارد که به سمت 
بازار اجاره  می رود و گروه سرمایه ای به سمت خرید و فروش می رود. 
به تدریج شکاف ایجاد شده بین این دو گروه عمیق تر می شود و 

مسکن بخش اعظم درآمد اقشار ضعیف را می بلعد.
میرعمادی درباره راهکار کنترل قیمت ها  در بازار مسکن گفت: 
دنیا به سمت مالیات از خانه های خالی و مالیات بر  عایدی املاک 
رفته و ما هم باید از این مدل استفاده کنیم. مالیات بر عایدی 
سرمایه در کوتاه مدت ممکن است باعث رکود بخش مسکن شود 
ولی نهایتا کمک می کند تا طبقات ضعیف توان خود را بازیابی 
کنند. عدالت و منطق حکم می کند که مالیات از عایدی املاک 
و مالیات بر خانه های خالی وضع شود. در سوی دیگر، مشوق ها 
به سمت تولید برود. در طرف تقاضا نیز حمایت ها از خانه اولی ها 

باشد.
لازم به ذکر است :در دی ماه ۱۳۹۸ مطابق اعلام بانک مرکزی، 
متوسط قیمت مسکن در شهر تهران ۱۳ میلیون و ۸۱۰ هزار تومان 
در هر متر مربع بود که نسبت به ماه قبل ۲.۱ درصد و نسبت به ماه 
مشابه سال قبل ۴۰.۹ درصد افزایش نشان می دهد. در این ماه 
هم چنین تعداد معاملات آپارتمان های مسکونی شهر تهران به ۱۰ 
هزار و ۷۰۰ واحد مسکونی رسید که نسبت به ماه قبل و ماه مشابه 

سال قبل به ترتیب ۱۲ و  ۵۹ درصد افزایش داشت. 

یک کارشناس:

بازار مسکن راکد نیست، کاذب است

معاون برنامه ریزی و توسعه منابع وزارت راه و شهرسازی گفت: در کارهای مهندسی پیچیده شبیه قطعه یک بزرگراه تهران-شمال برخی 
اتفاقات پیش بینی نشده چون انتقال آب را داشتیم که وزارت نیرو باید انجام می داد و این کار با تاخیر انجام شد. 

»امیرمحمود غفاری« در بازدید از پروژه آزادراه تهران_شمال ادامه داد: از سوی دیگر وزیر راه و شهرسازی تاکید دارد که پروژه زمانی 
افتتاح شود که از ایمنی کامل برخوردار باشد. به این دلایل افتتاح پروژه به تاخیر افتاد و تلاش داریم طی هفته های آتی قطعه یک آزاد راه 

تهران شمال را به بهره برداری برسانیم.
 معاون برنامه ریزی و توسعه منابع وزارت راه و شهرسازی، پروژه آزادراه تهران_شمال را نماد مهندسی جدید و پیشرفته دانست و گفت: 
این پروژه فصل جدیدی از مهندسی را در صنعت راهسازی کشور گشوده و علاوه بر این که مسیر را کوتاه می کند، باعث صرفه جویی در 

مصرف سوخت شده و ایمنی را افزایش می دهد. 
غفاری با اعتقاد به این که این پروژه را می توان یک پروژه "ابنیه ای" نامید، توضیح داد: تقریبا نیمی از این پروژه تونل است که بلندترین آن ها 

"تالون" با طول تقریبی ۵ کیلومتر و یک طبقه کاذب اجرا شده و تاسیسات پیشرفته ای دارد.
وی با بیان این که هزینه تاسیسات این پروژه بسیار بالاست، عنوان کرد: هزینه تاسیسات این پروژه به اندازه ساخت برخی بزرگراه هاست. 
اگر فرض کنید ساخت هر کیلومتر آزادراه بین ۱۰ تا ۲۰ میلیارد تومان هزینه دارد، هزینه تاسیسات قطعه یک آزادراه تهران شمال ۱۳۰ 

میلیارد تومان بوده است.
معاون برنامه ریزی و توسعه منابع وزارت راه و شهرسازی به عوارض آزادراه اشاره کرد و گفت: واقعیت این است که منابع مالی دولت 
محدود بوده و دولت ها به شکل طبیعی از مشارکت بخش خصوصی استفاده می کنند. بخش خصوصی نیز به دنبال امنیت و ارتقا 
سرمایه اش است. این را هم باید در نظر داشت آنچه در بودجه عمومی کشور آورده شده متعلق به همه مردم کشور است و بنابراین هرکسی 

می خواهد از امکانات بخش خصوصی استفاده کند باید هزینه آن را بپردازد.
غفاری پیش بینی کرد که در هر شبانه روز حدود ۱۲ هزار تردد در این آزاد راه انجام شود و گفت: در خوش بینانه ترین حالت ۵ درصد مردم 

از آن استفاده مستمر داشته باشند و ۲۰ درصد به شکل عبوری از آن استفاده خواهند کرد.  
وی ادامه داد: باید تلاش کنیم ضمن این که حداکثر ملاحظات را داشته باشیم، عوارض واقعی برای آن منظور کنیم.

 رییس کل بانک مرکزی جمهوری اسلامی ایران گفت: بانک مرکزی مصمم است جلوی گردش بی حساب و کتاب "ریال" در 
سیستم بانکی را که با هدف پولشویی و سفته بازی است، بگیرد. 

»عبدالناصر همتی« روز پنجشنبه در مراسم تجلیل از روسای شعب نظام بانکی با اشاره به اینکه در حال حاضر بیش از ۷۵ درصد 
ریسک بانک ها ناشی از ریسک اعتباری است، تاکید کرد: شناسایی عوامل موثر بر ریسک اعتباری بانک ها مهم است و روسای 
شعب نقش مهمی در کنترل و کاهش آن دارند. همتی معتقد است روسای شعب با نقش آفرینی مناسب می توانند ریسک اعتباری 
را کاهش داده و موجب ثبات و سلامت بانک شوند. رییس کل بانک مرکزی افزود: روسای شعب باید مشتریان را در سه حوزه مهم 
اطلاعات هویتی، اطلاعات اقتصادی و اطلاعات ذی نفع شناسایی کامل کنند؛ همچنین شعب بانک ها باید بدانند نقل و انتقال 
پول برای چه هدفی است. وی ادامه داد: مگر می شود یک کودک دو ساله یا چهارساله در سال بیش از ۲۰۰۰ میلیارد ریال تراکنش 
داشته باشد و رئیس شعبه از آن بی خبر باشد. مگر می شود ماهانه هزاران میلیارد ریال بدون ذکر دلیل و بابت در درون سیستم 
بانکی جابجا بشود و رئیس شعبه از هویت مشتری و ذی نفع اطلاع نداشته باشد. رئیس کل بانک مرکزی از روسای شعب بانک ها 
خواست در اعتبارسنجی و توانایی بازپرداخت مشتریان بانکی دقت کنند و همچنین برضرورت نظارت بعد از اعطای تسهیلات جهت 
اطمینان از مصرف آن در محل و موضوع تعیین شده تاکید کرد. همتی توجه به جریان نقدی کسب و کار مشتری در هنگام اعطای 
تسهیلات را مهم دانست و افزود: نباید به بهانه داشتن وثیقه، اعتبار سنجی مناسب انجام نشود. مهم بررسی مدل کسب و کار و 
جریان درآمدی و نقدی بنگاه در هنگام اخذ تسهیلات است. رییس شورای پول و اعتبار اعلام کرد: امهال تسهیلات معوق بانکی 
از اول سال ۹۹ براساس دستور العمل جدید که به تصویب شورای پول و اعتبار رسیده است خواهد بود. این دستورالعمل به تایید 
شورای فقهی بانک مرکزی نیز رسیده و بعد از تصویب قانون عملیات بانکی بدون ربا در دهه ۶۰ ، این بخشنامه با اجرای دقیق تحول 

مهمی در تحکیم و تقویت بانکداری بدون ربا خواهد بود.
همتی تاکید کرد: موضوع امهال معوقات بنگاه های تولیدی بسیار مهم است. مشکلات کلان اقتصادی کشور برخی تولیدکنندگان 
را دچار مشکل کرده است. بانک ها باید با ستاد تسهیل استان ها در جهت کمک به تولیدکنندگان همراهی کنند و در مواقع اختلاف 

نظر به موجب قانون، رای خبرگان بانکی هر استان که منصوب رئیس کل بانک مرکزی هستند فصل الخطاب خواهد بود.

معاون برنامه ریزی و توسعه منابع وزارت راه و شهرسازی مطرح کرد

دلیل تاخیر در افتتاح بزرگراه تهران_شمال چه بود؟
عبدالناصر همتی تاکید کرد

 عزم جدی بانک مرکزی برای جلوگیری از پولشویی و سفته بازی 

قیمت خودرو این روزها در شرایطی افزایش قابل توجهی را تجربه می کند که بررسی ها نشان 
می دهد سایر بازارها نوسانی اندک را تجربه کرده اند. بازار خودرو در هفته گذشته با شدتی بی 
سابقه رو به افزایش می رود و این در حالی است که بازار خودرو با کاهش چشمگیر خرید و 
فروش مواجه شده است. این افزایش قیمت در حالی صورت می گیرد که بقیه بخش های 
اقتصاد ایران در یک هفته گذشته روزهای چندان پرنوسانی را سپری نکردند و به همین دلیل از 

نظر برخی این افزایش قیمت ها نامحتمل بوده است.
حسین اردوخانی، نایب رییس پیشین اتحادیه نمایشگاه داران خودرو در رابطه با وضعیت 
خودرو در بازار تهران و دلایل افزایش پرشتاب قیمت آن در روزهای گذشته گفت: دلیل اصلی 
این مساله همانی است که بارها هم در مصاحبه های قبلی خودم به آن اشاره کرده امد. از 
یک سو ما به شکل واقعی خودروساز نیستیم یعنی خودرویی وجود ندارد که تمام قطعات آن 
را ما بسازیم و مثلا همین پراید ۱۲ درصد قطعاتش وابسته به تولید کره جنوبی است. درنتیجه 
ما واقعا هنوز خودروساز نیستیم و همچنان به مونتاژ کاری ادامه می دهیم. او افزود: در 
مقابل از سوی دیگر خودروسازان با کاهش تولید روبرو بوده اند و همین امر سبب شده است 
نتوانند به تعهدات خود به درستی عمل کنند. وی تاکید کرد: طبق آمارهای ارائه شده یکی از 

خودروسازان  ۱۲ هزار خودرو به مردم بدهکار است و نتوانسته نیاز موجود در بازار را تولید کند. 
او در پاسخ به این سئوال که سخنان وزیر صنعت در خصوص افزایش حجم تولید و هشدار به 
فروشندگان خودرو تا چه حد می تواند وضعیت بازار را عادی کند، گفت: اگر واقعا تولید خودرو 
رونق گیرد و کاستی ها برطرف شود، قیمت ها در بازار واقعی می شود و آن وقت مشتریان با 
بازار خودرو آشتی می کنند اما همه این ها در گرو این است مه تولید افزایش یابد تا فضا برای 

سودجویان دیگر مساعد نباشد.
مشتری نیست 

در این میان نه تنها اردوخانی رکود بازار رت بی سابقه توصیف می کند بلکه سایر فعالان بازار 
نیز می گویند میزان کاهش بی سابقه است و قیمت ها در شرایطی بالا می رود که خبری از 
مشتری نیست. برخی گزارش ها نیز از خرید و فروش های صوری در بازار با هدف جا انداختن 
قیمت های جدید دلالت دارد و به این ترتیب مشتری واقعی در بازار وجود ندارد. فعالان بازار 
می گویند بخش مهمی از کسانی که حتی در شرایط کنونی خودرو پیش خرید می کنند نیز 
کسانی هستند که قصد دارند خودروهایشان را بفروشند و در حقیقت مصرف کننده واقعی 

نیستند در نتیجه طولانی تر شدن دوره رکود سبب می شود خواب سرمایه هایشان بالا برود. 

نظارت نیست 
اردوخانی در بخش دیگری از سخنانش به مساله نظارت نیز اشاره کرد و گفت: من فکر 
می کنم نظارت مافی بر بازار خودرو صورت نمی گیرد و هنوز در حوزه تحویل خودرو به مصرف 
کننده واقعی با مشکلاتی روبرو هستیم . در رابطه با تاثیر بازار ارز بر بازار خودرو گفت: گرانی 
بازار خودرو هیچ ارتباطی به بازار ارز همان طور که می دانیم در هفته گذشته بازار ارز وتب و 
تاب خاصی نداشت ولی بازار خودرو با افزایش شدید قیمت مواجه شد. به نظر من مشکل بازار 
خودرو قطعا داخلی است.  او با اشاره به رکود بازار گفت: بازار قفل شده ولی قیمتها بالا می 
روند و اکنون گهگاه در بازار خودروهای کارکرده فروش می رود ولی مشتری برای خودروهای 
نو وجود ندارد. به بیان دیگر وضعیتی که برای بازار خودرو ایجاد شده شبیه بازار مسکن است؛ 
قیمتها آن قدر بالا رفته که دیگر نه خریدار توان خرید دارد و نه فروشنده موفق به فروش با 
قیمتها شد. به گفته وی قیمت ها واقعی نیست و برای راه افتادن بازار خودرو باید تدبیری جدی 
اتخاذ شود.این تدبیر از سوی سیاستگذار یعنی وزارت صنعت، معدن پ تجارت و خودروساز و 
نهادهای نظارتی باید اجرایی شود تا بازار خودرو از پس رکودی طولانی به حرکت درآمد در غیر 
این صورت عواقب این رکود بزرگ ترین صنعت غیر نفتی ایران را نیز تحت تاثیر قرار خواهد داد.

بازار خودرو درگیر معاملات صوری 
دلیل افزایش عجیب و غریب قیمت خودرو چیست؟ 
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پلیس پایتخت: موضوع درگیری بازیکنان استقلال با پلیس بررسی می شود

ماجرای کتک خوردن دو بازیکن استقلال 
توسط پلیس

مرکز اطلاع رسانی پلیس پایتخت در پی اظهارات دو تن از بازیکنان تیم استقلال و 
طرح یکسری ادعاهای بازیکنان در مورد درگیری با پلیس اعلام داشت: موضوع در 

دست بررسی است و نتیجه متعاقبا اعلام خواهد شد. 
در نیمه دوم دیدار تیم های پرسپولیس و استقلال تهران در چارچوب هفته نوزدهم 
رقابت های لیگ برتر فوتبال ایران بود که خبرگزاری ها خبر ممانعت نیروهای انتظامی از 

حضور عارف غلامی و سیاوش یزدانی در رختکن استقلال را مخابره کردند.
دقایقی بعد از انتشار این خبر، برخی رسانه ها اعلام کردند که به دنبال همین ماجرا، 
عارف غلامی و سیاوش یزدانی با نیروهای پلیس درگیر شده و مورد ضرب و شتم قرار 

گرفتند.  
غلامی: مورد ضرب و شتم و فحاشی قرار گرفتیم

عارف غلامی دیگر بازیکن استقلال نیز که به دلیل مصدومیت از روی سکوها دربی 
را تماشا می کرد، درباره درگیری  با ماموران گفت: جای تاسف دارد و ناراحت هستم.  

وی که از پیش متنی را آماده کرده بود، به خبرنگاران اظهار کرد: »اینجانب عارف 
غلامی خواهرزاده دو شهید و فرزند ایثارگر امروز در ورزشگاه آزادی و در خاک کشورم 
به همراه سیاوش یزدانی مورد ضرب و شتم و فحاشی قرار گرفتم. ما را زدند و با خاک 

یکسان کردند. سرم را با باتوم زدند.«
بازیکن استقلال اضافه کرد: »کارت بازی ام را نشان دادم و گفتم بازیکن استقلال 
هستم اما گفتند بازیکن استقلال کی هست؟ مأموران روی ما دو نفر ریختند و ما را 

می زدند.«
غلامی گفت: در حال خروج از VIP بودیم که این اتفاقات رخ داد. سیاوش در 
رختکن گریه کرد این در حالی است که مأمور نیروی انتظامی حق ندارد با یک دزد هم 

این گونه برخورد کند. خیلی راحت زدند و رفتند.
یزدانی: گفتند بچه پررو هستی و می خواهیم حالت را بگیریم

برای روشن تر شدن هر چه بهتر ابعاد این موضوع، پس از پایان مسابقه، خبرنگاران 
به سراغ سیاوش یزدانی رفتند و ماجرا را از جویا شدند که پاسخ داد: در راهرو در حال 
رفتن به سمت رختکن استقلال بودیم که به چند مامور برخورد کردیم. به ما گفتند چرا 

هُل می دهید اما ما آنها را هُل نداده بودیم و در ادامه نیز جر و بحث و دعوایمان شد.  
وی افزود: سپس من و عارف غلامی را به یک اتاقی بردند تا بازجویی شویم و در آن 
اتاق یک نفر به سمت ما هجوم آورد. وقت علت این حرکت را جویا شدم، گفتند »بچه 

پررو هستی و می خواهیم حالت را بگیرم«
بازیکن استقلال تهران که دیدار شهرآورد را از روی سکوها تماشا می کرد اضافه کرد: 
بعد از آن نیز به ما گفتند حق مصاحبه ندارید اما چون کاری نکرده ام، مثل یک مرد 

حرفم را می زنم.
سرپرست استقلال: پیگیری می کنیم

اسماعیلی خلیل زاده سرپرست باشگاه استقلال نیز در واکنش به این موضوع به 
خبرنگاران گفت: در جریان این اتفاق قرار گرفتم و موضوع درگیری را پیگیری کردیم و 

با فرماندهی نیروی انتظامی نیز گفت وگو داشتیم.
وی تأکید کرد: به طور قطع موضوع از سوی باشگاه استقلال پیگیری می شود.

پنجمین کروات روی نیمکت یوزها

اسکوچیچ سرمربی تیم ملی ایران شد 

ایران  فوتبال  ملی  تیم  به عنوان سرمربی  به صورت رسمی  اسکوچیچ«  »دراگان 
انتخاب شد. 

سرانجام پس از کش و قوس های فراوان و نام های زیادی که مطرح شد؛ دراگان 
اسکوچیچ به صورت رسمی هدایت تیم ملی فوتبال ایران را بر عهده گرفت تا چهل و 

هفتمین سرمربی تاریخ فوتبال ایران باشد.
امیر مهدی علوی، سخنگوی فدراسیون فوتبال عنوان کرد: فدراسیون فوتبال در 
روزهای گذشته مذاکرات فشرده ای را با گزینه های سرمربیگری تیم ملی انجام داده 
بود.در این میان،به دنبال عدم فراهم شدن شرایط جهت نهایی شدن امور مربوط به 
گزینه های داخلی و ضمن تشکر ویژه از همراهی این عزیزان و تاکید بر شایستگی آنان 
جهت به دست گرفتن سکان هدایت تیم ملی، فدراسیون فوتبال بلافاصله اقدام به 
تشکیل جلسه کمیته فنی کرد و به دنبال آن باب مذاکره با دراگان اسکوچیچ را گشود.
وی افزود: بر این اساس، روزپنجشنبه  اسکوچیچ در جلسه ای با حضور اعضا کمیته 
فنی شرکت کرد و برنامه هایش را ارائه داد. به دنبال برگزاری این جلسه و دیدگاه مثبت 
کمیته فنی و با اخذ نظر اعضا محترم هیات رییسه، اسکوچیچ به عنوان سرمربی جدید 
تیم ملی فوتبال ایران معرفی شد.برنامه های مرتبط و آتی تیم ملی به زودی از سوی 

فدراسیون فوتبال اعلام خواهد شد.
اسکوچیچ جانشین مارک ویلموتس شد و حالا باید تیم ملی برای حضور در مسابقات 
انتخابی جام جهانی و جام ملت ها آماده کند و نخستین آزمون او در تاریخ هفت 

فروردین ماه در برابر هنگ کنگ در ورزشگاه آزادی خواهد بود.
دراگان که سابقه حضوردر تیم های ملوان بندرانزلی، فولاد خوزستان، خونه به خونه 
بابل و صنعت نفت آبادان را دارد برای اولین بار در قامت سرمربی یک تیم ملی فعالیت 
می کند. او همچنین پس از استانکو پوکله پوویچ، تومیسلاو ایویچ، میروسلاو بلاژویچ و 

برانکو ایوانکوویچ به پنجمین سرمربی کروات تاریخ تیم ملی ایران تبدیل شد.

علیرضا منصوریان:

انتخاب اسکوچیچ یک فاجعه است
مربی پیشین تیم ملی فوتبال ایران با انتقاد از انتخاب دراگان اسکوچیچ به عنوان 
سرمربی تیم ملی گفت: این تصمیم فدراسیون برای انتخاب ایشان یک فاجعه است. 

علیرضا منصوریان با انتقاد از تصمیمی که فدراسیون فوتبال برای انتخاب دراگان 
اسکوچیچ گرفته است گفت: تصمیمی که فدراسیون گرفته یک فاجعه بزرگ است. 

این آقایان کاری خواهند کرد که ما باید با ذره بین دنبال کی روش بگردیم.
مربی پیشین تیم ملی فوتبال ایران که از این انتخاب بسیار گلایه داشت ادامه داد: 
این آقا )اسکوچیچ( باید خیلی خوشحال باشد که سرمربی تیم ملی ایران شده است. 

یعنی ما اینقدر در داخل استعداد مربیگری نداریم که باید برویم سراغ این آقا؟
سیستم مافیایی قوی پشت ماجراست

منصوریان ادامه داد: بروید عملکرد ایشان را در تیم هایی که بوده اند بررسی کنید. 
در ملوان تیم را ششم کرد، در خونه به خونه نتوانست تیم را بالا بیاورد. یک ماه است 
مردم آبادان را سرکار گذاشته و یک روز می گوید قلبم درد می کند و یک روز می گوید 

فلان جایم درد می کند.
وی ادامه داد: بروید ببینید چه سیستم مافیایی قوی پشت این ماجراست که این 

مربی بدون کارنامه را آورده اند جانشین کی روش کرده اند.
علیرضا منصوریان ادامه داد: این همه مربی تحصیل کرده و خوب در فوتبال ایران 
داریم چرا نباید یکی از آنها انتخاب می شد. این بزرگترین توهین به فوتبال ایران است 
که این آقا بیاید سرمربی تیم ملی شود. چطور ممکن است اسکوچیچ به این جایگاه 

برسد.
سرمربی پیشین تیم فوتبال ذوب آهن ادامه داد: پس این مربیان ایرانی برای چه 
کلاس می روند و برای چه خودشان را به روز می کنند؟ باید از سرمایه های داخلی 

استفاده شود. توهین بس است دیگر!

اولین فرار از مسئولیت انتخاب اسکوچیچ:

مرتضی محصص: ما فقط مشورت دادیم
 عضو کمیته فنی فدراسیون فوتبال نخستین فرار از بار مسئولیت انتخاب سرمربی 

تیم ملی را انجام داد.
مرتضی محصص، رئیس کمیته فنی و توسعه بعد از این انتخاب به سایت فدراسیون 
فوتبال گفت: همانطور که می دانید نقش کمیته فنی مشورتی و پشتیبانی بوده و تمام 
مسائل فنی در این کمیته مطرح و در نهایت گزارش آن در اختیار رئیس و هیات رئیسه 

فدراسیون فوتبال جهت تصمیم گیری نهایی و انتخاب سرمربی ارائه می شود.
وی ادامه داد: مسئولیت فنی ما درخصوص انتخاب و یا اخراج یک سرمربی نظرمان 
را می گوییم. چند ماه است که بحث انتخاب سرمربی برای تیم ملی فوتبال بزرگسالان 
را پیش رو داشتیم . در بین مربیان داخلی گزینه هایی مدنظرمان بودند که به دلایل 
مختلف این اتفاق رخ نداد. وی در ادامه بیان کرد:در نهایت به دلیل شناخت اسکوچیچ 
از فوتبال و نتایج قابل قبول در ایران و خارج از ایران، ایشان به عنوان سرمربی تیم ملی 

فوتبال بزرگسالان انتخاب شدند.

تیم های فوتبال استقلال و پرسپولیس در نود و یکمین دیدار تاریخ خود و در هفته 
نوزدهم رقابت های لیگ برتر در ورزشگاه آزادی به مصاف هم رفتند که این بازی با تساوی 

به پایان رسید.
نود و یکمین دیدار تیم های استقلال و پرسپولیس از ساعت ۱۵:۳۰ روز پنجشنبه ۱۷ 
بهمن و در حضور ۵۶ هزار و ۷۰۰ نفر تماشاگر به قضاوت بیژن حیدری در ورزشگاه آزادی 
برگزار شد که این بازی در پایان با تساوی ۲ به ۲ تمام شد. ارسلان مطهری ۲۴ و ۵۲ برای  

استقلال، علی علیپور ۲۹ و بشار رسن ۸۹ برای پرسپولیس گل زدند.
ترکیب پرسپولیس:

علیرضا بیرانوند، سیدجلال حسینی، محمدحسین کنعانی زادگان، مهدی شیری، 
محمد انصاری)۵۸ محمد نادری(، کمال کامیابی نیا)۵۸ بشار رسن(، احمد نوراللهی، 

وحید امیری، مهدی ترابی، علی علیپور و کریستین اوساگونا)۷۱ آنتونی استوکس(.
ترکیب استقلال:

سید حسین حسینی، روزبه چشمی، محمد دانشگر، شاهین طاهرخانی، میلیچ، وریا 
غفوری، مسعود ریگی، فرشید باقری، علی کریمی، مهدی قائدی)۷۶ آرش رضاوند( و 

ارسلان مطهری.
دقیقه ۲: بازی با حملات استقلال شروع شد و این تیم در دقیقه دوم توسط وریا غفوری 
وارد محوطه جریمه پرسپولیس شد اما تعلل این بازیکن باعث شد مدافعان حریف راهش 

را ببندند و اولین موقعیت برای آبی ها از دست رفت.
دقیقه ۵: پرسپولیسی ها توانستند بازی را به تعادل بکشند و با پاس های کوتاه به سمت 
دروازه استقلال نزدیک شدند و صاحب یک ضربه کرنر شدند که مهدی ترابی این ضربه را 

روی دروازه ارسال کرد اما توپ عرض زمین را طی کرد و به بیرون رفت.
دقیقه ۱۰: هیجان ابتدایی بازی کاسته شد و دو تیم با پاس های اشتباه اجازه ندادند 

موقعیتی روی دروازه ها خلق شود.
دقیقه ۱۴: وحید امیری از جناح چپ حمله ای را روی دروازه استقلال پی ریزی کرد 
و با ارسال توپ عرضی درون محوطه جریمه حریف علیپور را در موقعیت گل قرار داد 
اما ضربه آرام این بازیکن به سمت دروازه نرفت و بهترین موقیت بازی تا این دقیقه از 

دست رفت.
دقیقه ۱۷: استقلالی ها در یک ضد حمله خوب و سرعتی مهدی قائدی را پشت 
محوطه جریمه صاحب موقعیت کردند که پاس داخل محوطه جریمه این بازیکن به 

مطهری نرسید و بیرانوند توپ را مال خود کرد.
دقیقه ۲۰: وحید امیری نخستین شوت به سمت دروازه استقلال را زد که ضربه اش آرام 

و روی زمین به حسینی رسید.
دقیقه ۲۴: استقلال پس از چند حمله پشت سرهم به گل برتری رسید. در این دقیقه 
ابتدا یک ارسال با ضربه سر محمد انصاری به تیر دروازه پرسپولیس برخورد کرد و در 
برگشت فرشید باقری شوتی را به سمت دروازه زد که بین راه ارسلان مطهری با ضربه ای 

زمینی دروازه را باز کرد.
دقیقه ۲۶: مهدی قائدی بازهم دروازه پرسپولیس را تهدید کرد و با رد شدن از دو بازیکن 
پرسپولیس ضربه ای را به سمت دروازه بیرانوند زد که توپ او از کنار دروازه به بیرون رفت.

دقیقه ۲۹: فرار مهدی ترابی از جناح راست و پاس او به اوساگونا درون محوطه جریمه 
برای پرسپولیس بهترین موقعیت را ایجاد کرد که پاس عرضی این بازیکن دهانه دروازه به 

علیپور رسید و او با ضربه ای آرام دروازه استقلال را باز کرد تا کار به تساوی کشیده شود.
دقیقه ۴۰: ارسال بلند وریا غفوری درون محوطه جریمه بهترین فرصت را برای ارسلان 
مطهری ایجاد کرد تا با ضربه سر دروازه پرسپولیس را برای دومین بار باز کند اما ضربه این 

بازیکن با بی دقتی از بالای دروازه به بیرون رفت.
دقیقه ۴۵: مهدی قائدی از همان جایی که نیمه اول بارها صاحب موقعیت شد، توپ را 
در اختیار گرفت و با ضربه ای زیبا دروازه پرسپولیس را نشانه رفت که توپ در آستانه ورود 

به دروازه توسط بیرانوند به کرنر فرستاده شد.
دقیقه ۵۰: شروع نیمه دوم با حملات پرسپولیس همراه بود که در یک مورد شوت 

مهدی ترابی با فاصله زیادی از روی دروازه به بیرون رفت.
دقیقه ۵۳: مهدی قائدی که در روزهای اوج است در جناح راست پرسپولیس صاحب 
توپ شد و پس از عبور از سه بازیکن پاس عرضی را برای مطهری ارسال کرد که ضربه این 

بازیکن در دهانه دروازه منجر به گل دوم شد.
دقیقه ۵۷: گل محمدی پس از عقب افتادن تیمش دست به تعویض زد و محمد 
انصاری را بیرون کشید و محمد نادری را در ترکیب تیمش قرار داد. همچنین بشار رسن 

را به جای کما کامیابی نیا به زمین فرستاد.
دقیقه ۶۵: یک ضربه ایستگاهی نصیب پرسپولیس شد که این ضربه را نوراللهی به 
سمت دروازه زد و حسینی توپ را برگرداند و در ادامه هم حسینی اجازه نداد دروازه باز 

شود.
دقیقه ۷۰: یحیی گل محمدی سومین تعویضش را انجام داد و استوکس را به جای 

اوساگونا به میدان فرستاد.
دقیقه ۷۵: فرهاد مجیدی در اقدامی عجیب مهدی قائدی را از زمین بیرون کشید و 

آرش رضاوند را به میدان فرستاد.
دقیقه ۸۹: پرسپولیس با چند دقیقه حمله پی در پی بالاخره در یک رفت و برگشت 
صاحب موقعیت درون محوطه جریمه شد که استوکس ضربه ای را به توپ زد که حسینی 
آن را ناقص دفع کرد و بشار رسن با پیگیری خوب توپ توانست گل تساوی را به ثمر 

برساند.
مجیدی: قائدی خسته بود و تعویضش کردم

سرمربی تیم فوتبال استقلال درنشست خبری پس از پایان بازی گفت: »مهدی 
قائدی« خسته بود و او را تعویض کردیم تا روند بازی را اداره کنیم. 

»فرهاد مجیدی« اظهار داشت: در جریان بازی، خط دفاع پرسپولیس جلو آمده بود 
و می خواسستیم از فضاهای پشت مدافعان پرسپولیس نهایت استفاده را ببریم که این 
اتفاق رخ نداد. سرمربی استقلال خاطرنشان کرد: متاسفانه همه بازیکنان خود را در 

اختیار نداریم، دست من بر روی نیمکت بسته است و بازیکنی برای تعویض نداشتیم.
مجیدی تصریح کرد: در برخی از پست ها چند بازیکن در اختیار داریم اما در پست 
هافبک بازی ساز، دو بازیکن نیز در اختیار نداریم. البته باید بگویم بازیکنانی که در 

استقلال حضور دارند از بهترین های فوتبال ایران  هستند.
وی گفت: اینکه گل پرسپولیس آفساید بود یا نه موضوعی است که باید کارشناسان 

داوری درباره آن نظر بدهند.
هیچ قولی برای قهرمانی نداده ام 

مجیدی در خصوص نظر سرمربی پرسپولیس مبنی بر دفاع مطلق استقلال در نیمه 
دوم، گفت: این نظر یحیی بوده است. در نیمه دوم تلاش خودمان را کردیم و حتی یک 
هافبک اضافه کردیم تا نفوذ کند. آرش رضاوند در بازی قبلی هم به ما کمک کرد و فکر 
کردیم می تواند به مهاجمان اضافه شود. در یک موقعیت خوب هم فرشید می توانست به 

آرش رضاوند پاس بدهد که این طور نشد.
وی درباره شادی گل علی علیپور نیز تصریح کرد: در فوتبال این مسائل پیش می آید 
و فکر نمی کنم علیپور قصد بی احترامی داشت. او کار خاصی انجام نداد و به هواداران 
بی احترامی نکرد. من با او صحبت کردم و گفتم بازیکنی که این همه دربی بازی کرده، 
می توانست کمی این طرف تر شادی خودش را انجام دهد. وقتی هم قصد داشت به 
سمت هواداران ما برود، به علیپور گفتم شاید رفتنش حاشیه ایجاد کند، با این حال گفتم 
برود و کار خودش را انجام دهد. مجیدی با بیان این مطلب که هیچ قولی برای قهرمانی 

نداده گفت: تمام تلاشمان را برای خوشحالی هواداران تیم انجام می دهیم.
وی به شادی های گل غلامپور هم اشاره کرد و گفت: بعد از هر گل باید مراقب او باشم 

که مصدوم نشوم.
مجیدی همچنین درباره کیفیت لباس های تیم استقلال نیز بیان کرد: این لباس ها 
کیفیت لازم را ندارد. من که در زمین این لباس ها را نمی پوشم و حرف بازیکنان را زدم. 
خواستم کیفیت لباس ها بهتر شود و اینکه چه تصمیمی گرفته شود، در اختیار باشگاه 

است.
سرمربی تیم فوتبال استقلال در واکنش به اینکه بازیکنانش پس از پایان بازی به شدت 
عصبانی بودند و روزبه چشمی و محمد دانشگر حتی بطری آب را به زمین کوبیدند، 
تصریح کرد: چنین صحنه ای را ندیدم و برداشت شما بوده است. ما چنین چیزی در 

تیم مان نداریم.
دُکان کمیته فنی دوباره باز شد

 وی در پاسخ به این سوال که آیا یک مربی ایرانی مثل هاشمیان نمی توانست سرمربی 
تیم ملی شود؟ گفت: صد درصد همینطور است اما فدراسیون فوتبال این تصمیم را 
گرفته و کمیته فنی هم نظر داده است. فکر می کنم کی روش این کمیته فنی را جمع 
کرده بود و بعد از رفتن او آنها باز دکان خودشان را باز کرده اند. این همه مربی خوب 
ایرانی داشتیم که بازیکنان ایرانی را خوب می شناختند. این اتفاقات فقط در فوتبال ایران 

می افتد.
مجیدی در ادامه به اختلاف خودش در تیم امید با کمیته فنی نیز اشاره داشت و گفت: 
درباره تیم امید فقط یک چیز می توانم به شما بگویم. یک روز به مهدی تاج گفتم شما 
که نفر اول فوتبال مملکت هستید و من حتی به شما اجازه دخالت در امور فنی تیم را 

نمی دهد، »اکبر، مَکبر« که جای خود دارد.
در ابتدای این نشست خبری، »محمد نوری فر« مدیر رسانه ای استقلال با اشتباهی 
وحشتناک به اشتباه اعلام کرد که در خدمت »امیر قلعه نویی« هستیم که این مساله با 

تعجب و خنده مجیدی و حاضرین همراه شد.
گل محمدی: می توانستیم گل سوم را هم بزنیم

 سرمربی تیم فوتبال پرسپولیس درنشست خبری پس از پایان بازی ضمن تمجید از 
عملکرد بازیکنانش گفت: می توانستیم گل سوم را هم در دقایق پایانی به ثمر برسانیم و 

برنده بازی باشیم که این اتفاق نیفتاد. 
یحیی گل محمدی سرمربی تیم فوتبال پرسپولیس بعد از تساوی شهرآورد پایتخت در 
نشست خبری حاضر شد و اظهار داشت: بازی جذابی بود و فکر می کنم هواداران ۲ تیم 
از بازی لذت بردند. بازیکنان خوبی در زمین بودند و همین انتظار از آنها وجود داشت. 
نیمه اول پایاپای بود و موقعیت های خوبی به وجود آمد. در نیمه دوم هدفمان این بود که 

۳ امتیاز را کسب کنیم و برنده شویم.
سرمربی پرسپولیس ادامه داد: نیمه دوم را خوب شروع کردیم ولی در یک صحنه که 
برای خودم هم سوال است که چرا این اتفاق افتاد، گل خوردیم. بعد از آن استقلال 
موقعیتی نداشت و فشار خوبی آوردیم و توانستیم با صبر و حوصله زیاد حریف را عقب 

ببریم و از موقعیت مان خوب استفاده کنیم.
تا آخرین دقیقه  آنها  بازیکنان تشکر می کنم.  از  گل محمدی در ادامه تاکید کرد: 
جنگیدند و تسلیم نشدند و این برای ما اهمیت زیادی داشت. ما می توانستیم به گل سوم 
هم برسیم. در مجموع عملکردمان راضی کننده بود و البته ایرادهایی هم داریم که باید 
برطرف کنیم. البته فشردگی مسابقات کار را برای اصلاح و رفع مشکلات سخت می کند.
وی افزود: از تک تک هوادران تشکر می کنم که با اینکه تیم مان عقب بود حمایت 
کردند و دلگرمی دادند و قول می دهم که در بازی های آینده بازی های بهتری به نمایش 

بگذاریم.
سرمربی پرسپولیس درباره عملکرد مدافعان کناری تیمش و عملکرد آنها نیز بیان کرد: 
مدافعان کناری ما روز بسیار خوبی داشتند و خوب کار کردند. ما از دفاع کناری هایمان 
انتظار داریم بیشتر در حمله شرکت کنند و برنامه ما این است که آنها کارهای ترکیبی 
بیشتری انجام دهند. دفاع راست ما عملکرد خوبی داشت و از اهمین منطقه نیز به گل 
هم رسیدیم اما دفاع چپ ما کمتر نفوذ داشت که بعد از تعویض هم در این مورد خوب 

شدیم. با این حال باید بیشتر کار کنیم.
گل محمدی درباره استوکس هم گفت: استوکس خوب تمرین می کند اما چند هفته 
وقت می خواهد تا به شرایط ایده آل برسد. به طور قطع در ادامه لیگ بهتر خواهد شد و 

می تواند کمک زیادی به تیم بکند.
وی در ادامه به عملکرد تیمی بازیکنانش اشاره کرد و افزود: بعد از اینکه استقلال گل 
را زد، اتوبوسی دفاع کرد و این کار را بسیار سخت می کند. ما صبر و حوصله خوبی به 
خرج دادیم و توانستیم با انجام کارهای ترکیبی دفاع حریف را باز کنیم. دفاع حریف کار 
را سخت می کرد اما ما موفق بودیم و روی گل دوم هم با همین فضاسازی و استفاده از 
فضای بین دفاع به گل رسیدیم. به نظرم نسبت به لایه های دفاعی حریف عملکرد راضی 

کننده ای داشتیم.
گل محمدی ادامه داد: به نظرم در این مسابقه گردش توپ خوب و بازی سازی مناسبی 
داشتیم. گلی که خوردیم کار را برایمان سخت کرد و به نظرم اگر در صحنه گل دوم بهتر 
عمل می کردیم می توانستیم گل بزنیم. سرمربی تیم پرسپولیس درباره انتخاب سرمربی 
جدید تیم ملی نیز بیان کرد: به اسکوکیچ و فدراسیون تبریک می گویم. او مربی شناخته  
شده ای است و فوتبال ایران را می شناسد و باید به او کمک کنیم. فرقی نداشت چه کسی 

سرمربی تیم ملی شود بلکه مهم این است که همه حمایت کنیم.
وی در پاسخ به این پرسش که آیا تعویض کمال کامیابی نیا به معنای عدم رضایت از 
عملکرد او بود؟ گفت: خیر. ما یک تغییر سیستم داشتیم و با تعویضی که انجام دادیم 
برنامه مان را تغییر دادیم. جا دارد از علی علیپور هم تشکر کنم که در ۲ بازی توانسته 
۲ گل بزند، پاس گل داده و چند موقعیت خوب هم ساخته و به نظرم عملکردش خوب 

است و باید از او حمایت کنم.
مظفری: تمامی گل های شهرآورد سالم بود

 کارشناس داوری فوتبال ایران گفت: هر چهار گلی که در شهرآورد پایتخت به دست 
آمد، سالم بود.  نوید مظفری در خصوص قضاوت تیم داوری شهرآورد ۹۲ گفت: این 
بازی سه صحنه مهم در محوطه جریمه داشت که در تمامی آنها داور بهترین تصمیم 

را اتخاذ کرد.
وی در خصوص مشکوک بودن گل های پرسپولیس به آفساید اظهار داشت: پس  از 
بارها بررسی متوجه شدیم که هر چهار گل این دیدار سالم است. کارشناس داوری فوتبال 
ایران گفت: داور شهرآورد به خوبی بازی را کنترل کرد. اگر تعداد خطاها در این مسابقه 
زیاد بود به خاطر حساسیت آن است. وی اظهار داشت: به اعتقاد من قضاوت این دیدار 

بهترین داوری کل فصل بود و باید به تیم داوری آن تبریک بگویم.
روزبه چشمی: 

پرسپولیس برای نباختن به زمین آمده بود
 بازیکن تیم فوتبال استقلال، گفت: پرسپولیس برای نباختن به زمین آمده بود و این 

مساله در جریان بازی مشخص شد. 
»روزبه چشمی« پس از پایان بازی استقلال و پرسپولیس در شهرآورد،اظهار داشت: 
پرسپولیسی ها پیش از بازی گفته بودند راهی جز شکست دادن استقلال نداشتند اما 
پس از پایان بازی مشخص شد کدام تیم برای پیروزی به زمین آمده بود و کدام تیم برای 

شکست نخوردن. بازیکنان استقلال بابت این مساوی خیلی ناراحت هستند.
وی افزود: به صحنه های گل کاری ندارم و برای داور شهرآورد احترام زیادی قائل 
هستم، حرف من این است که داور در صحنه هایی که به سود پرسپولیس بود برای آنها 

سوت می زد و خطا می گرفت اما صحنه های شدیدتر را برای ما سوت نزد.
بازیکن استقلال خاطرنشان کرد: اوساگونا  توپ را به سمت هواداران ما شوت کرد و هر 

داوری بود به او کارت زرد نشان می داد اما حیدری این کار را انجام نداد.
چشمی تصریح کرد: حاضر هستیم همین الان دوباره به رختکن برویم و لبایس هایمان 

را عوض کنیم و دوباره به زمین برگردیم و با پرسپولیس بازی کنیم.
وی در پایان گفت: دو گلی که خوردیم باید بررسی شود. اشتباه که نمی شود گفت،  

شاید عدم تمرکز است و بازیکنان همه تلاششان را کردند.
علی کریمی:  تا کِی قرار است اشتباهات داوری به ضرر استقلال باشد؟

 هافبک تیم فوتبال استقلال تهران نیزبا انتقاد از عملکرد داور دیدار شهرآورد گفت: تا 
چه زمانی قرار است اشتباهات داوری به ضرر ما باشد؟ 

علی کریمی درباره عملکرد دفاعی استقلال پس از به ثمر رساندن گل دوم، اظهار 

داشت: در نیمه نخست خیلی خوب بودیم و در نیمه دوم هم وقتی به گل دوم دست پیدا 
کردیم، ناخودآگاه عقب کشیدیم.

هافبک استقلال گفت: البته فکر می کنم گل دوم پرسپولیس آفساید بود و بعد از بازی، 
در رختکن صحنه را بررسی کردم و به نظرم داور اشتباه کرد.

کریمی با انتقاد از داوری این مسابقه و دیدارهای قبلی استقلال گفت: سوالی که دارم 
این است که کمک داور به طور دقیق چه نقشی دارد؟ تا چه زمانی قرار است اشتباهات 

داوری به ضرر استقلال باشد؟
این بازیکن استقلال تأکید کرد: در این مسابقه بسیار خوب بودیم اما اشتباهات داوری 

به ضرر استقلال شد.
دانشگر: پرسپولیسی ها از تساوی خوشحال بودند

 بازیکن تیم فوتبال استقلال گفت: پرسپولیسی ها پس از پایان بازی از اینکه مقابل 
استقلال شکست نخورده و به تساوی رسیده بودند خوشحال بوده و سجده شکر به جا 

آوردند. 
»محمد دانشگر« اظهار داشت: استقلال شایسته پیروزی در این مسابقه بود اما با 

بدشانسی نتوانست به سه امتیاز برسد.
وی افزود: پرسپولیسی ها پس از پایان بازی از اینکه مقابل استقلال شکست نخورده و 

به تساوی رسیده بودند خوشحال بوده و سجده شکر به جا آوردند.
بازیکن تیم فوتبال استقلال خاطرنشان کرد: استقلالی ها از تساوی ناراحت بوده و 
انگار در این مسابقه شکست خورده اند در حالی که در سوی دیگر پرسپولیسی ها مشغول 

خوشحالی بودند.
دانشگر تصریح کرد: مربی پرسپولیس گفته  است استقلال دفاع اتوبوسی کرد؛ بهتر 

است ببیند در این مسابقه چه تیمی موقعیت های بیشتری برای گلزنی داشت.
وی در پایان گفت: نهایت تلاش خود را می کنیم تا در بازی های آینده با بردهایی که به 

دست می آوریم فاصله مان را با صدر جدول کمتر کنیم.
ارسلان مطهری: وظیفه ام گلزنی است

 مهاجم تیم فوتبال استقلال تهران نیز گفت: به عنوان یک مهاجم وظیفه ام گلزنی است 
که خوشحالم در این کار موفق بوده ام. 

ارسلان مطهری ر جمع خبرنگاران، گفت: تیم ما ۲ بار از حریف خود جلو افتاد اما در 
نهایت بازی مساوی شد و این مسایل در فوتبال غیر طبیعی نیست.

وی ادامه داد: گلزنی من حاصل زحمات تمام بازیکنان بود و خوشحالم که توانستم 
امروز برای تیم محبوبم گلزنی کنم.

مهاجم تیم فوتبال استقلال تهران گفت: در طول این هفته تمام تمرکز من روی کمک 
به تیم بود و وظیفه هر مهاجمی گلزنی است.

وی در مورد تعویض مهدی قائدی اظهار نظر نکرد.
میلیچ: استقلال تیم برتر میدان بود

 بازیکن تیم فوتبال استقلال نیزگفت: نمایش بهتری را نسبت به حریف خود به اجرا 
گذاشته و توپ و میدان را در اختیار داشتیم، اما با بدشانسی به برد نرسیدیم. 

با برتری  »هروویه میلیچ« اظهار داشت: بازی خوب و سختی بود که می توانست 
استقلال همراه باشد.

وی افزود: استقلال نمایش بهتری را نسبت به حریف خود به اجرا گذاشت و توپ و 
میدان را در اختیار داشت اما با بدشانسی همراه شد.

بازیکن استقلال خاطرنشان کرد: متاسفانه در دقایق پایانی دروازه استقلال باز شد و 
پیروزی را از دست دادیم و باید قبول کنیم فوتبال همین است.

میلیچ تصریح کرد: خوشحالم که در شهرآورد تهران به میدان رفتم و باید بگویم این 
مسابقه جو فوق العاده ای داشت که از آن لذت بردم.

وی در پایان گفت: به طور حتم در بازی ها آینده تلاش می کنیم تا این تساوی را جبران 
و نتایج بهتری را به دست آوریم تا به صدر جدول برسیم.

کاپیتان پرسپولیس: افشای قراردادها خیانت بود
کاپیتان تیم فوتبال پرسپولیس، افشای قرارداد بازیکنان این تیم را کاری اشتباه و 

خیانت دانست. 
سیدجلال حسینی در پایان شهرآورد تهران میان پرسپولیس و استقلال در چارچوب 
هفته نوزدهم لیگ برتر فوتبال ایران که با تساوی ۲ بر ۲ در ورزشگاه آزادی پایان یافت 

اظهار کرد: مسابقه خوبی بود و بازیکنان ما بسیار خوب بازی کردند.
کاپیتان پرسپولیس گفت: گل محمدی بازی هجومی و مالکانه را دوست دارد و گفته 
بود فقط حمله کنید. ما نیز هجومی عمل کردیم اما بازی دفاعی استقلال، کار را سخت 

کرده بود.
وی اضافه کرد:: همان طور که پیشتر هم گفتم، همه مسابقات ما ۶ امتیازی است و 

دیدار با سپاهان، شهر خودرو و الدحیل نیز سخت هستند و روزهای آسانی نداریم.
حسینی در پاسخ به سوال دیگری در مورد واریز ۱۵ درصد از قرارداد بازیکنان افزود: 
مدیرعامل باشگاه زحمت این کار را کشید و باید قبول کنیم که او تنهاست و این در حالی 

است که یکسری مشکلات وجود دارد که باید برطرف شود.
کاپیتان پرسپولیس در پاسخ به پرسش دیگری درباره افشای قرارداد بازیکنان گفت: 
این کار اشتباه و خیانت بود اما نکته جالب این است که اسناد رسمی باشگاه در اختیار 

افراد زیادی است و در مورد سایر باشگاه ها این مساله صدق می کند.
حسینی همچنین درباره غیبت شجاع  خلیل زاده در دیدار شهرآورد به دلیل محرومیت 
افزود: خلیل زاده از بزرگترین بازیکنان پرسپولیس است و غیبت او همیشه حس می شود 

اما امیدواریم اخلاقش هم درست شود.
کنعانی زادگان: باید استقلال را شکست می دادیم

 مدافع تیم فوتبال پرسپولیس نیزگفت: باید استقلال را شکست می دادیم اما متاسفانه 
بازی مساوی شد. 

حسین کنعانی زادگان اظهار کرد: مسابقه خوبی بود و همه بچه ها سنگ تمام گذاشتند 
تا ببریم اما توپ هایمان به گل تبدیل نشد. مدافع پرسپولیس ابراز امیدواری کرد که روند 

رو به رشد پرسپولیس در مسابقات باقی مانده از لیگ برتر نیز ادامه داشته باشد.
کنعانی زادگان در پاسخ به این سوال که به نظر می رسید قائدی مدافعان پرسپولیس را 

اذیت کرد گفت: این نظر شماست و اینگونه نبود.
وی درباره خوشحالی بعد از گل علیپور نیز گفت: مسی هم جلوی هواداران رئال مادرید 

پیراهن خود را خارج می کند و مشکلی ندارد.
کنعانی زادگان تأکید کرد: باید این مسابقه را می بردیم اما متاسفانه مساوی شد.

مهدی ترابی: خدا را شکر شرمنده هواداران نشدیم
 بازیکن تیم فوتبال پرسپولیس  نیز گفت: ما روی اشتباهات خودمان به استقلال گل 
خوردیم. مهدی ترابی بعد از این بازی گفت: می دانستیم بازی سختی داریم ولی خدا 
را شکر شرمنده هواداران مان نشدیم. بازی به خصوص در نیمه دوم یک طرفه دست 

پرسپولیس بود. اما روی بدشانسی گل خوردیم.
وی درباره خط حمله استقلال هم گفت: استقلال خط دفاع ما را اذیت کرد ولی ما روی 
اشتباهات خودمان گل خوردیم. موقعیتی به استقلال ندادیم. ولی باز هم خدا رو شکر 

که شرمنده هواداران مان نشدیم.
کمال کامیابی نیا : خدا را شاکریم بازی مساوی شد

هافبک تیم فوتبال پرسپولیس نیز گفت: دقایق پایانی دیدار مقابل استقلال کنترل 
بازی در دست ما بود و خدا را شاکریم بازی مساوی شد. 

کمال کامیابی نیا درباره شادی گل علی علیپور اظهار داشت: علیپور دوست داشت 
شادی گل دیاباته را انجام دهد اما متاسفانه از شانس او، هواداران استقلال آنجا بودند.

هافبک پرسپولیس درباره دیدار شهرآورد نیز گفت: مسابقه سختی بود و هر ۲ تیم خوب 
بازی کردند. کامیابی نیا افزود: مسابقه در دقایق پایانی در اختیار ما بود و خدا را شکر بازی 

مساوی شد و امتیاز از دست ندادیم.
با این تساوی پرسپولیس با ۴۱ امتیاز همچنان در صدر جدول باقی ماند. استقلال هم 

با ۳۳ امتیاز در رده سوم قرار گرفت.

پرسپولیس ۲- استقلال ۲؛ 

 فوتبال ناب ایرانی ؛ شهرآورد تماشایی
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وقتی از شفافیت صحبت می کنیم منظور چیست؟

چالش شفافیت کاندیداها
 از نمایش تا واقعیت

بعد از ردصلاحیت اصلاح طلبان برای انتخابات مجلس یازدهم، خبرهای انتخاباتی 
بیشتر در اردوگاه اصولگرایان جریان دارد و به نوعی در غیاب اصلاح طلبان، جناح راست 
و چپ جریان راست به وجود آمده  و با یکدیگر هم وارد رقابت شده اند و برای همدیگر 

چالش شفافیت به وجود آورده اند. 
گروه ها، جناح ها و دسته های سیاسی در ایران، اساساً نسبت دقیقی با مفاهیم رایج 
در علوم سیاسی ندارند و حتی نمی توان در مقیاس کلان کشوری، میان جریان های 
فرهنگی  اقتصاد-سیاسی، دیدگاه های  از جمله  دنیا،  در  به دلایل معمول  موجود، 
و اجتماعی، سنخیت با سوسیالیسم و لیبرالیسم، نسبت با نوع حکمرانی از جمله 
دموکراسی و غیره، تمایز معنابخشی را درک و دریافت کرد. البته ویژگی هایی وجود دارند 
که می توان بیشتر به صورت شهودی و با توجه با روابط محفلی، بین گروه های مختلف 
سیاسی قائل شد اما به خصوص هرچه به دوران حاضر نزدیک تر شده ایم، تفاوت ها 

کم رنگ تر شده است.
به طور مثال وقتی از آزادی بیان صحبت می شود، ذهن ما به این سمت می رود که 
گوینده فردی اصلاح طلب است اما وقتی نام او را می بینیم متوجه می شویم که در 
راست ترین نقطه اصولگرایی ایستاده و دارد از دولت اعتدالی انتقاد می کند که چرا با 
فلان منتقد به دلیل اینکه دروغ گفته، برخوردی ملایم شده است. از سوی دیگر، سخت 
است که مواضع اخیر عمده اصلاح طلبان را دید و از منطق کلام آنها، پی به جریان 
سیاسی شان برد. علیرضا علوی تبار یکی از تئوریسین های اصلاح طلبی در یکی از 
سخنرانی های خود به این موضوع پرداخته است و می گوید اصلاح طلبان چهار ادعا در 
زمینه های تبیینی، اخلاقی، روشی و مدیریتی داشتند که وجه تمایزشان با گروه های 

رقیب بود، که امروز همگی ابطال شده اند.
البته شاید بد نباشد به این موضوع هم اشاره کرد که حتی بعضاً دیده می شود میان 
جریان های برانداز در خارج کشور و محافظه کارترین گروه های داخل کشور، رتوریک 
مشترکی به وجود می آید و در فضای مجازی هم افزایی هایی هم میان آنها ایجاد می شود؛ 
به این موضوع باید در مجال دیگری پرداخت. وقتی در مختصات و سپهر سیاسی ایران 
که پیشتر گفتیم که از معیارهای جهانی بسیار دور است،  وجه ممیزه های دو جریان 
اصلی اینقدر درهم تنیده است، حال چگونه می توان ادعاهای اصولگرایان مبنی بر 

تفاوت در میان خودشان را درک و تبیین کرد.
اگر مباحث انتخاباتی بعد از تعیین صلاحیت ها توسط شورای نگهبان را پیگیری 
کنیم، می بینیم که اصلاح طلبان بیرون از جریان اصلی تبلیغات انتخاباتی و معرفی 
خود، به شورای نگهبان اعتراض می کنند که چرا از بازی کنار گذاشته شده اند اما در آن 
سو، اصولگرایان به شعبه های مختلفی تقسیم شده اند و هریک از آنها ادعایی را مطرح 
می کنند تا به نوعی از دیگر هم مسلکان متمایز شوند؛ هرچند تلاش بزرگان جریان 
اصولگرا این است که در قالب شورای ائتلاف نیروهای انقلاب، به فهرست مشترکی 
برسند و تاکنون هم ۹۰ نفر را در تهران معرفی کرده اند که از میان آنها ۳۰ نفر نهایی را 
بیرون بکشند و معرفی کنند. واقعیت این است که در میان گروه های مختلف اصولگرا 
تحرکاتی وجود دارد که بتوانند دست بالا را در این انتخابات که به نوعی درونی این جریان 
به حساب می آید، به دست بیاورند؛ قالیبافی ها، جبهه  پایداری، راست سنتی و غیره، در 

حال زورآزمایی هستند.
در این میان پویشی به عنوان مجلس عدالتخواه هم به وجود آمده ، که شعار اصلی 
آن »شفافیت« است و تعهدنامه ای را تهیه و اعلام کرده اند هر کاندیدایی که ادعای 
عدالت خواهی دارد باید تن به مفاد آن بدهد و در مرحله اول فهرست اموال خود و 
از کاندیداهای اصولگرا  این موضوع موجب شد برخی  را اعلام کند.  خانواده خود 
پیش قدم شوند و در توییتر اموال خود را اعلام کنند و به تعبیر خود، »شفافیت« به خرج 
دهند. وحید یامین پور، امیرسیاح، نظام الدین موسوی، وحید اشتری و غیره، وارد این 
چالش شدند ودارایی های خود را بدون اینکه امکان راستی آزمایی باشد، ارائه داده 
و تأکید هم کرده اند که در دوران نمایندگی خود هم همین مسیر را در پیش خواهند 
گرفت. سؤالی که در فضای مجازی در واکنش به چالش شفافیت کاندیداها، ایجاد شد 
این بود که این آیا شفافیت است؟ شفافیت در نظام های کارآمد دنیا به این معنا به کار 

می رود؟ آیا این نمایشی از شفافیت و تقلیل این مفهوم نیست؟
وقتی از شفافیت صحبت می کنیم منظور ما چیست؟

در مقدمه گفته شد که پیدا کردن تمایز میان گروه های سیاسی در ایران دشوار شده 
است و در همین راستا برخلاف تصور پیشین ما از ساختار سیاسی، در سال های اخیر 
مشاهده می کنیم جوانان اصولگرا در قالب اندیشکده هایی که عموماً هم شفاف نیست 
چه سازوکار، ساختار و ارتباطاتی دارند، علم »شفافیت« را بالا برده اند و تیغ نه چندان 
تیز انتقادهای خود را به نهادهای انتخاباتی و به تعبیری دم دستی، متوجه ساخته  و در 
قالب طرح هایی مثل »شفافیت آرای نمایندگان«، شفافیت موردنظر خود را پیگیری 
می کنند. اگر مباحث و رویکردهای این جوانان اصولگرا را دنبال کنید، بعید است 
به مباحثی بربخورید که در آن به معنا، ابعاد و شئون شفافیت پرداخته باشند و صرفاً 
بر مصداق هایی عمدتاً کم خطر تأکید می کنند و از »اصلاحات تدریجی« -که آن هم 
از کلیدواژه های جریان اصلاحات به حساب می آمد- صحبت کرده اند و در پاسخ به 
انتقادهای اساسی ای که حتی رئیس جمهور هم با بیان های مختلفی آنها را بیان کرده، 

پاسخی نمی دهند.
وقتی بخش بزرگی از اقتصاد ایران زیر نظر نهادهای پاسخگو نیست و حتی از ارائه 
میزان معاف مالیاتی سر باز زده می شود، چگونه می توان حرف از شفافیت زد؟؛ وقتی 
ضمانت اجرایی شفافیت وجود ندارد، چگونه می توان شفافیت را اجرا کرد؟؛ وقتی 
سامانه یکپارچه مالیاتی، اقتصادی و مدیریتی وجود ندارد، چگونه می توان بخشی را 
مجزای از یک کل شفاف کرد؟ این سوالات و سوالات بنیادین دیگری که عمدتاً بی پاسخ 

مانده اند.
در همین چالش شفافیت کاندیداها برخی افراد از ارائه حقوق خود طفره رفته اند، 
برخی پاسخی به کم و کیف درآمد غیرمعمول خود از حق التألیف پاسخی نداده اند و 
شفاف نکرده اند که این کتاب ها چگونه به فروش رفته اند. یک کاندیدا هم در پاسخ به 
انتقاد مردم از حقوق بالای خود از دو شغل، بدون توجه به ساختار تبعیض آمیز موجود 
در جامعه  که از قضا خود او در نامه های اقتصادی خود به دولت درخواست اصلاح آن را 
داشته است، گفته اگر کسی در تهران جنم و شرف و غیرت داشته باشد، راحت بالای 
۱۰ میلیون درمی آورد! او حتی به این سؤال هم پاسخ نمی دهد که وقتی مدیر گروه یک 
شبکه ۱۱ میلیون تومان حقوق دریافت می کند، معاون و مدیر شبکه، معاون سازمان 
و رئیس سازمان صداوسیما چقدر دریافتی دارند؟ و گفت وگوهای دیگری که در توییتر 

حول این چالش برای کاندیداهای مختلف ایجاد شد.
حال حتی اگر فرض بگیریم تمام ادعاهای افرادی که دارایی های خود را اعلام کردند 
درست باشد، آیا با توجه به وضعیت موجود در کشور و هم سن  و سال های این افراد با 
همان مدارج تحصیلی و قابلیت های مشابه، این افراد صرفاً با تلاش و کوشش خود به 
جایگاه فعلی رسیده اند؟ وضعیتی که درصد بسیار کوچکی از هم نسلان آنها دارا هستند 

و آنها البته با ادعای شفافیت، آن را حق »طبیعی« و »بدیهی« خود می دانند.
مسئله دیگر این است که در این چالش همانند »شفافیت«، مفهوم »دارایی« هم 
به دارایی ریالی تقلیل داده شده است. همان گونه که در بحث های جامعه شناسانی 
مانند بوردیو مطرح شده، ما انواع سرمایه از جمله اقتصادی، فرهنگی، سیاسی و 
نمادین داریم. خوب است این افراد که دارایی های به -زعم خود- اندک ریالی شان را 
اعلام کرده اند، پاسخ دهند چه سرمایه فرهنگی ای دارند و میزان این سرمایه چقدر 
متناسب با جایگاه آنهاست؟ چه سرمایه سیاسی ای دارند و به طور مثال چند بار برای 
امور پیش پاافتاده خود درگیر پیچ وخم های اداری شده اند؟ وقتی به دفتر مدیران 
میانی و ارشد کشور مراجعه کرده اند، چقدر پشت در ایستاده اند؟ با چند واسطه به 
نهادها و افراد تصمیم گیر دسترسی داشته اند؟ و در انتها چه سرمایه نمادینی دارند 
و به فرض کتابی که تألیف کرده اند آیا توسط نهادهای حاکمیتی تبلیغ، خریداری 
و توزیع شده است؟ چند بار توسط مأمور راهنمایی و رانندگی جریمه شده اند؟ برای 
پیش برد امور جاری خود چقدر دشواری را به جان خریده اند؟ زمانی که بیمار شده اند، 
سطح دسترسی آنها به امکانات درمانی چگونه بوده است؟ چقدر احساس کرده اند 
اظهار نظر و بیان مطالبات شان آنها را با انواع خطرها مواجه خواهد کرد؟ و سؤال های 
دیگری که اگر این افراد بخواهند به شفافیت واقعی تن بدهند، باید به آنها پاسخ 

بگویند.
شفافیت خوب است و هرکس ادعای آن را دارد و آن را ترویج می کند، باید مورد استقبال 
قرار بگیرد، اما باید به این موضع هم توجه کرد که این مفهوم نباید به صورت نصفه و نیمه، 
»غیر شفاف« و بدون درنظر داشتن ابعاد و شئون آن و برای امور نمایشی و تبلیغاتی به 
کار برود. در این زمینه شاید راست سنتی که عموماً نیازی به شفافیت نمی بیند و ادعایی 
هم ندارد رویکرد کم ضررتری داشته باشد تا اینکه بخواهند عده ای با تقلیل دادن و لوث 
کردن تن به شفافیتی غیرشفاف، بدهند و کاری با این مفهوم کنند که دولت قبل با 

مفهوم »عدالت« کرد.

رئیس قوه قضائیه گفت: کشور ما به گستردگی کشورمان مورد تهدید قرار گرفته ایم اما نظام 
جمهوری اسلامی ایران توانست حق خواهی و عدالت خواهی را در منطقه ترویج دهد. 

آیت الله سید ابراهیم رئیسی بعد از ظهر روزپنجشنبه در شورای اداری استان بوشهر اظهار کرد: 
باید ایران قوی شود، در اقتصاد، کشاورزی و...؛ باید از کارآفرینان و سرمایه گذاران پرسید که 

مشکلات آنها چیست؟ می گویند تسهیلات را تسهیل کنید. 
وی افزود: بعضی ها می گویند هفت خان اما در راه تولیدکننده هفتاد خان است که باید 
اعطای مجوزها برای کار تولید تسهیل شود. جایزه دادن خوب است اما جایزه واقعی این است 

که کارش تسهیل شود. 
رئیس قوه قضائیه تاکید کرد: فرمایش مقام معظم رهبری درباره رونق تولید توانسته حال و 
هوای رفع موانع و رونق گرفتن تولید را ایجاد کند. برخی مسائل هست که باید راهبردهای قانونی 

آن ارائه شود. 
رئیسی اظهار کرد: آیا در دنیا کشوری که محصولات پیشرفته مصرف کند به آن پیشرفته می 
گویند؟ خیر. پیشرفته شدن کشور به بالا رفتن توان تولید در کشور است نه مصرف! توانمند شدن 

در حوزه تولید و بومی شدن دانش و انتقال تکنولوژی می تواند به کشور کمک کند. 
رئیس قوه قضائیه بیان کرد: برخی تصورشان بر این است که آنان باید دانش را به ما بدهند در 
حالی که نمونه عینی آن دانش هسته ای است که تمام تلاششان را کردند تا این دانش بومی 

نشود و یا در حوزه نانو و کشاورزی یا در صنایع دفاعی، هیچ چیزی را آنها به ما ندادند. 
شهادت سردار سلیمانی، مانع استکبارستیزی در منطقه نشد

 رئیس قوه قضائیه گفت: ادامه اقدامات استکبار ستیزی در کشورهای منطقه از جمله یمن و 
سوریه پس از شهادت سردار سپهبد قاسم سلیمانی، بیانگر این است که مقابله با استکبار متوقف 

نشده است. 
وی تصریح کرد: پیام انتقام سخت و حمله موشکی ایران به عین الاسد، اقتدار بود که ما می 

توانیم و دنیا و منطقه نیز پیام را گرفت و دنیا پیام توانمندی ایران را دریافت کرد.

رئیسی خاطرنشان کرد: در خصوص باغ ویلاها راهکارهای قانونی استفاده و بهره برداری 
از زمین ها توسط مسئولان گفته شود تا افراد دچار تخلف نشوند. در حوزه تغییر کاربری به 
کمیسیون ببرید و مصوبه رسمی؛ اگر دستگاه های اداری چارچوب های اداری را بگویند مردم 

عموما به دنبال قانون شکنی و تخلف نیستند پس چارچوب های اداری را روشن کنید.  
رئیس قوه قضائیه تاکید کرد: به ساخت و ساز غیرمجاز نمی توان مجوز داد، اما مردم ما 

قانونمدار هستند و ما نیز اجازه نخواهیم داد کسی در کشور قانون شکنی کند. 
وی یادآور شد: مسئله کالای ملوانی یا ته لنجی باید روشن شود و هیچ چیز در ابهام نباشد. 
در خصوص مسائل مختلف باید برای مردم تشریح شود، امروز در بازدید سرزده از ساحل دیدم 
که برداشت بی رویه و غیرقانونی از دریا حیات ساحل را به خطر می اندازد و صیادان نگران این 

موضوع هستند. 
رئیسی اظهار کرد: یک نکته درباره پیشرفت وجود دارد و آن عدالت است. آیا کشورهای 
پیشرفته در حوزه اخلاق نیز پیشرفت کرده اند؟ طرح معامله قرن که ظلم به مردم فلسطین و 

منطقه است و به زباله دان تاریخ خواهد پیوست. 
رئیس قوه قضائیه اظهار کرد: ما کشور پیشرفته ای می خواهیم که در پرتو عدالت باشد. 
ظرفیت ها در خدمت مدیران است تا با اجرای عادلانه قوانین، توسعه را در پرتو عدالت قرار دهند 

که چنین جامعه ای مورد انتظار ما است. 
وی ادامه داد: مشکلات در حوزه های اقتصاد و معیشت و... وجود دارد، اما مشکل حل 
نشدنی وجود ندارد. کجا حل می شود؟ نسخه داخلی آن انقلاب اسلامی است. غرب نسخه 
شفابخش به ما نخواهد داد، ما هر جا نسخه ملی خود را عمل کردیم پیشرفت کردیم و هر جا 

منتظر آنها بودیم کشور را معطل نگه داشتیم. 
رئیسی بیان کرد: بحمدلله امروز در کشور اقتدار داریم که باید آن را حفظ کنبم. آینده را برای 
جمهوری اسلامی ایران بسیار روشن می بینیم. شهدای عزیز به ما آموخته اند که با رشادت و 

شجاعت و تلاش و اخلاص می توان کشور را پیشرفته کرد و حتما این از مدیران برمی آید. 

تضعیف کنندگان جریان انتخابات در جبهه دشمن قرار می گیرند
 رئیس قوه قضائیه همچنین  در دیدار با اقشار مختلف مردم استان بوشهر گفت:انتخابات 
مهمترین مساله کشور است و همه کسانی که دل در گرو نظام، کشور، عزت ملت و این انقلاب 

دارند باید رسالت خود را در این عرصه انجام دهند. 
وی افزود: هر کس با هر انگیزه ای جریان انتخابات را به دلیل اینکه منافع آنها را تامین نکند و یا 
قصد جلب توجه دیگران را داشته باشد زیر سواال ببرد بداند یا نداند، بخواهد یا نخواهد تضعیف 

جریان انتخابات و درجهت خواست دشمن قرار می گیرد.
وی یادآورشد: راهبرد دشمن آن است که نسبت به داشته های عظیم کشور در مردم ایجاد 

دغدغه و تزلزل کند.
رئیسی اضافه کرد: باید دوستدارن انقلاب و کسانی که دغدغه مردم و نظام را دارند در جهت 
آنچه گره گشایی و رفع نیاز مردم است حرکت کنند که این مهم امروز از سوی رهبر معظم انقلاب 

برعهده ما گذاشته شده است .
وی گفت: توانمند کردن کشور، از دستگاه های کارآمد و قوی حاصل می شود و شکل گرفتن 

مجلس قوی نیز از پایه های مهم شکل گرفتن کشور قوی است.
رئیسی اضافه کرد: راهیابی مردان و زنان قوی که دل در گرو خدا داشته و از دشمن هراسی 
نداشته باشند، مردمداری دوری از اشرافیت، مرزبندی بین خود و دشمنان، کارآمدی، ایمان، 
اعتقاد و باور آنها نسبت به انقلاب و ارزشها،  عشق ورزیدن، شناخت مسائل و پی گیری حل 

مسائل و رفع مشکلات مجلس از ویژگیهای آنها باشد می تواند مجلس را قوی کند.
وی گفت: چنین مجلسی می تواند قوانین قوی و نظارت کارآمدی بر امور مختلف داشته باشد.

رئیسی اضافه کرد: کشور قوی دستگاه های قوی در حوزه های مختلف می طلبد.
 وی ادامه داد: ما در هر حوزه ای نیروی انقلابی باانگیزه داشته ایم کار به خوبی پیش رفته 
است و هر جا چشم به دست بیگانگان و به جای گره گشایی در کشور به دنبال بیگانگان بودیم 

آنجا مشکل داشته ایم.
رئیسی افزود: آن جایی که چهره های مصمم، کارآمد،  و شجاع و غیرتمند داشتیم در آن عرصه 
به موفقیت های بزرگی دست یافتیم لذا داشتن روحیه انقلابی، بسیجی و "روحیه ما می توانیم" 

گره از گره های کشور می گشاید.
هرگز اجازه خواب راحت را به آمریکایی ها نمی دهیم 

رئیس قوه قضائیه  همچنین در مراسم صبحگاه مشترک نیرو های مسلح این استان بوشهردر 
پادگان هوایی خلبان شهید علیرضا یاسینی گفت: حضور مقتدرانه نیرو های مسلح اجازه نخواهد 

داد که آمریکایی ها در منطقه هرگز خواب راحت داشته باشند و همچنانی نشان داده شد.
آیت الله سیدابراهیم رئیسی با تبریک ایام الله دهه فجر و فرارسیدن نوزدهم بهمن روز نیروی 
هوایی، از این روز ها به عنوان ایامی پرخاطره برای ملت ما یاد کرد و اظهار داشت: نوزدهم بهمن، 
نیروی هوایی ارتش جمهوری اسلامی، جریان ساز و هویت ساز شد. وی افزود: حرکت نمادین 
بیعت و میثاق با امام خمینی )ره(، در کسوت سربازی و امیری برای ملت بزرگ ایران بسیار 

غرور آفرین بود.
وی افزود: جوانان برومند این کشور ولو به ظاهر در جرگه نیرو های مسلح حکومت ستمشاهی 
بودند؛ اما انسان هایی با بصیرت بودند که راه و راهبر و مردم را می شناختند و شعار و شعور و شور 

در حضور آن ها همواره حرکت آفرین و جریان ساز بود.
رئیس قوه قضائیه خاطرنشان کرد: نیرو های مسلح در این مدت نشان داده اند که همواره با 
هوشیاری و بصیرت، از مرز های آبی، خاکی، زمینی و آسمان این کشور با حضور مقتدرانه و عزت 
آفرین خود، نگهبانی می کنند. نیرو های مسلح نشان دادند که این کشور، کشوری است که 

مستکبران و سلطه گران نمی توانند در آن راه پیدا کنند.
افزود:  بماند،  امن  ایران  بزرگ  ملت  برای  باید همیشه  فارس  اینکه خلیج  بیان  با   رئیسی 
آمریکایی ها اگر بخواهند در این کشور و در خلیج فارس دست به اعمالی بزنند که نشان از تهدید، 
حمله و اقدامات ناامن کننده برای منطقه داشته باشد، به دست توانای نیرو های مسلح ما، سپاه 
ما و ارتش دلاور ما و نیروی دریایی و هوایی و بسیج ما، یا جای آن ها در قعر آب های خلیج فارس 

خواهد بود یا دست بر سر و سر به زیر افکنده تسلیم نیرو های ما خواهند شد.

رئیس قوه قضائیه:

اجازه نمی دهیم کسی درکشورقانون شکنی کند

سرانجام تصمیم مهم جریان اصلاحات در هفته  گذشته گرفته و 
مقرر شد که اصلاح طلبان در تهران فهرست انتخاباتی ارائه ندهند 
و شوراهای استانی راسا بر اساس مقتضیات موجود در استان عمل 
کنند، تصمیمی که به نظر می رسد با آن دشواری انتخاب و خستگی 

حاصل از آن در اردوگاه اصلاح طلبان تمام شود. 
سناریوهای متعدد و البته متناقض پیش روی اصلاح طلبان این 
دوره از رقابت های انتخاباتی را برای جریان اصلاح طلب سخت کرده 
و راه های مختلفی پیش پای آن ها قرار داده است که انتخاب هریک 
تبعات خاص خود را دارد اما امتیاز مورد انتظار از گزینه های روی 
میز چندان چشم گیر نیست. »هنوز معلوم نیست«، »منتظر تایید 
صلاحیت ها هستیم«، »اگر چنین شود، چنان تصمیم می گیریم« 
این ها نمونه هایی از اظهارنظرهای چهره های شاخص و تصمیم گیر 
میان  انتخاب  دشواری  از  حکایت  که  بود  اصلاحات  جریان  در 
راه های موجود در این جبهه داشت. دشواری که عالمان روانشناسی 
نتیجه آن را خستگی انتخاب توصیف کرده و درباره خطرات آن در 
تصمیم گیری قاطع و صحیح هشدار داده بودند. شرایط موجود برای 
اصلاح طلبان چندین مسیر پیش رو گذاشته بود اما آیا این شرایط 
برای این کنشگران تازگی دارد؟ شواهد تاریخی پاسخ را منفی کرده 
و پرسشی هم در اذهان ایجاد می کند که اگر این تجربه بوده چرا 
برای آن اندیشه ای نشده و گروهی برای روز مبادای اصلاحات تربیت 

نشده اند تا بتوانند از سد شورای نگهبان عبور کنند؟
هزار راه پیش روی اصلاح طلبان

مشارکت حداکثری، مشارکت با ارائه فهرست، مشارکت بدون ارائه 
فهرست، مشارکت با ارائه فهرست اصیل اصلاح طلب، مشارکت با 
ارائه فهرست ائتلافی و در نهایت تحریم حداکثری، راه های پیش روی 
اصلاح طلبان برای شرکت در انتخابات بود. هزارتوی عجیبی که رفتن 

از هرکدام نتایج و پیامدهای خاص خود را داشت.
مشارکت حداکثری در انتخابات با شرایطی که بسیاری از حوزه های 

انتخابی خالی از حتی یک اصلاح طلب شاخص است، کار آسانی به 
نظر نمی رسید. از سوی دیگر کم رونقی تاثیر مجلس در فرایند اداره 
کشور به ویژه در چهار سال گذشته امکان ارائه برنامه پرشور انتخاباتی 
را برای اصلاح طلبان سخت کرده بود؛ کدام وعده داده شود که 
امکان اجرای آن تا حدودی تضمین شده باشد؟ این پرسش برای 
خود اصلاحات هم مبهم است پس چگونه می توانند برای مردم آن 
را توضیح داده و توجیه کنند؟ عملکرد نه چندان پرفروغ فراکسیون 
امید هم مزید بر علت بوده و اصلاح طلبان نمی توانند به گذشته خود 

در این چهار سال مجلس هم تکیه کنند.
باید  چیست؟  سازوکار  باشد  مشارکت  انتخاب  بر  قرار  اگر  حال 
به  قانع  یا  کرد  ارائه  اصلاح طلب  اصیل  داشته های  از  فهرستی 
شبه اصلاح طلبان حتی از جریان رقیب بود؟ ارائه فهرست در حالی 
که بسیاری از چهره های شاخص اصلاح طلب رد صلاحیت شده اند 
چگونه ممکن خواهد شد؟ تجربه ائتلاف با معتدلان رقیب در مجلس 
گذشته و هزینه های ناتمام آن هم اجازه تکرار آن را سخت می کند. 
گزینه تحریم انتخابات هم با اصول اصلاح طلبی هم خوانی ندارد و 

این هزار تو هر لحظه پیچیده تر می شود.
انتخابی از روی ناچاری

تصمیم با تمام سختی این هفته در شورای عالی سیاستگذاری 
جبهه اصلاح طلبان گرفته شد. در بیانیه این شورا آمده است: بر 
اساس نتایج کنونی برآمده از فرایند بررسی و رسیدگی به صلاحیت 
هیات های  سوی  از  انتخابیه  حوزه های  اصلاح طلب  نامزدهای 
اجرایی، نظارت و شورای محترم نگهبان، متاسفانه عمده دبیران کل 
احزاب و چهره های نام آور ما در اکثر حوزه های انتخابیه بگونه ای رد 
صلاحیت شده اند که امکان حضور نامزدهای این جبهه به صورت 
کامل در سطح ۲۰۸ حوزه انتخابیه سراسر کشور فراهم نیست و 
امکان رقابت عادلانه برای جریان اصلاح طلب میسر نمی باشد. در 
حوزه انتخابیه تهران، ری، اسلام شهر، شمیرانات و پردیس، عمده ی 

ظرفیت و فرصت حضور احزاب و شخصیت های نام آشنا از این جبهه 
گرفته شده است.

احتمال اتخاذ چنین تدبیری از سوی اصلاح طلبان با توجه به اینکه 
پیش از این هم بارها از رد صلاحیت چهره های خود سخن گفته 
بودند بالا بود. به این ترتیب احزاب میدان دار خواهند بود و می توانند 
از کاندیدای موردنظر خود حمایت کنند اما کدام کاندیدا؟ احزاب 
و  اعتمادملی  اتحادملت،  مانند  اصلاح طلب  بزرگ  و  نخست  رده 
کارگزاران سازندگی به تعداد انگشتان دست هم نامزد تایید صلاحیت 
شده ندارند. احزاب کوچک تر با افراد کمتر شناخته شده که مورد 
تایید شورای نگهبان بوده اند حمایت شورای عالی سیاستگذاری را 

نیز خواهند داشت.
صرف صدها ساعت نفر وقت کارشناسی، تشکیل ۳۳ نشست 
سیاست ها،  راهبردها،  تعیین  و  کارگروه ها  تشکیل  عمومی، 
ستاد  کردن  فعال  و  پذیر  سنجش  برنامه  تدوین  شاخص ها، 
مرکزی انتخابات، اقداماتی است که شورای عالی سیاستگذاری 
اصلاح طلبان طی یک سال گذشته انجام داد تا بتواند در انتخابات 
حضور تاثیرگذار داشته باشد اما به نظر می رسد شرایط اجازه این 
تاثیرگذاری را از آن ها سلب کرده است. پیش بینی انتخابات در ایران 
اساسا کار دشواری است اما با کنار هم گذاشتن برخی شواهد و 
تجربه های پیشین می توان به احتمالاتی دست یافت. شبیه چنین 
شرایطی البته با تغییراتی در انتخابات مجلس هفتم به وجود آمد 
و اغلب احزاب قدرتمند آن زمان مانند جبهه مشارکت و سازمان 
مجاهدین انقلاب اسلامی کنار کشیدند و ائتلاف دو حزب دیگر 
نتیجه چندان دلخواهی به دنبال نداشت. انتخابات مجلس هشتم 
هم از فهرست یاران خاتمی تنها یک نفر توانست وارد مجلس شود. 
با چنین توصیفاتی کناره گیری نسبی و عدم ارائه فهرست انتخاباتی 
بار دیگر سرنوشت مشابهی برای اصلاح طلبان رقم خواهد زد و قبای 

بهارستان یازدهم را باید دوخته شده برای اصولگرایان بدانند.

شرایط تازه نبود، چرا آمادگی نداشتند؟
و  مواد  از  عبور  توان  اصلاح طلبان  نیست  بار  نخستین  این 
احراز  برای  نظارت  و هیات  نگهبان  استنادی شورای  تبصره های 
صلاحیت را نمی یابند. دو نمونه از انتخابات مجلس اشاره شده 
نشان می دهد در کنار تجربه عجیب مجلس ششم، انتخابات ریاست 
جمهوری نهم و دهم و حتی یازدهم و دوازدهم و نیز مجلس دهم 
اصلاح طلبان به نوعی و با فراز و فرودهایی طیفی از نیروهای خود را 

پشت دیوار هیات های ناظر جا گذاشته اند.
اصلاحات با چنین سرگذشتی تاکنون باید به فکر تربیت نسل 
نگهبان،  شورای  قرمز  خطوط  که  بودند  خود  اردوگاه  در  تازه ای 
قوه قضائیه و دیگر نهادهای نظارتی را نداشته از تحصیلات کافی 
برخوردار بوده و میزانی از تجربه و مدیریت را از نسل اول آموزش 
دیده باشند. دستان خالی این روزهای آن ها اما نشان می دهد برای 
روزهای دشوار رد صلاحیت چاره ای اتخاذ نشده است و اکنون نسل 
دوم اصیل اصلاح طلب چندان در عرصه سیاسی و انتخابات ایران 

حضور ندارد.
بخشی از این چرایی هم به شیوه مرسوم و متداول سیاست ورزی 
زور  به  حتی  و  سختی  به  نخست  نسل  که  می گردد  باز  ایران  در 
حاضر به دادن مسئولیت خود به نسل دوم و سوم می شود و این 
تنها منحصر به اصلاحات نیست. روی دیگر این چرایی هم به نبود 
احزاب قدرتمند در ایران باز می گردد که اساسا باید محل تربیت 
چنین نیروهایی بوده و جوانان در آن آزمون و خطا کرده و تجربه 
بیاموزند. در نهایت مهم ترین عامل این دستان خالی اصلاح طلبان 
را می توان سیاست ورزی غیرسیستماتیک، بی برنامه، دوری دانشگاه 
از سیاست و آینده مبهم جناح ها در عرصه سیاست است. عوامل 
انکاری  غیرقابل  تاثیرگذاری  گرچه  هم  اصلاحات  اراده  از  خارج 
دارند اما برای کاستن از اثرگذاری  آن ها بیش از هر شخص و نهادی 

اصلاح طلبان مسئول هستند.

شرایط تازه نبود، چرا آمادگی نداشتند؟

چرا اصلاح طلبان از فهرست گذشتند

 یک تحلیلگر مسائل سیاست خارجی تاکید کرد: با وجود چشم انتظاری اروپا، روسیه و چین به نتایج انتخابات ریاست جمهوری 
آمریکا، ایران نباید منتظر شکست ترامپ باقی بماند بلکه باید هم برای پیروزی ترامپ و هم شکست او سناریو داشته باشد. 

»حسن بهشتی پور« با اشاره به سفر هفته  گذشته جوسپ بورل مسئول جدید سیاست خارجی اتحادیه اروپا به تهران گفت: این 
نخستین سفر بورل به تهران در مقام مسئول جدید سیاست خارجی اتحادیه اروپا است. این سفر بیش از هر چیز تحت الشعاع برجام و 

مناسبات تهران و بروکسل به خاطر این موضوع است و بورل تلاش کرد نخستین گام خود را در این حوزه موفقیت آمیز بردارد.
وی ادامه داد: مسئول سیاست خارجی اتحادیه اروپا در این سفر با انجام دیدار با مقامات عالی ایران کوشید با نقطه نظرات تهران 
درباره برجام و مهمترین موضوعات منطقه ای و بین المللی آشنا شده و نظرات خود و مواضع اتحادیه اروپا در مورد شرایط به وجود آمده 

پس از کاهش تعهدات ایران برساس برجام مطرح کند.
ایران گفت وگوهای بیشتری با اروپا انجام دهد

این کارشناس مسائل هسته ای با بیان اینکه بورل دیدگاه مثبتی نسبت به ایران و برجام دارد، اظهار داشت: کاهش تعهدات هسته ای 
ایران موجب شد اروپایی به سمت فعال کردن مکانیزم ماشه حرکت کنند اما آنها اکنون به این نتیجه رسیده اند که فعال کردن این 
مکانیزم را متوقف ساخته و گفت وگوهای بیشتری انجام دهند. بهشتی پور با تاکید بر ضرورت انجام گفت وگو تصریح کرد: ایران باید 
چه در قالب کمیسیون مشترک برجام و چه به صورت دوجانبه گفت وگوهای بیشتری با اروپا برای رسیدن به یک نقطه اشتراک و تفاهم 
جهت دستیابی به یک ابتکار انجام دهد و این سفر می تواند شروع جدیدی برای رسیدن به این راه حل مشترک و آن توافق باشد 

هرچند که اروپایی ها در یکسال و نیم گذشته نشان دادند از توان کافی برای مقابله با هژمونی آمریکا برخوردار نیستند.
حفظ برجام نمی تواند یکطرفه باشد

وی افزود: مسئله اصلی به وجود آمده این است که اروپا اگر هم اراده داشته باشد، توانی برای تجلی این اراده ندارد. مشکل اصلی از 
اروپا نیست بلکه از آمریکا است و آنها هم زمانی کوتاه می آیند که نشان دهیم تحریم ها اثری ندارد و وضعیت اقتصاد ایران بهبود یافته 
است. این تحلیلگر مسائل سیاست خارجی با اشاره به کاهش تعهدات برجامی ایران خاطرنشان کرد: اروپایی ها هر چند خواهان 
حفظ و ادامه اجرای برجام هستند اما این مسئله نمی تواند یکطرفه باشد. به عبارتی، ایران نمی تواند تعهدات خود را اجرایی کند در 

حالی که تحریم هم است یا تغییر خاصی در مورد فروش نفت و دریافت پول حاصل از فروش آن ایجاد نشده است.
اقدامات ایران نباید محدود به افزایش توان هسته ای باشد

بهشتی پور با بیان اینکه تصور اینکه ایران برجام را یکطرفه اجرا کند و هزینه بدهد به این خاطر که اروپا به آمریکا نزدیک نشود، 
صددرصد اشتباه است، ابراز داشت: ایران باید نشان دهد که همانطور که به تعهداتش پایبند است، نمی تواند یکطرفه هم توافق را اجرا 

کند و بنابراین لازم است اقداماتی را هم انجام دهد. این اقدامات هم نباید محدود به افزایش توان هسته ای باشد.
وی اضافه کرد: مهمتر از افزایش توان هسته ای لازم است ایران توان اقتصادی خود در عرصه های مختلف را افزایش دهد که این کار 

هم با انجام اصلاحات اقتصادی میسر است و محدود به دولت هم نیست و همه دستگاه ها و نهادها باید وارد شوند.
اروپا، روسیه و چین منتظر نتایج انتخابات آمریکا هستند

این کارشناس مسائل هسته ای با تاکید بر ضرورت تداوم همکاری میان ایران و آژانس بین المللی انرژی اتمی بیان کرد: لازم است 
تحت هر شرایطی ایران همکاری خود با آژانس را ادامه دهد چراکه اگر همکاری و روابط ایران و آژانس مخدوش شود، آنگاه حمایت 
روسیه و چین را از دست خواهیم داد و آن وقت، آنها دیگر همین حمایت و همکاری نصفه و نیمه را نخواهند کرد. بهشتی پور با بیان 
اینکه اروپا و حتی روسیه و چین در مورد برجام منتظر نتایج انتخابات ریاست  جمهوری آمریکا هستند، یادآور شد: تا مشخص شدن 
نتایج انتخابات ریاست جمهوری، اروپایی ها سعی خواهند کرد به گونه ای رفتار کنند که نه برجام از بین برود و نه آمریکا به خاطر ایران 
بر آنها بشورد. آنها منتظر تحول مثبتی با شکست ترامپ هستند چراکه با شکست او و پیروزی دموکرات ها، احتمالا آمریکا مجددا به 

برجام بازخواهد گشت.
احتمال انتخاب مجدد ترامپ به عنوان رئیس جمهور آمریکا کم نیست

وی درباره رویکرد ایران هم عنوان کرد: با وجود چشم انتظاری اروپا، روسیه و چین به نتایج انتخابات ریاست جمهوری آمریکا، ایران 
نباید منتظر شکست ترامپ باقی بماند بلکه باید هم برای پیروزی ترامپ و هم شکست او سناریو داشته باشد و وضعیت خود را به نتایج 
انتخابات آمریکا گره نزند. این تحلیلگر مسائل سیاست خارجی اضافه کرد: منتظر ماندن تا آبان ماه برای مشخص شدن نتایج انتخابات 

ریاست جمهوری آمریکا، اشتباه است چراکه احتمال انتخاب مجدد ترامپ به عنوان رئیس جمهور آمریکا کم نیست.

 یک کارشناس مسائل بین المللی با تاکید بر تشکیل مجلس قوی در حل مشکلات بین المللی، گفت: تمایل مجامع 
بین المللی بیش از دولت، به نهادهای مردمی مخصوصا مجالس تقنینی است.

نصرت الله تاجیک کارشناس مسائل بین الملل درباره تأثیر انتخابات یازدهمین دوره مجلس شورای اسلامی بر جایگاه کشور 
در عرصه بین الملل اظهار داشت: ما نیاز به نشاط سیاسی و یک انتخابات حداکثری داریم تا بتوانیم در صحنه بین المللی منافع 

حداکثری خود را تأمین کنیم.
وی ادامه داد: دغدغه اصلی من برای تأمین منافع ملیِ نه حداقلی بلکه حداکثری این است که مسئولین برگزاری و نظارت 
بر انتخابات اقداماتی در کشور انجام دهند که باعث مشارکت حداکثری شده و این موضوع باعث رضایتمندی عمومی از 
نهادهای حاکمیتی و قوای سه گانه کشور شود. در این صورت ابزار و قدرت سیاست خارجی کشور در جهت تأمین منافع 

حداکثری کشور افزایش خواهد یافت.
این دیپلمات بازنشسته کشورمان با اشاره به اینکه سیاست خارجی آینه تمام قد سیاست داخلی است، گفت: تأمین منافع 

ملی حداقلی با مشکلاتی که در عرصه بین المللی داریم، پاسخگوی نیازهای ما نیست.
تاجیک افزود: باید اقداماتی در داخل و خارج صورت بگیرد تا کشور بتواند سیاست خارجی فعال، تأثیرگذار و پویا داشته 
باشد و در نتیجه آن حکومت قادر گردد حداکثر منافع را برای توسعه کشور، رفاه عمومی، افزیش شاخص های حکومت داری 

و هویت یابی در جهان به عنوان یک عنصر مؤثر، ایجاد کند.
وی عنوان کرد: در شرایط موجود منطقه ای و بین المللی که کشور با آن مواجه است و به خصوص اینکه دونالد ترامپ با 

اقداماتش وارد حوزه امنیت ملی ایران شده، انتخابات از اهمیت فراوانی برخوردار است.
این تحلیلگر مسائل سیاسی با اشاره به اهمیت انسجام ملی در مقابله با تهدیدات فراروی کشور اضافه کرد: در شرایطی که 
هستیم هر اقدامی که باعث کاهش انسجام ملی شود به صلاح کشور ما نیست و مسئولین برگزاری و نظارت بر انتخابات توجه 

کنند که حضور کم رنگ در انتخابات می تواند بر مشکلات کشور اضافه کند.
تاجیک تصریح کرد: اقداماتی که باعث حضور کم رنگ در انتخابات گردد عاملی خواهد شد که سازمان های بین المللی، 
مجامع حقوق بشری و برخی کشورهای مخالف بتوانند تبلیغات منفی رسانه ایِ علیه کشورمان انجام دهند که در نتیجه آن 
توان، قدرت و اثر بخشی سیاست خارجی ما را کم کرده و دیپلمات ها و دست اندرکاران سیاست خارجی را منفعل می کند که 

در نتیجه آن امکان تأمین مصالح ملی از دست می رود.
وی با اشاره به این موضوع که سیاست داخلی و خارجی دو روی یک سکه هستند، خاطرنشان کرد: بدون داشتن سیاست 
داخلی منسجم و کارآمد مخصوصاً روش های عامه پسند گردش قدرت و ایجاد مسابقه واقعی بین جناح های سیاسی کشور 
به منظور حداکثر سازی نشاط سیاسی قطعاً نمی توانیم سیاست خارجی فعال و تأثیرگذاری برای کسب منافع ملی حداکثری 

داشته باشیم.
سفیر پیشین کشورمان در اردن گفت: یکی دیگر از نکاتی که ضروری است مورد توجه دست اندرکاران انتخابات قرار گیرد، 

نقش مجلسی قوی در حل مشکلات بین المللی و نیز سیاست خارجی کشور است.
تاجیک ادامه داد: در حال حاضر دنیا عموماً از دولت ها و مراکز دولتی فاصله می گیرد و به سمت نهادهای مردمی و مردم نهاد 
گرایش و تمایل بیشتری نشان می دهد و نقش این گونه نهادها و مخصوصاً مجالس تقنینی در تعاملات بین المللی زیادتر شده 

است و به آنها بهای بیشتری می دهند.
وی اظهار داشت: مجلسی متکثر و متشکل از افراد با تجربه و پرسشگر که هم در تدوین قوانین جدی باشند و هم در نظارت، 
بر اجرای صحیح قوانین توسط دولت ها و هم استیفای حقوق شهروندان از سوی مراجع قضائی نقش مهمی را بازی خواهد 

کرد.
کارشناس مسائل سیاسی افزود: اگر مجلس دارای اقلیت منسجم، فعال، دارای انگیزه، قوی، کارآمد، مطلع به مسائل 
داخلی و بین المللی باشد، به طور مستقیم و غیر مستقیم به سیاست خارجی کشور کمک می کند. یعنی اگر یک اقلیت قوی 
با مشخصاتی که گفتم بتواند بر اکثریت نظارت داشته باشد، ایجاد چالش کند و در بهبود عملکرد اکثریت مؤثر باشد، علاوه بر 
نشاط سیاسی بر عملکرد مجلس و قوای دیگر کمک می کند؛ اما اگر این اقلیت وجود نداشته باشد، بر چالش ها و بحران های 

مملکت افزوده خواهد شد و این امر سیاست خارجی را نیز از توان خواهد انداخت.

بهشتی پور تحلیلگر مسائل سیاست خارجی: 

ایران نباید منتظر شکست ترامپ باقی بماند
نصرت الله تاجیک:

مشکلات بین المللی کشور با مجلس قوی حل می شود



خسارت 8میلیارد دلاری سیل  در ایران
 گفته می شود سیل های عجیب فروردین ماه امسال در سرتاسر ایران، ۷۷ کشته و ۸.۳ میلیارد دلار خسارت 
به همراه داشته است، یعنی بیش از ۳ درصد خسارات همه حوادث طبیعی در سرتاسر دنیا در سال ۲۰۱۹ 
اُ ان« نوشته شده است:  به اقتصاد ایران وارد شده است. در این رابطه در این گزارش شرکت بیمه »ای 
»پرخسارت ترین حادثه سال ۲۰۱۹ سیل بود که به تنهایی ۸۲میلیارد دلار به اقتصاد ضرر وارد کرد، به طوری 
که ۵ مورد از ۱۰ حادثه زیان بار به سیل مربوط بود؛ سیل در ایالات متحده آمریکا، چین، هند و ایران جزو این 
حوادث بودند. این ۵ اتفاق ۵۳میلیارد دلار خسارت به همراه داشته است.«از سویی در این گزارش مشخص 
شده است که سیل های فروردین ماه ایران بیشترین خسارت را در خاورمیانه، آفریقا و اروپا به همراه داشته است. 

کل خسارت حوادث طبیعی در این مناطق ۳۹میلیارد دلار بوده است که بیش از ۲۰درصد آن از ایران است.

24بهمن تبلیغات نامزد ها آغاز خواهد شد
اسماعیل موسوی، سخنگوی ستاد انتخابات کشور گفت: در حال فراهم کردن مقدمات اجرای قانون 
شفافیت و نظارت بر تامین مالی فعالیت های انتخاباتی هستیم. ۵۵ هزار شعبه اخذ رای در شهر ها و روستا های 
کشور تدارک دیده شده است. برای روستا های کم جمعیت نیز شعب سیار در نظر گرفته شده است. در ۵ 
استان تهران، خراسان رضوی، خراسان شمالی، فارس و قم انتخابات میاندوره ای مجلس خبرگان رهبری نیز 
برگزار می شود. اگر تخلفات داوطلبان با تذکر حل نشود از طریق ستاد پیشگیری از جرایم انتخاباتی که در قوه 
قضائیه شکل گرفته پیگیری و برخورد می شود. اینکه جناحی بخواهد در انتخابات شرکت کند یا نه به ما مریوط 
نمی شود، اما همه ما به عنوان یک ایرانی نسبت به آینده کشورمان مسئول هستیم. ۲۰۸ حوزه انتخابیه داریم 
و از این حوزه ها ۲۹۰ نفر انتخاب شده و وارد مجلس می شوند.  برای رای گیری الکترونیکی هنوز به جمع بندی 

نرسیده ایم. وی افزود:تبلیغات انتخابات مجلس از ۲۴ بهمن آغازو به مدت یک هفته ادامه خواهد داشت. 

افزایش 22 درصدی بارش ها در کشور 
رئیس مرکز ملی خشکسالی و مدیریت بحران سازمان هواشناسی ضمن اشاره به افزایش ۲۲ درصدی بارش 
در کشور نسبت به میانگین بلندمدت گفت: از ابتدای سال آبی جاری تاکنون بارش در استان های گیلان، 
مازندران و هرمزگان بیشتر از سایر نقاط بوده است.احد وظیفه در گفت و گو با ایسنا با اشاره به اینکه از مهرماه 
امسال تا نیمه بهمن ماه ۱۳۷.۹ میلیمتر بارش در کشور داشتیم، اظهار کرد: این میزان نسبت به میانگین 
بلندمدت کشور ۲۲.۱ درصد افزایش داشته است همچنین بارش امسال در کشور نسبت به مدت مشابه سال 
گذشته ۰.۵ درصد بیشتر شده است. وظیفه درباره وضعیت بارش در تهران از ابتدای سال آبی جاری تاکنون 
اظهارکرد: ۱۲۰ میلیمتر بارش در تهران داشتیم که نسبت به میانگین بلند مدت ۴.۴ درصد افزایش و نسبت به 

سال گذشته حدود ۳۰ درصد کاهش یافته است.

حذف سهمیه ها در کنکور ۹۹ اعمال نمی شود 
 وزیر علوم، تحقیقات و فناوری گفت: حذف سهمیه ها با توجه به شروع ثبت نام کنکور، در آزمون سراسری 
۹۹ اعمال نمی شود. منصور غلامی درباره آزمون سراسری اظهار داشت: برنامه ثبت نام برای کنکور همچنان 
ادامه دارد؛ چرا که پذیرش در برخی از رشته های پر رقابت بر اساس کنکور باید صورت گیرد.وی افزود: پذیرش 
بدون آزمون برای سال ۹۹ همچنان برقرار است و داوطلبانی که علاقه مند به ثبت نام در این دوره ها هستند، 
در رشته ها و دانشگاه های مورد علاقه ثبت نام کنند.به گفته وزیر علوم، ظرفیت پذیرش در کنکور سراسری 
استاندارد می شود.پنجاهمین کنکور سراسری دانشگاه ها و مراکز آموزش عالی کشور روز های ۱۲ و ۱۳ تیرماه 

۹۹ برگزار می شود.

 سطح زندگی 7۰ درصد مردم اروپا پایین تر از مردم ایران است 
حجت الاسلام عباسی رئیس جامعه المصطفی العالمیه ابراز داشت: بنده در گذشته و در حال حاضر مسئول 
بخش اروپای المصطفی بوده و هستم و حاضرم سوگند بخورم که ۷۰ تا ۸۰ درصد مردم اروپا سطح زندگی پایین 
تری از مردم ایران دارند؛ رسانه دنیا را به نحو دیگر ترسیم کرده است و نمی دانیم در آن کشورها چه خبر است. 
وی خاطرنشان ساخت: امید به زندگی در قبل از انقلاب اسلامی بنابر آمارهای بین المللی، ۵۴ سال بود؛ اما 

امروز به ۷۶ سال در کشور رسیده است که این هم از دستاوردهای انقلاب اسلامی است.

سالانه 45۰ هزار سقط جنین در ایران 
نایب رییس شورای عالی اخلاق پزشکی کشور می گوید: سالانه حدود ۴۵۰ هزار سقط جنین قانونی و 
غیرقانونی در سطح کشور انجام می شود.دکتر محمد باقر لاریجانی روز پنجشنبه در آیین افتتاحیه هفتمین 
کنگره اخلاق پزشکی ایران در مجتمع پزشکی پیامبراعظم )ص( ساری این بحث را یکی از چالش های اصلی 
در حوزه اخلاق پزشکی در ایران بیان کرده است. وی افزود: جمهوری اسلامی ایران تنها کشور اسلامی در 
جهان است که توانست این چالش را در چارچوب نگاههای اسلامی به خصوص برای سقط جنین پیش از سه 

ماهگی برای جلوگیری از زجر جنین تا حدودی حل کرده است.

سیاسی، اجتماعی، فرهنگی، علمی، ورزشی و هنری
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شنبه - نوزدهم بهمن ماه 1398 - سال بیست ودوم- شماره 4978

 استاندار قم گفت: ما در برگزاری انتخابات هیچ وقت آخرت 
خود را به دنیای دیگران نخواهیم فروخت و بر اساس اصل 

امانت داری روند انتخابات را پیش خواهیم برد. 
توجیهی  گردهمایی  در  پنجشنبه  عصر  سرمست  بهرام 
نامزدهای یازدهمین دوره انتخابات مجلس شورای اسلامی 
مشارکت  جلب  و  بی طرفی  سلامت،  امنیت،  کرد:  بیان 
حداکثری هدف مسئولان قم در برگزاری انتخابات پیش رو 

می باشد.
واقعی  نتیجه  با  مردم  انتخاباتی  رفتار  داشت:  بیان  وی 
انتخابات متفاوت بوده و ممکن است در روزهای آخر نتیجه 

معادلات تغییر کند.
استاندار قم گفت: با اعتلای فرهنگ انتخاباتی در بین 
داوطلبان و مردم، بداخلاقی های انتخاباتی کاهش خواهد 

یافت.
سرمست اظهار کرد: فضای تعامل و همدلی در قم موج 
می زند که یکی از مزیت های اصلی این استان در پیشبرد 

برنامه های آتی مانند انتخابات دوم اسفند است.
وی تصریح کرد: امام راحل بعد از پیروزی انقلاب اسلامی 

در اولین فرصت بنای انتخابات و رجوع به آرای مردم را نهاد.
سرمست بیان داشت: انقلاب اسلامی در طول ۴۰ سال 
گذشته به صورت متوسط هرسال یک انتخابات را تجربه کرده 

است.
مختلف  نهادهای  وجود  کرد:  خاطرنشان  قم  استاندار 
تصمیم گیری در ایران نشان از نوعی مردم سالاری دینی و بر 

اساس اصل انتخابات دارد.
رسانه های خارجی می خواهند نظام را ناکارآمد 

جلوه دهند
وی در ادامه اظهار داشت: کشور در شرایط کنونی از هر 
جنبه تحت فشار است و دشمنان می خواهند با تبلیغات سوء، 

نظام را ناکارآمد جلوه دهند.
سرمست افزود: رسانه های خارجی با استفاده از قدرت 
تبلیغات رسانه درصدد تخریب و سیاه نمایی نظام اسلامی 
می باشند. وی ابراز کرد: داوطلبان یازدهمین دوره مجلس 
شورای اسلامی برای دفاع از حقوق خود به قانون انتخابات 
اشراف کامل داشته باشند و خود را بی نیاز از مطالعه آخرین 
اصلاحات و قوانین انتخاباتی قلمداد نکنند. سرمست تاکید 
کرد: داوطلبان به اخلاق و رفتار انتخاباتی کاملا پایبند باشند، 
اخلاق انتخاباتی نامزدها باید بر اساس پایبندی به مقوله 

صداقت و راست گویی باشد.
استاندار قم یادآور شد: بهترین و کامل ترین تعریف در علم 
سیاست، صداقت است، داوطلبان نسبت به حوزه قدرت 

خود در دادن وعده های انتخاباتی اشراف داشته باشند.
بر  امانت داری  اصل  به  داوطلبان  کرد:  خاطرنشان  وی 
اساس وعده ها و مسئولیت هایی که بر عهده می گیرند پایبند 

باشند.
رییس کل دادگستری استان قم  :

با جرم انتخاباتی داوطلبان مجلس برخورد می شود
گردهمایی  نیزدراین  قم   استان  دادگستری  کل  رییس 
گفت: درصورتی که داوطلبان مجلس مرتکب جرم انتخاباتی 
و نقض قانون شوند به مردم معرفی شده و می توان از ادمه 
حضور آنها درعرصه انتخابات جلوگیری به عمل خواهد آورد. 
کرد:  بیان  مظفری  علی  المسلمین  و  الاسلام  حجت 
روزهای  از  دادگستری  انتخاباتی  جرایم  پیشگیری  ستاد 
قبل تشکیل شده و به شائبه  تبلیغات زود هنگام ورود پیدا 

کرده است.
توسط  انتخاباتی  جرم  احراز  درصورت  کرد:  اظهار  وی 

محاکم  در  العاده  فوق  صورت  به  آنان  جرایم  به  داوطلبان 
دادسرا و جرایم دادگستری قم رسیدگی خواهد شد.

مظفری گفت:  داوطلبان یازدهمین دوره مجلس شورای 
اسلامی حقوق مردم را در تبلیغات رعایت کنند و به درک و 

بصیرت آنها احترام بگذارنند.
رییس دادگستری قم گفت: دادن وعده های دروغ طبق 
قانون جرم و خلاف است و ستاد نظارت می تواند نسبت به 

برخورد با داوطلبان متخلف ورود پیدا کند.
وی تصریح کرد: اجرای دقیق و شفاف انتخابات مهمترین 
هدفی است که دادگستری قم به دنبال آن است. وی افزود:  
دفاع از حق الناس دربخش های مختلف در مبحث نظارت و 

اجرا مدنظر قرار خواهد گرفت.
مظفری گفت: داوطلبان در تبلیغات انتخاباتی به حقوق 
رییس  ننهند.  فراتر  قانون  از  پا  و  بگذارند  احترام  مردم 
دادگستری قم بیان داشت: هیات نظارت و اجرایی انتخابات 

برای اجرای انتخابات سالم عزم جدی دارد.
وی افزود: مردم قم نماینده ای می خواهند که به آرمان های 
انقلاب پایبند باشند و نسبت به اجرای ارزش های اصیل امام 

راحل حساسیت داشته باشند.
وی اظهار داشت: داوطلبان در امر تبلیغ شان و جایگاه 
مردم را حفظ کرده و به هر روشی به دنبال جذب رای نباشند.

 معاون استاندار قم:
20 هزار تن روند انتخابات قم را برگزار می کنند

نیراین  استاندارقم  واجتماعی  سیاسی،امنینی  معاون   
گردهمایی با اشاره به آمادگی قم برای برگزاری انتخابات دوم 
اسفندماه، گفت: ۲۰ هزار تن در جریان برگزاری انتخابات 
در این استان در بخش اجرا و نظارت مشارکت خواهند کرد. 

بیژن سلیمانپور بیان کرد: قم از اردیبهشت ماه سال جاری 
برای برگزاری انتخابات یازدهمین دروه مجلس شورای در 

حال برنامه ریزی و تامین زیرساخت ها بوده است.
وی تصریح کرد: قم از نظر اجرایی، پشتیبانی، آموزشی، 
نظارتی و موارد دیگر در یک فضای تعامل و مبنتی بر مر قانون 
قرار دارد. وی اهمیت انتخابات را مورد توجه قرار داد و تصریح 
به  وابسته  آن  و شقوق  ارکان  انقلاب اسلامی درتمام  کرد: 

انتخابات و رای مردم است.
سلیمانپور اضافه کرد: جلب مشارکت حداکثری مهمترین 

مساله ای است که در انتخابات پیش رو دنبال می شود.
نیز دراین  امور عمرانی استانداری قم  معاون هماهنگی 
جلسه بیان کرد: لازمه اجرای انتخابات سالم و بی طرف 

نظارت موثر بر اجرای قانون است . 
بر  بازرسی  هیات  اعضای  کرد:  اضافه  بهشتی  محسن 

انتخابات قم با سخت گیری فراوان انتخاب شده و آموزش های 
لازم به آنها ارائه شده است.

وی یادآور شد: به عقیده ما انتخابات حق الناس است و بر 
همین اساس هیات بازرسی بر اساس امانت داری و بی طرفی 

فعالیت خواهد کرد.
فرماندار: 669 شعبه اخذ رای در قم دایر می شود

 فرماندار قم گفت: ۶۶۹ شعبه اخذ رای در سطح استان 
قم دایر می شود که ازاین بین ۸۴ شعبه به صورت سیار فعالیت 

خواهد کرد. 
مرتضی حیدری بیان کرد: ۱۲۷ نامزد از حوزه انتخابیه قم 
برای شرکت در انتخابات مجلس شورای اسلامی از سوی 

شورای نگهبان تایید صلاحیت شدند.
وی گفت: ازاین بین ۲۲ داوطلب، حوزه انتخابی خود را به 

شهرهای دیگر منتقل کرده و ۱۰۵داوطلب باقی مانده اند.
داوطلبان  تعداد  کاهش  یا  و  افزایش  احتمال  بابیان  وی 
صلاحیت  احراز  روند  گفت:  قم  انتخابی  حوزه  از  مجلس 

نامزدهای انتخابات تا ۲۲ بهمن ماه ادامه پیدا خواهد کرد.
روز  از  داوطلبان  این  تبلیغات  کرد:  تصریح  قم  فرماندار 
چهارشنبه ۲۴ بهمن ماه آغاز می شود و تا ساعت ۸ صبح اول 

اسفندماه ادامه می یابد.
وی افزود: تبلیغات میان دوره ای مجلس خبرگان رهبری 
از روزپنجشنبه  آغازشده و تا دو هفته ادامه پیدا می کند. 
و ۱۳  اصلی  ستاد  یک  می تواند  نامزد  هر  شد:  یادآور  وی 
ستاد فرعی را در سطح استان برپا کند. حیدری ادامه داد: 
انجام هرگونه دیوارنویسی و راه انداختن کاروان های تبلیغاتی 
ممنوع است و داوطلبان نمی توانند بیش از آن چیزی که در 

قانون پیش بینی شده بروشور تبلیغاتی نصب کنند.
وی افزود: نصب تبلیغات فقط در مکان هایی که شهرداری و 
دهیاری ها تعیین کرده اند مجاز می باشد و نامزدها نباید قانون 

را زیر پا بگذارند.
حیدری در ادامه تصریح کرد: به هر اندازه که عوامل اجرایی 
و نامزدهای انتخابات با یکدیگر هماهنگ باشند شفافیت، 

دقت و صحت روند برگزاری انتخابات بهتر می شود.
فرماندار قم خاطرنشان کرد: تشکیل یک مجلس قوی و 

انقلابی مشکلات امروز کشور را برطرف خواهد کرد.
وی بیان کرد: با حضور پرشور مردم در صحنه دشمن در 
چهار دهه گذشته نتوانسته ضربه کاری به پیکره نظام مقدس 

اسلامی وارد سازد.
وی بیان کرد: انتخابات در جمهوری اسلامی نمادی از 
مردم سالاری دینی بر اساس مبنای دینی حضرت امام راحل 

در قرن حاضر می باشد

مدیرکل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری قم :

نامگذاری اماکن و شوارع با نام شهدا 
دراولویت  قراردارد

مدیرکل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری قم گفت :درخواست نامگذاری 
معابر، میادین و خیابان های شهر قم به نام مبارک شهدا در اسرع وقت رسیدگی 

و در صورت فراهم شدن شرایط و زیرساخت های لازم به سرعت اجرائی می شود.
 مهدی کلانترزاده ضمن گرامیداشت یاد و نام شهیدان و تلاش های مجموعه 
مدیریت شهری برای بزرگداشت مقام شامخ شهدا، گفت: یکی از اقداماتی که 
در سال های اخیر اهتمام ویژه ای در جهت اجرای آن در مجموعه شهرداری قم 
صورت گرفته است، مزین شدن معابر، میادین و خیابان های شهر قم با نام مبارک 

شهدای گرانقدر کشور و به ویژه شهر مقدس قم است.
اطلاع  نحوه  خصوص  در  قم  شهرداری  بین الملل  امور  و  ارتباطات  مدیرکل 
مجموعه مدیریت شهری از چگونگی نامگذاری و اختصاص نام شهدا در شوارع 
و خیابان های سطح شهر، گفت: شورای نامگذاری در شهرداری قم نامگذاری 
اماکن و شوارع با نام شهدا را جزء اولویت های خود می داند و در اکثر مواردی 
که نیاز به نامگذاری وجود دارد، از نام شهدای گرانقدر برای این منظور استفاده 
با اشاره به اقدامات انجام شده در این خصوص، گفت:  می گردد. کلانترزاده 
شورای نامگذاری شهرداری قم متشکل از قائم مقام شهردار قم، معاون خدمات 
شهری، تعدادی از اعضاء شورای اسلامی شهر، نمایندگان بنیاد شهید انقلاب 
اسلامی، سازمان فرهنگی هنری ورزشی و اداره کل ارتباطات و امور بین الملل و 
به دبیری اداره ارتباطات مردمی به صورت منظم و هفتگی جلساتی را برگزار کرده 
و در این جلسات درخواست های نامگذاری طبق اعلام مناطق مورد بررسی و 
نامگذاری قرار گرفته و در مرحله بعد برای تصویب نهایی طبق لایحه ای به شورای 
اسلامی شهر قم ارسال می گردد. وی ادامه داد: در مرحله بعد و با تصویب اعضای 
شورای اسلامی شهر، نام معبر مورد نظر جهت درج در سامانه های نرم افزاری و 
تابلوهای راهنما توسط سازمان زیباسازی  مکان نماها ابلاغ شده و همچنین 
تهیه و نصب می گردد. مدیرکل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری قم تماس 
تلفنی با سامانه ۱۳۷ را ساده ترین راه برای درخواست نامگذاری دانست و افزود: 
شهروندان گرامی و به ویژه خانواده معزز شهدا و ایثارگران در صورت تمایل به 
استفاده از اسامی شهدای گرانقدر در محل زندگی خود می توانند ضمن تماس 
با سامانه ۱۳۷ در جریان چگونگی انجام فرآیند نامگذاری، روند بررسی میدانی 
توسط شهرداری مناطق و انجام اقدامات تکمیلی و ارسال مدارک لازم قرار گیرند. 
کلانترزاده لزوم تکراری نبودن نام معابر را یادآور شد و افزود: براساس تعریفی که 
در سامانه ی نرم افزاری نامگذاری شده است، امکان استفاده از عناوین یکسان 
برای شوراع، خیابان ها و میادنی مختلف وجود ندارد و حتی عبارت مکمل عنوان 
خیابان نظیر شرقی، غربی، شمالی و جنوبی نیز در این سامانه حذف و نام جدید 

برای آن انتخاب شده است.

شهردار منطقه سه قم خبرداد

بهره برداری از فاز ۲ بلوار کوه سفید 
شهردار منطقه سه قم از بهره برداری فاز دوم بلوار کوه سفید در ایام چهل و 

یکمین سالگرد پیروزی انقلاب اسلامی ایران خبر داد.
سید شمس الدین نعمتی با اعلام این خبر افزود: پروژه بهسازی محور ورودی 
شهر قم از سمت کوه سفید در راستای افزایش سطح ضریب ایمنی تردد وسائط 
نقلیه و شهروندان، بهبود و تسهیل در عبور و مرور، کاهش تصادفات و روان سازی 
ادامه ضمن  ترافیک در دستور کار منطقه قرار گرفت. شهردار منطقه سه در 
گرامیداشت ایام فرخنده دهه فجر گفت: به همین مناسبت در محدوده منطقه 
سه شهرداری قم ۱۹ پروژه شهری در حوزه های عمرانی، ترافیکی، خدماتی و 
فضای سبز با اعتباری بالغ بر ۲۳۰ میلیارد ریالمورد افتتاح و بهره برداری قرار 
خواهد گرفت که احداث فاز ۲ بلوار کوه سفید از جمله پروژه های شاخص قابل 
افتتاح در این ایام به شمار می آید. سید شمس الدین نعمتی با اعلام مشخصات 
فنی این پروژه تصریح کرد: طول این طرح ۱۵۰۰ متر بوده و اجرای این پروژه 
با انجام ۴۲۰۰۰ متر مربع زیرسازی و ۶۰۰۰ متر طول جدول گذاری همراه بوده 
است که با تلاش خادمین شهر و به لطف خداوند محقق شد. وی در خاتمه اضافه 
کرد که اجرای این پروژه ۵۰ میلیارد ریال هزینه داشته و هم اکنون به مرحله 
بهره برداری رسیده و امیدواریم در آینده نزدیک نسبت به اصلاح زیرگذر مسیر و 
ادامه طرح بهسازی ورودی شهر قم از کوه سفید با همکاری سایر دستگاه ها و 

نهادهای استانی نیز گام های موثری برداشته شود .

شهردار منطقه شش قم :

تقاطع بلوار توحید به بلوار بنی فضل 
متصل می شود

حمزه  بلوار  حدفاصل  توحید  بلوار  تقاطع  اتصال  عمرانی  :عملیات  گفت   
سیدالشهدا و بلوار بنی فضل با هدف روان سازی ترافیک و تسهیل تردد وسائط 

نقلیه در بلوار توحید اجرا می گردد.
به گزارش شهرنیوز، بر اساس مصوبه شورای ترافیک استان، تقاطع بلوار توحید 
حدفاصل بلوار حمزه سیدالشهدا)ع( و بلوار آیت الله بنی فضل بصورت مسیر 
مستقیم اجرا می گردد. علی حاتمی فرد با اشاره به مصوبه شورای ترافیک استان 
و تسهیل در روان سازی ترافیک و دسترسی بیمارستان شهدا و رشد سفرهای 
درون شهری در مسیرهای شریانی محدوده منطقه شش گفت: در راستای لزوم 
بهبود زیرساخت های شهری و ارتقا ایمنی، اتصال بلوار توحید و اجرای اصلاح 
هندسی های مناسب و استاندارد در دستور کار قرار دارد. شهردار منطقه شش 
افزود: توسعه طولی بلوار توحید تا کمربندی امام علی )ع( و در نهایت اتصال آن 
به بلوار حمزه سیدالشهدا)ع( و بلوار آیت الله بنی فضل بصورت اصلاح هندسی 
و  ایجاد دسترسی های خیابان بشارت، محدوده حکمت شمالی  می تواند در 
جنوبی و محله های شهرک کامکار و شیخ آباد در دسترسی سهل و آسان شهروندان 
تاثیرگذار باشد. حاتمی فرد خاطرنشان کرد: کاهش بار ترافیکی و توزیع ترافیک 
موجود ناشی از وجود بیمارستان شهدا و دسترسی های محلی و همچنین تکمیل 
تقاطع غیرهمسطح بلوار حضرت معصومه)س( و کمربندی امام علی)ع( به عنوان 
یکی از معابر با اولویت ترافیکی که دسترسی به کلیه مراکز مهم شهری را تسهیل 

می بخشد، از مهم ترین اهداف اتصال تقاطع بلوار توحید می باشد.
وی ابراز امیدواری کرد: با تلاش شبانه روزی بتوانیم این پروژه عمران شهری که 
نقش به سزایی در کاهش و روان سازی ترافیک سطح شهر را دارد تاپایان سال جاری 

عمرانی تکمیل و به بهره برداری برسد.
 

شهردار منطقه هشت قم خبرداد

آذین بندی معابر پردیسان به مناسبت 
دهه فجر

شهردار منطقه هشت قم از آذین بندی معابر سطح این منطقه به مناسبت ایام 
الله دهه فجر خبر داد.

ابوالفضل مستقیمی با اشاره به آماده سازی فضای شهر مقدس قم همزمان با فرا 
رسیدن ایام الله دهه فجر و سالروز پیروزی انقلاب اسلامی ایران گفت: به منظور 
بزرگداشت و گرامیداشت این مناسبت، اقدامات لازم برای فضاسازی متناسب با 

این ایام در سطح منطقه انجام شده است.
وی در ادامه با اشاره به نصب ریسه های پرچم مقدس جمهوری اسلامی ایران 
در بلوارها و میادین ابراز داشت: بیش از ۵۶۰۰متر پارچه ریسه ای پرچم ایران در 
شوارع و معابر سطح منطقه نصب شده است. شهردار منطقه هشت در ادامه با 
تشریح دیگر اقدامات انجام شده در این خصوص گفت: نصب بیش از یکهزار 
پرچم آویز، نصب پرچم های اهتزاز بر روی میله پرچم ها، نصب پیام های مرتبط 
و متناسب با ایام الله دهه فجر و همچنین فضاسازی و تبلیغات از دیگر اقدامات 
شهرداری منطقه در این ایام بوده است. وی در ادامه با اشاره به اهمیت زنده 
نگه داشتن یاد و خاطره ایام سالروز پیروزی انقلاب اسلامی خاطر نشان کرد: 
انقلاب اسلامی نقطه عطف بزرگی برای حرکت تمامی ملت های آزادی خواه جهان 
برای ایستادگی در مقابل جور مستبدان بود و با گرامی داشت ایام الله دهه فجر باید 

این حرکت عظیم مردمی را برای نسل امروز تبیین کرد.

مدیرعامل سازمان فرهنگی هنری ورزشی شهرداری قم مطرح کرد

توسعه گروه های سرود و راه اندازی 
گروه های تئاتر در مساجد 

مدیرعامل سازمان فرهنگی هنری ورزشی شهرداری قم با اشاره به گسترش 
سرود در استان، گفت: گروه های سرود به صورت حرفه ای در استان تشکیل و 
جوانان بسیاری به این سمت سوق داده شدند که با حمایت کانون های فرهنگی 

هنری مساجد شاهد کیفی شدن فعالیت آنها هستیم.
 ابوالقاسم مقیمی با اشاره به اهمیت نشاط اجتماعی و برنامه ریزی های این 
سازمان در این خصوص، گفت: توجه به اهمیت نشاط اجتماعی و برنامه ریزی  های 
انجام شده در این خصوص، در دستور کار شهرداری قم است و تلاش خواهیم کرد 
تا نشاط اجتماعی را گسترش دهیم. مدیرعامل سازمان فرهنگی هنری ورزشی 
شهرداری قم بیان داشت: برنامه ریزی های ما منوط به یک نقطه از شهر نمی شود، 
بلکه به گونه ای اقدام می کنیم که تمام شهر را در برگرفته و شاهد گسترش این 
نشاط باشیم. مقیمی گفت: در ابتدا کارهای ما به صورت میدانی دنبال می شد 
که این کارها شامل، برنامه های سرود، تئاتر و… بود اما امروزه گسترش یافته و در 

همه حوزه ها تلاش می کنیم برنامه ریزی دقیق و با مشارکت مردم داشته باشیم.

استاندار قم: 

انتخابات براساس اصل امانت داری برگزار می شود

طرح:محمدعلی رجبی

بازار داغ سودجویان ازکرونا!!! 

کنز العمّال : ج ۱6 ص 4۰۸ ح 45۱3۸ نقلًا

معاون استاندار قم:

طرح ویژه نظارت بر بازار قم از اول اسفند
 آغاز می شود

معاون هماهنگی امور اقتصادی استانداری قم با اشاره به تشدید نظارت بر بازار و اصناف استان 
گفت: طرح ویژه نظارتی استان از روز نخست اسفند ماه آغاز شده و تا ایام نوروز ادامه می یابد. 

مهراد غضنفری روز جمعه در جلسه کارگروه ستاد تنظیم بازار قم بیان کرد: نظارت بر بازار بر جلوگیری 
از گران فروشی و عرضه خارج از شبکه ضروری است.

وی تصریح کرد: در زمینه تامین کالاهای اساسی مورد نیاز در یک پروسه بلند مدت جای هیچ گونه 
کمبود و نگرانی در سطح استان احساس نمی شود.

وی خاطرنشان کرد: دستگاه های استانی روزانه از وضعیت بازار را رصد کرده و اشراف کاملی بر استان 
در حوزه های مختلف داشته باشند.

غضنفری گفت: وضعیت استان در تامین کالاهای اساسی مطلوب است و دغدغه ای در این وضعیت 
احساس نمی شود.

معاون هماهنگی امور اقتصادی استانداری قم عنوان کرد: باید بخشی از ظرفیت انبارهای بخش 
خصوصی برای ذخیره سازی کالاهای اساسی مورد استفاده قرار بگیرد.

وی بیان داشت: نیاز به احداث انبار ذخیره کالا در استان قم یک ضرورت است و باید در این زمینه 
برنامه ریزی انجام بگیرد. 

غضنفری تصریح کرد: برای کاهش هزینه های تولید در بخش کشاورزی باید از ظرفیت تشکل 
ها و تعاونی ها به نحو مطلوب تری استفاده گردد.معاون هماهنگی امور اقتصادی استانداری قم 
تاکید کرد: شهرداری قم در رابطه با ایجاد بسترهای لازم برای توزیع میوه شب عید همکاری لازم 

را به خرج دهد.

رئیس پلیس فتای استان قم هشدارداد

شیادان در کمین رانندگان تاکسی  های اینترنتی 
رئیس پلیس فتای قم از رانندگان تاکسی های اینترنتی خواست تا حد امکان از مسافران کرایه نقدی 

دریافت کنند. 
سرهنگ علی موالی،رئیس پلیس فتای قم اظهار کرد:به تازگی گزارش هایی مبنی بر سوءاستفاده 
شیادان سایبری از اعتماد رانندگان تاکسی های اینترنتی به دست کارشناسان این پلیس رسیده که در 

آن ها از شیوه جدیدی از کلاهبرداری ها استفاده شده است.
او افزود: در این روش فرد کلاهبردار تاکسی اینترنتی درخواست داده و مسیر های دور و با نرخ کرایه 
بالا را انتخاب می کند، سپس با درخواست شماره کارت از راننده برای پرداخت کرایه به وی پیشنهاد 
می دهد که بدون اینکه به سمت مقصد حرکت کند، درصدی از مبلغ کرایه را برداشته و مابقی را به فرد 

کلاهبردار برگرداند.
رئیس پلیس فتای استان قم بیان کرد: در صورت موافقت راننده، کلاهبردار پول های سرقت شده از 
حساب قربانیان دیگر را به حساب وی واریز کرده و سپس سهم خود را دریافت کرده و به سراغ قربانی 

بعدی می رود.
سرهنگ موالی ادامه داد: در این شیوه رانندگانی که به شیادان اعتماد کرده و با آن ها همکاری 
می کنند قربانیان اصلی هستند، زیرا مبالغ سرقتی به حساب آن ها واریز شده و دیر یا زود به پلیس و 

مراجع قضائی احضار می شوند.
رئیس پلیس فتای استان قم گفت: رانندگان تاکسی ها، چه اینترنتی و چه تاکسی های تلفنی دقت 
کنند که تا حد امکان از مسافران کرایه نقدی دریافت کنند و در صورت درخواست مسافر برای پرداخت 
غیر نقدی، حتماً از حساب کاربری خود مبلغ کرایه را پرداخت کنند، همچنین به هیچ وجه به اشخاص 

ناشناس اعتماد نکرده و درخواست های غیرموجه را قبول نکنند.

رئیس پلیس امنیت عمومی استان قم خبرداد

کشف حدود ۲۱ هزار ثوب البسه قاچاق در قم
رئیس پلیس امنیت عمومی فرماندهی انتظامی استان قم از کشف حدود ۲۱ هزار ثوب البسه قاچاق 

در استان خبر داد. 
 سرهنگ پیام کاویانی اظهار داشت: ماموران پلیس امنیت عمومی فرماندهی انتظامی استان با انجام 
گشت های نامحسوس و کسب خبری مبنی بر حمل کالای قاچاق توسط اعضای یک باند در سطح 

حوزه استحفاظی، بلافاصله موضوع را در دستور کار خود قرار دادند.
وی افزود: در بررسی های صورت گرفته مشخص شد باند موصوف اقدام به حمل بار البسه قاچاق از 

یکی از استان های جنوبی به مرکز کشور کرده اند.
سرهنگ کاویانی ادامه داد: ماموران در ادامه با هماهنگی مقام قضائی موفق شدند کاروان حامل بار 

قاچاق را در مبادی ورودی استان شناسایی کنند.
رئیس پلیس امنیت عمومی استان افزود: در این رابطه ۵ دستگاه انواع خودرو توقیف و  ضمن 

دستگیری ۵ نفر از اعضای این باند، ۲۰ هزار و ۷۲۹ ثوب کلاه قاچاق نیز کشف شد.
سرهنگ کاویانی از عموم مردم درخواست کرد تا هرگونه اخبار امنیتی و جرایم را بلافاصله به مرکز 

فوریت های پلیسی ۱۱۰ گزارش کنند.

روابط عمومی دادستانی قم اعلام کرد؛

کشف یک کارگاه تولید مشروبات الکلی در اطراف قم 
در پی گزارش مردمی به قرارگاه کنترل و کاهش آسیب های اجتماعی دادسرای عمومی وانقلاب قم 

یک کارگاه تولید مشروبات الکلی در اطراف قم کشف شد. 
بنا بر اعلام روابط عمومی دادستانی قم در پی گزارش مردمی به قرارگاه کنترل و کاهش آسیب های 
اجتماعی دادسرای عمومی وانقلاب قم مبنی بر برگزاری پارتی مختلط در یکی از خانه باغ های اطراف 

قم، عوامل این قرارگاه در محل حضور پیدا کردند.
 بعد از صحت سنجی خبر به همراه عوامل نیروی انتظامی و اخذ دستور از شخص دادستان محترم 
جناب حجت الاسلام و المسلمین غریب وارد محل شد که در بررسی های به عمل آمده ازسوی نیرو های 
واحد رصد قرارگاه مقدار ۱۵۰۰ لیتر مشروب از این مکان کشف گردید.لازم به ذکر است در بررسی های 
به عمل آمده و با توجه به وسایل کشف شده، از این مکان برای تولید و توزیع مشروبات الکلی استفاده 

شده است.

مدیرعامل شرکت گازاستان قم گفت :با توجه به ایجاد زیرساختهای لازم و توانمندی های 
فنی ومهندسی ، هیچ مشکل و محدودیتی برای توسعه شبکه گاز در استان قم وجودندارد.

خبرنگاران  درجمع  خبری  نشست  دریک  روزچهارشنبه  عصر  نصیری  علیرضا 
اظهارداشت:همزمان با ایام دهه فجرپروژه گازرسانی به 1٠ روستای دهستان قاهان از توابع 

بخش خلجستان قم  به بهره برداری خواهد رسید.
وی با بیان اینکه تعارضات مربوط به گازرسانی به 11 روستای دیگر دهستان قاهان نیز 
برطرف شده است افزود:تا اوایل سال آینده  این 11روستا نیز به شبکه سراسری گاز متصل 

می شوند.
وی ادامه داد: پروژه گازرسانی به 5 روستاباقی مانده از روستاهای بالا٢٠ خانوار استان قم 

نیز تا 6ماه اول سال آینده انجام خواهد 
شدو با بهره برداری ازاین پروژه استان قم بعنوان اولین استان سبز کشور معرفی خواهد 

شد.
مدیرعامل شرکت گازاستان قم تصریح کرد:درحال حاضر99/5 درصد شهرهای تابعه 

و97درصد از روستاهای استان قم ازنعمت گاز برخودارهستند.
کاهش 5درصدی مصرف گاز استان قم 

نصیری با اشاره بهوجود 41٢ هزار مشترک گاز در قم گفت: باارتقاء فرهنگ مصرف گاز 
دربین مشترکان علیرغم افزایش ٢٠هزارمشترک درسالجاری تا پایان سال شاهد کاهش 

5درصدی مصرف گاز استان قم خواهیم بود.
خانگی،8دهم  قم   دراستان  گاز  مشترکان  حاضر94درصد  داد:درحال  ادامه  وی 

درصدصنعتی،5/٢ درصد نیزتجاری و ورزشی هستند.
نصیری دربخش دیگری ازسخنان خود با اشاره به اینکه امسال اعتبارات گازرسانی به 
بخش های صنعتی استان قم ،٢5٠درصد  افزایش یافته است گفت:13شهرک ونواحی 
صنعتی استان قم به شبکه سراسری گاز متصل هستندوتقاضاهای مربوط به فازهای توسعه 
ای  نیز در کمترین زمان ممکن گازرسانی می شودوهیچ محدودیتی در این زمینه وجود 

ندارد.
وی ادامه داد: استان قم به لحاظ گازرسانی به بخش های صنعتی جز استانهای برتر کشور 

می باشد.
مدیرعامل شرکت گازاستان قم ادامه داد:درحال حاضر صد درصد صنایع مستقر در 
محورهای مواصلاتی استان قم ازنعمت گاز برخوردار هستند واگر درخواست جدیدی 

باشدباهمیاری صاحبان صنایع  گاز رسانی انجام می شود.
وی افزود:  گازرسانی به مناطقی مانند کوره های آجرپزی مشروط به آنکه مجوز شهرداری 

و سایر دستگاهها تهیه و ارائه شود شودصورت می پذیرد.
نصیری دربخش دیگری از سخنان خود با بیان اینکه از اوایل آذرماه فرایند حذف قبوض 
کاغذی گاز در استان قم آغازشده است گفت:درحال حاضر78درصد مشترکان شماره 
تلفن و اطلاعات خودرابرای ارسال پیامکی قبوض برای ما ارسال نموده اند و تاپایان سال 

شاهدحذف قبوض کاغذی  گاز دراین استان خواهیم بود.
وی ادامه داد:هم اکنون تنها برای 18 درصد مشترکان که عمدتا مجتمع های مسکونی 
خالی از سکنه در پردیسان  هستند قبوض کاغذی صادر می شود.وی افزود : حذف قبوض 
کاغذی موجب صرفه جویی سالانه یک میلیارد تومان در هزنیه های این شرکت خواهد شد .
وی با اشاره به اینکه مقدمات قرائت آنلاین )برخط( کنتورهای گاز نیز فراهم شده است 
گفت: در سال های آینده نیز قرائت کنتور از راه دور نیز انجام و هزینه مصرف گاز از طریق 

پیامک به مشترکان اعلام خواهد شد .
 مدیر عامل شرکت گاز استان با اشاره به اینکه نیروگاه سیکل ترکیبی قم در هر ساعت 15٠ 
هزار مترمکعب گاز مصرف می کند گفت : میزان مصرف سوخت مایع این نیروگاه در حال 
حاضر به حداقل رسیده و با توجه به بهره برداری از فازهای میدان گازی پارس جنوبی پیش 
بینی می کنیم سال آینده این نیروگاه به طور کامل حتی در فصل سرما فقط از سوخت گاز 

استفاده کند .
نصیری تمهیدات صورت گرفته در بخش پدافند غیر عامل برای جلوگیری از قطع گاز 
را مورد توجه قرار داد و گفت : با وجود آنکه دشمنان نظام طراحی و برنامه ریزی هایی 
برای ایجاد اشکال در شبکه گاز رسانی کشور و قم داشتند اما از تمام حملات سایبری آنها 

جلوگیری شده است .

مدیرعامل شرکت گاز استان قم:

محدودیتی برای توسعه شبکه دراستان قم وجودندارد

در  کرونا  با  مقابله  ماسک های  فروش 
شبکه های اجتماعی تا سقف 35  هزار تومان!


